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V Česku opět vypukl spor o "neférové marže". Data nastiňují, kdo zvedá ceny nejvíce  
  22. 4. 2022, 7:23, Zdroj: zpravy.aktualne.cz , Vydavatel: Economia, a.s., Autor: Pavla Adamcová, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Helena Kavanová

V Česku opět vypukl spor o "neférové marže". Data nastiňují, kdo zvedá ceny nejvíce

S rostoucí inflací na trhu opět houstne spor o to, kdo na jídle "nemorálně" vydělává. Zemědělci, potravináři, nebo obchody? Stát proto
začal kontrolovat prodejce, zda situace nevyužívají a nešponují marže u potravin moc vysoko. Zatímco agroobři dohled státu vítají,
samotné řetězce, analytiky i malé farmáře systém kontroly zaráží. Jak se vlastně marže počítá a kdo si z ní ukrajuje nejvíc?

Ilustrační foto | Foto: Shutterstock

Není marže jako přirážka

Obchodní marže, kterou chce stát u vybraných potravin kontrolovat, je rozdíl mezi tržbami za zboží - tedy částkou, kterou dostane
obchodník od zákazníka, a náklady na prodané zboží - tedy částkou, kterou zaplatil obchodník na pořízení zboží.

Marže ze své definice nemůže být vyšší než 100 procent. "Právě hodnoty 100 procent by marže dosahovala v případě, kdy obchodník
dostává zboží od dodavatele zadarmo, což se v reálném světě pochopitelně neděje. Pokud tedy obchodník dodavateli musí zaplatit byť
jen jedinou korunu, bude jeho marže vždy nižší než 100 procent," vysvětluje analytik společnosti Cyrrus Vít Hradil.

Ministerstvo začalo kontrolovat ceny potravin. Co tím přesně sleduje, však neuvedlo

"Hypoteticky by marže mohla přesáhnout 100 procent pouze v případě, kdy obchodník nejenže dodavateli za zboží nemusí platit, ale
naopak dostává od dodavatele ještě zaplaceno za to, že odebírá jeho zboží. To je pochopitelně absurdní scénář, který se v realitě
nestává," dodává.

Při nulové marži naopak obchodník prodá zboží za stejnou cenu, za jakou nakoupil. V případě záporné marže obchodník prodává zboží
za nižší cenu, než za jakou ho pořídil. Třeba při likvidaci zásob na prodejně.

Lidé často marži zaměňují za obyčejnou přirážku. Ostatně sám ministr zemědělství dal jako důvod k zavedení kontrol za příklad údajnou
marži na točeném salámu ve výši 246 procent, přičemž měl na mysli právě přirážku.

Rozdíl mezi marží a přirážkou je ale podle analytiků čistě matematický. "Každý obchodník pochopitelně potřebuje prodávat zboží za vyšší
cenu, než za jakou jej nakoupil. Marže vyjadřuje, jakou část prodejní ceny tvoří právě tento rozdíl mezi cenou nákupní a cenou prodejní.
Přirážka vyjadřuje, o jaký násobek je cena prodejní vyšší než cena nákupní," doplňuje Hradil.

Ilustrační foto | Foto: Jakub Plíhal

Marže není zisk, opakují analytici

Z ekonomického pohledu marže ukazuje výkon obchodníka, nikoli jeho zisk. "V rozdílu mezi nákupem a prodejem jsou zahrnuté veškeré
náklady obchodníků, například mzdy zaměstnanců, ceny energií, nájmů, náklady na skladování nebo na transporty potravin," upřesňuje
agrární analytik Petr Havel. A právě u základních potravin, jako je maso či mléčné výrobky, hrají prodejní náklady velkou roli - vše se totiž
musí nákladně chladit.

Nový žebříček zdražování. 20 potravin, jejichž cena za uplynulý rok vylétla nejvíce

Podle jakého klíče bude stát prodejní ceny u potravin kontrolovat, odmítají úřady sdělit. Jasné to není ani osloveným odborníkům.

"Kontrola 'marží' by v praxi zahrnovala kontrolu veškerých nákladů maloobchodu, což je téměř nemožné," dodává Havel. "Marže prostě
není zisk, a zatímco marže (cenový rozdíl) může představovat desítky procent, zisk je pouze několikaprocentní, a v tomto smyslu by tedy
kontrola v zásadě neměla na růst cen potravin téměř žádný vliv," domnívá se analytik.

Pro představu, podle prezidenta Svazu obchodu a cestovního ruchu ČR Tomáše Prouzy činí v současnosti podíl zisku ve výnosech u
tuzemských obchodních řetězců zhruba čtyři procenta. "Dvě třetiny výnosů jdou dodavatelům, zbytek jsou náklady na mzdy, energie,
logistiku a podobně," říká Prouza pro online deník Aktuálně.cz.

Ilustrační foto. | Foto: Jakub Plíhal

Marže versus ziskovost

Podívejme se teď blíže na obchodní marže skrze data Českého statistického úřadu, který je sleduje. Procento marže počítá jako podíl
marže na dosažených tržbách za zboží. Z dat vyplývá, že od roku 2008 až do roku 2019, dokdy jsou data dostupná, kolísá tato průměrná
marže v maloobchodě mezi 23 a téměř 27 procenty.
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Statistiky také ukazují, že vyšší marže mají nejmenší podniky, velké obchodní řetězce pak se svými maržemi prakticky kopírují průměr
českého maloobchodu.

Podíl obchodní marže na tržbách za zboží u velkých řetězců:

Rok

Podíl marže na tržbách

2008

22,6 %

2009

22,7 %

2010

23,7 %

2011

23,4 %

2012

23,1 %

2013

22,9 %

2014

23,1 %

2015

23,3 %

2016

24,4 %

2017

26 %

2018

26,4 %

2019

26,8 %

Zdroj: ČSÚ

Podíl obchodní marže na tržbách za zboží v celém maloobchodě:

Rok

Podíl marže na tržbách

2008

https://monitora.cz/
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23,2 %

2009

23,9 %

2010

24 %

2011

23,5 %

2012

23 %

2013

22,7 %

2014

22,9 %

2015

23,4 %

2016

24,9 %

2017

25,9 %

2018

26,3 %

2019

26,7 %

Zdroj: ČSÚ

Jak už ale zmínil analytik Petr Havel, rostoucí marže automaticky neznamená, že obchodník docílí větší ziskovosti (rentability). "Pojem
rentabilita se používá v mnoha různých kontextech, a vždy znamená něco trochu jiného. Pokud bychom si pod ním pro absolutní
zjednodušení představili to, kolik zisku obchodník vygeneruje prodejem nějakého zboží, pak vyšší marže automaticky neznamená vyšší
rentabilitu," potvrzuje analytik Hradil a uvádí příklad nákladů na prodej, tedy zmíněných mezd či energií.

"Je tak teoreticky možné, že navzdory vyšší marži může prodej zboží generovat stejný nebo i nižší zisk než předtím," uvádí dále.

Konkrétně čeští statistici rentabilitu tržeb definují jako poměr hospodářského výsledku na celkových tržbách. Ta je u velkých obchodních
řetězců v porovnání s průměrem celého maloobchodu tentokrát značně nižší a často nekopíruje růst průměrných marží.

Ziskovost u velkých obchodních řetězců:

Rok

Ziskovost

2008

https://monitora.cz/
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1,7 %

2009

1,2 %

2010

1,7 %

2011

1,5 %

2012

1,4 %

2013

0,4 %

2014

1,1 %

2015

2,6 %

2016

2,5 %

2017

3,5 %

2018

3,3 %

2019

2,8 %

Zdroj: ČSÚ

Výše uvedená data ziskovosti sice končí rokem 2019, podle Svazu obchodu a cestovního ruchu se nicméně nyní u řetězců pohybuje na
3,5 až čtyřech procentech.

Ziskovost v celém maloobchodě:

Rok

Ziskovost

2008

3,0 %

2009

2,3 %

2010

https://monitora.cz/
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2,3 %

2011

2,2%

2012

2,1 %

2013

1,5 %

2014

2,2 %

2015

3,2 %

2016

3,2 %

2017

3,9 %

2018

3,7 %

2019

3,3 %

Zdroj: ČSÚ

Ilustrační foto | Foto: Ahold

Forma kontroly experty překvapuje

Nicméně jak už bylo řečeno, stát nehodlá kontrolovat marže celého maloobchodu, ale jen základních potravin. Zejména jde o máslo,
pečivo a vepřové a drůbeží maso.

"Pomoci to trochu může v tom, že obchodníci mohou se zvyšováním cen více čekat, ale vzhledem k vysoké inflaci mezi zemědělskými
výrobci a v potravinářském průmyslu je další zdražování potravin stejně nevyhnutelné," podotýká pro online deník Aktuálně.cz analytik
společnosti Akcenta Miroslav Novák.

Připomeňme, že inflace v Česku momentálně činí 12,7 procenta a s dalším zdražováním se letos ještě počítá.

Inflace v Česku je nejvyšší od června 1998. Konec zdražování je daleko, míní experti

"Nemohu se zbavit dojmu, že tím hlavním záměrem kontrol je ukázat, že vláda, potažmo ministerstvo zemědělství, se snaží něco dělat s
rychle rostoucími cenami potravin, a mít tak po ruce argument na kritiku, že zatímco v zahraničí dočasně snižují daně na vybrané
potraviny, například DPH v Polsku, tak v ČR se nic neděje," dodává.

Přehled ukazuje, jak okolní země pomáhají lidem s drahými energiemi. Česko stále tápe

Kontrola marží ze strany státu zaráží také Jana Štefla, místopředsedu Asociace soukromých zemědělců, která sdružuje především menší
rodinné farmy.

https://monitora.cz/
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"Je potřeba připomenout, že celá produkce, výroba, obchod a prodej s potravinami se odehrávají na volném evropském i světovém trhu,
a proto i stanovování výše marží musí být ponecháno na jednotlivých účastnících potravinářského řetězce a jednotlivé státy marže
nemohou a nesmí bez prokazatelně pádných důvodů nijak regulovat," říká pro online Aktuálně.cz Štefl.

"Pokud má být cílem regulovat marže u potravin pouze v ČR, nebo v jednom státě EU, tak toto je nepřijatelné a mohlo by být dokonce
kontraproduktivní. Sledování výše marží u některých potravin může přesto být zajímavé a o něčem vypovídající. Mělo by se však
sledovat nejenom u obchodníků, ale i u všech dalších článků produkce a obchodu," dodává Štefl.

Naráží tak na fakt, že mezi zemědělci a obchody se na cenách potravin podílí ještě jeden zásadní aktér, a to potravináři - tedy mlékárny
či masokombináty (více o jejich vlivu na ceny se dozvíte na následujícím slidu).

Naopak třeba Jan Doležel, prezident Agrární komory, která sdružuje většinu velkých zemědělců v Česku, si krok vlády chválí. "Jako
gesto směrem k řetězcům a spotřebitelům je to určitě dobrá věc. Zvláště v této době bychom měli dělat všechno pro to, aby ceny potravin
dále nerosty, nebo alespoň narostly tak zběsilým tempem. Dlouho upozorňujeme na to, že spotřebitel by měl mít právo vědět, kolik dostal
zaplaceno dodavatel, respektive zemědělec nebo potravinář," říká Doležal.

"Obáváme se nicméně, že jako v minulosti se maloobchod přizpůsobí a bude jako marži vykazovat rozdíl mezi tím, za kolik prodal a
nakoupil nikoliv od zemědělce či potravináře, ale od třetího subjektu. Třetím subjektem může být nákupní aliance nebo dceřiná
společnost řetězce, přes kterou se řeší nákup. Marže tak bude oficiálně nízká, ale propastný rozdíl mezi tím, co zaplatí spotřebitel, a tím,
co dostane zemědělec, zůstane," tvrdí Doležal.

Nekula zemědělcům neustoupí. Svaz je vyzval, aby vyjeli s technikou na silnice

Podobně mluví Vladimír Pícha ze Zemědělského svazu ČR, který momentálně s Agrární komorou spolupracuje například na kritice
přerozdělování dotací malým farmářům. Obě instituce v minulosti rovněž podpořily zavedení povinných kvót, které měly zvýšit podíl
českých potravin na pultech obchodů.

"Zemědělský svaz ČR na vysoké marže obchodníků u některých potravin upozorňuje již řadu let a řadu let vyzýváme statistický úřad ke
sledování obchodních přirážek u potravin," říká Pícha a tvrdí, že zemědělci jsou dlouhodobě nejslabším článkem obchodní vertikály a
cena zemědělských výrobků zůstává prakticky stejná už několik desetiletí.

Ilustrační foto. | Foto: ČTK

Data statistiků naznačují rozložení cen

Určitou představu o rozložení cen v celém řetězci si ale opět můžeme udělat z dat Českého statistického úřadu.

Například v prosinci 2021 činila cena za jatečné kuře u zemědělce 23,43 koruny za kilogram, výrobní cena vykuchaného kuřete
dosahovala 40,17 koruny a na pultech obchodů se pak kilo kuřete prodávalo v průměru za 58,44 koruny.

Ceny vykuchaného kuřete vcelku v roce 2021 (Kg/Kč):

Měsíc

Ceny zemědělských výrobců

Ceny průmyslových výrobců

Spotřebitelská cena včetně DPH

Leden

24,46

39,43

57,53

Únor

21,30

40,40
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52,48

Březen

24,03

39,85

57,15

Duben

22,42

41,25

56,76

Květen

23,48

40,44

55,47

Červen

23,14

41,08

59,90

Červenec

22,44

40,25

60,48

Srpen

23,50

40,03

63,85

Září

22,71

39,91

58,82

Říjen

23,69

41,09

59,82
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Listopad

22,73

40,86

60,78

Prosinec

23,43

40,17

58,44

Zdroj: ČSÚ

Podívejme se také na ceny mléčných výrobků, konkrétně u polotučného mléka, nově hlídaného másla a sýru. Data statistiků ukazují, že
na ceně mají v případě mléka či másla skutečně značný podíl právě zpracovatelé.

Ceny mléka v roce 2021 (l/Kč):

Měsíc

Ceny zemědělských výrobců

Ceny průmyslových výrobců

Spotřebitelská cena včetně DPH

Leden

8,79

12,04

17,91

Únor

8,76

12,06

17,26

Březen

8,79

12,01

17,69

Duben

8,82

12,01

17,18

Květen

8,84
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11,99

17,21

Červen

8,86

12,05

17,70

Červenec

8,88

11,86

17,58

Srpen

8,86

12,07

18,73

Září

8,92

12,23

18,49

Říjen

9,04

12,29

18,63

Listopad

9,31

12,26

18,92

Prosinec

9,62

12,46

18,84

Zdroj: ČSÚ

Například letos v březnu se máslo prodávalo v obchodech za 178,70 Kč za kilogram, cena másla od zpracovatelů přitom činila 156,30
koruny za kilogram.

Ceny másla v roce 2021 (Kg/Kč):
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Měsíc

Ceny průmyslových výrobců

Spotřebitelská cena včetně DPH

Leden

125,00

130,76

Únor

122,50

128,50

Březen

122,21

131,17

Duben

122,71

129,82

Květen

124,97

126,30

Červen

124,88

127,45

Červenec

125,90

129,45

Srpen

127,44

139,69

Září

131,03

142,27

Říjen

136,88

150,21
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Listopad

149,28

169,23

Prosinec

154,40

168,87

Zdroj: ČSÚ

Zatímco u základních potravin si obchody drží nižší obchodní přirážku, jiná situace je u vysoce zpracovaných výrobků, což je vidět třeba
na případu sýru Eidam. U něj přirážka v obchodě dosahuje i 100 procent a více.

Ceny sýru Eidam v roce 2021 (Kg/Kč):

Měsíc

Ceny průmyslových výrobců

Spotřebitelská cena včetně DPH

Leden

79,75

147,93

Únor

80,10

153,80

Březen

79,07

151,59

Duben

79,49

142,48

Květen

81,47

147,80

Červen

81,90

154,46

Červenec

83,47

152,54
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Srpen

83,68

148,21

Září

84,13

151,48

Říjen

85,65

154,28

Listopad

90,25

149,44

Prosinec

95,67

163,15

Zdroj: ČSÚ

Foto: iStock

Vzpomeňme na máselnou krizi, volá svaz obchodu

Prouza ze Svazu obchodu a cestovního ruchu potvrzuje, že marže obchodníků jsou stabilní a ceny naopak uměle navyšují zpracovatelé.
Za příklad přitom dává takzvanou máselnou krizi před pěti lety, kdy se kostka másla na pultech obchodů vyšplhala na více než 60 korun.

"Vzpomeňme v této souvislosti na takzvanou máselnou krizi v roce 2017. Tehdejší kontrola jasně prokázala, že za masivním nárůstem
ceny stálo umělé zdražování potravinářských firem. Jsem si jistý, že stejný výsledek přinese i případná současná kontrola," říká Prouza.

Zatímco exministr zemědělství Marian Jurečka (KDU-ČSL) tehdy prohlásil, že na vysokých cenách másla mají značný podíl obchodníci, u
kterých končila až polovina jeho prodejní ceny, podle svazu šetření ministerstva financí naopak ukázalo, že obchodníci se na zdražení
nepodíleli.

Boje u regálů a plné mrazáky. Od "velké máselné krize" uplynul rok, ceny opět rostou

Online deník Aktuálně.cz oslovil s dotazem ohledně marží také zpracovatele. Například Potravinářská komora sledování cen ze strany
státu vítá. "Takto zdvižený prst může v případě extrémních obchodních přirážek donutit 'pachatele' k jejímu snížení," říká za komoru
tisková mluvčí Helena Kavanová.

Zástupci mlékárenského gigantu Madeta ani pekárenského koncernu Penam z holdingu Agrofert do publikace článku na otázky redakce
neodpověděli.

K tématu marží se ovšem nevyjádřily ani oslovené obchodní řetězce jako Lidl, Albert nebo Tesco. Řada z nich se odvolává právě na
prohlášení Svaz obchodu a cestovní ruchu.

Kachní farma, kachny domácí, kachna - ilustrační foto. | Foto: Shutterstock

Zisk klesá, zpochybňují statistiky agroobři. Malí farmáři problém nevidí

Souhrnný zisk v zemědělství loni podle dat statistiků opět stoupl, meziročně se zvýšil o dvě miliardy na 21 miliard korun, tedy o 10,5
procenta. V uplynulém desetiletí si obor připisoval vysoké zisky každoročně.
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Zatímco některé Agrosvazy uvádějí, že výsledky podnikání svých členů nemají k dispozici, jiné tvrdí, že se jejich zisky naopak neustále
zhoršují.

"Každoročně sledujeme ziskovost zemědělství podle účetních standardů a v posledních letech dochází k setrvalému poklesu ziskovosti
zemědělské výroby. Za rok 2021 dosáhli zemědělci zisku 9,1 miliardy korun, což představuje ziskovost 2601 korun za hektar. Zatím
nejlepšího výsledku zemědělci dosáhli v roce 2014, kdy šlo o 13 miliard korun," říká za Zemědělský svaz Pícha. Samotné procento
ziskovosti ovšem statistici z ČSÚ u zemědělství nesledují.

Čeští agroobři hrozí kolapsem zemědělství. Kvůli dotacím oživují mýtus soběstačnosti

Podle Doležala z Agrární komory patří zemědělství dlouhodobě k nejméně ziskovým odvětvím. "Vypovídající je závislost zemědělství na
dotačních podporách, bez nichž by sektor vykazoval výraznou ztrátu," argumentuje.

Statistiky ziskovosti jednotlivých členů podle něj komora neeviduje. Upozorňuje ale, že podle údajů sítě FADN, kterou spravuje Ústav
zemědělské ekonomiky a informací, se rentabilita řady komodit pohybuje kolem nuly, nebo je dokonce záporná.

Na druhou stranu s hospodařením podle Štefla z Asociace soukromého zemědělství nemají výrazný problém malí farmáři.

"Průměrné číselné údaje o vývoji zisku našich členů za poslední roky přímo nemáme. Podle našich informací vyplývajících především z
osobních i kolektivních setkávání se však jednotliví naši členové nachází v zisku, který jim umožňuje dlouhodobě úspěšně podnikat,"
uzavírá farmář.

Autor: Pavla Adamcová
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slova: Dana Večeřová

Svaz obchodu a cestovního ruchu (SOCR) nepovažuje marži u potravin za průkaznou hodnotu. Pokud chce ministerstvo zemědělství
srovnávací veličinu, mělo by se zaměřit na ziskovost. Novinářům to řekl prezident SOCR Tomáš Prouza. Prezidentka potravinářské
komory Dana Večeřová upozornila, že zvláště u vysoce zpracovaných potravin marže činí i 150 procent a je prostor pro její snížení.
Podle prezidenta Agrární komory Jana Doležela může sledování marží přimět obchodníky přirážky nezvyšovat, ale seznam sledovaných
potravin by měl být mnohem širší.

Ministerstvo zemědělství v minulém týdnu s Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže začalo sledovat prodejní ceny vybraných
potravin. Zaměřuje se na máslo, pečivo, drůbeží a vepřové maso. Kvůli kontrolám se šéf resortu zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL)
sešel se zástupci zmíněných profesních organizací.

Obchodníci si u vybraných potravin mohou nyní podle Doležala dát pozor na výši marží, ale je pravděpodobné, že jejich hodnotu budou
kompenzovat u jiných. Výčet sledovaných potravin by měl proto zahrnovat alespoň desítky druhů potravin a oddělovat by se mělo zboží
prodávané v akci a za běžnou pultovou cenu, řekl Doležal. Doplnil, že i tak může sledování přinést jen výseč informací, ze kterých nelze
vyvozovat systémové závěry.

"Kontrola marží je totální nesmysl. Marže je rozdíl mezi tím, za jakou cenu nakoupím danou potravinu a za kolik ji prodám. Z toho rozdílu
platím prodavače, energie, pohonné hmoty, nájem v obchodech," uvedl Prouza. Smysl sledovat má podle něj ziskovost, která se v
českém maloobchodě pohybuje kolem čtyř procent, u potravinářů je často výrazně vyšší, řekl dále. Ministerstvo by proto mělo zisk
sledovat i u zemědělců a výrobců, souhlasí s názorem, že by měl být zahrnut celý sortiment, nejen několik položek.

Napsat komentář

Autor: Petra Vaňatová
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Večeřová

Svaz obchodu a cestovního ruchu (SOCR) nepovažuje marži u potravin za průkaznou hodnotu. Pokud chce ministerstvo zemědělství
srovnávací veličinu, mělo by se zaměřit na ziskovost. Novinářům to řekl prezident SOCR Tomáš Prouza.

Fotka od Hands off my tags! Michael Gaida z Pixabay

Prezidentka potravinářské komory Dana Večeřová upozornila, že zvláště u vysoce zpracovaných potravin marže činí i 150 procent a je
prostor pro její snížení. Podle prezidenta Agrární komory Jana Doležela může sledování marží přimět obchodníky přirážky nezvyšovat,
ale seznam sledovaných potravin by měl být mnohem širší.

Ministerstvo zemědělství v minulém týdnu s Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže začalo sledovat prodejní ceny vybraných
potravin. Zaměřuje se na máslo, pečivo, drůbeží a vepřové maso. Kvůli kontrolám se šéf resortu zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL)
sešel se zástupci zmíněných profesních organizací.

Inflace stoupla na 12,7 procenta, nejvýše za 24 roky

čtk , jef

Ekonomika

11. 4. 2022

4 min.

Obchodníci si u vybraných potravin mohou nyní podle Doležala dát pozor na výši marží, ale je pravděpodobné, že jejich hodnotu budou
kompenzovat u jiných. Výčet sledovaných potravin by měl proto zahrnovat alespoň desítky druhů potravin a oddělovat by se mělo zboží
prodávané v akci a za běžnou pultovou cenu, řekl. Doplnil, že i tak může sledování přinést jen výseč informací, ze kterých nelze
vyvozovat systémové závěry.

„Kontrola marží je totální nesmysl. Marže je rozdíl mezi tím, za jakou cenu nakoupím danou potravinu a za kolik ji prodám. Z toho rozdílu
platím prodavače, energie, pohonné hmoty, nájem v obchodech,“ uvedl Prouza. Smysl sledovat má podle něj ziskovost, která se v
českém maloobchodě pohybuje kolem čtyř procent, u potravinářů je často výrazně vyšší, řekl dále. Ministerstvo by proto mělo zisk
sledovat i u zemědělců a výrobců, souhlasí s názorem, že by měl být zahrnut celý sortiment, nejen několik položek.

Kontrola marží je podle Prouzy totální nesmysl

SOCR vyzval rovněž ministra Nekulu, aby představil metodiku kontrol marží a legislativní rámec, na základě kterého je bude provádět.
Nekula uvedl, že se uskutečnily náhodné nákupy, detaily kontrol nechtěl komentovat. Neobjasnil je podle Prouzy ani na jednání
zástupcům profesních organizací. „Bez jasné metodiky jsou to čísla vycucaná z prstu,“ dodal.

Obchod podle Prouzy brání skokovému nárůstu cen potravin. Tempo zdražování o 11,5 procenta je podle něj dlouhodobě nižší než
inflace na úrovni zhruba 13 procent. Ceny zemědělských produktů podle něj vzrostly až o 27,6 procenta. Dále uvedl, že princip
ekonomického fungování maloobchodu je založen na nízké průměrné marži při vysokém obratu.

u základních potravin se průměrná přirážka pohybuje kolem 30 až 35 %

Večeřová řekla, že u základních potravin se průměrná přirážka pohybuje kolem 30 až 35 procent, což je standardní hodnota. Obchodníci
si podle ní ale počítají vysoké marže u dalších potravin, většina si jich přitom prodává ve výrazných slevách o 60 až 70 procent. Řešení
tak vidí v regulaci slev.

Na to, že marže není to samé, co zisk, upozornil i předseda Asociace soukromého zemědělství ČR Jaroslav Šebek. Kontroly podle něj
současnou situaci nijak nezhorší, ale spíše ji ani nezlepší a je to spíše krátkodobé řešení, které přinese další administrativu.

„Je potřeba jít cestou co nejpestřejšího trhu. Myslíme si, že chybí střední a menší zpracovatelské kapacity a větší podpora menších
zemědělců,“ řekl. Menší zemědělci by uvítali, kdyby se celý dodavatelský řetězec zkrátil a mohli by například prodávat část své produkce
přímo z farmy. V současnosti tomu ale podle Šebka brání hlavně složitá byrokracie.

Autor: Roman Pospíšil
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Za příliš vysoké marže obchodníci zatím nebudou potrestáni. Čeká se na zákon.

Pokračování ze strany 1

Ministerstvo zemědělství v tomto týdnu upozornilo na některé vysoké marže u potravin. Například u točeného salámu či u šunky, kde šlo
podle jeho zjištění i o 250procentní obchodní přirážku. Kde ale k těmto výsledkům přišlo, stát neuvedl.

Na vysoké přirážky upozorňují potravináři dlouhodobě. Podle prezidentky Potravinářské komory ČR Dany Večeřové jsou přirážky u
více zpracovaných potravin, jako jsou jogurty nebo uzeniny, běžně více než sto procent. Kontroly můžou podle ní zjistit, že některé jsou
neúměrné. „Orgán kontroly může jít do faktur a zjistit, za kolik řetězec nakoupil a za kolik prodává,“ dodala.

Tím ale zjistí pouze výši marže, nikoliv jaké mají z prodeje zisky. „Marže je rozdílem mezi prodejní a nákupní cenou. Zisk je ale rozdílem
mezi tržbami a náklady, které zahrnují nejen nákupní cenu, ale i náklady spojené s prodejem zboží. Z podstaty mají maloobchodníci s
prodejem náklady, jako jsou nájem či nákup prostor, mzdy, energie nebo třeba zabezpečení, takže pro jejich zisk není marže určující,“
vysvětlil ekonom Aleš Rod.

Prezident Agrární komory ČR Jan Doležal pak dodal, že příliš velký efekt na ceny pro spotřebitele neočekává. Pokud budou řetězce
vědět, že se mají kontrolovat čtyři skupiny komodit, nebudou tyto potraviny příliš zdražovat. Je ale pravděpodobné, že zvýší ceny u
zbytku „běžného“ nákupu. „Seznam sledovaných potravin, který čítá jednotky položek, považujeme za nedostatečný. Podle našeho
názoru by měl být monitorován vývoj marží nejméně u desítek potravin, a to jak u těch ve slevové akci, tak u potravin prodávaných za
cenu běžnou,“ doplnil.

Změnu by tak mohla přinést novela zákona o cenách či ve Sněmovně projednávaná novela zákona o významné tržní síle. Kdy ale bude
schválená, není jasné. Norma by měla nově rozšířit kontroly nekalých obchodních praktik na stovky subjektů místo dosud asi desítky těch
největších.

Ceny potravin zatím vytrvale stoupají. Podle údajů Českého statistického úřadu stouply například ceny mouky meziročně o 30,3
procenta, polotučné trvanlivé mléko podražilo o pětinu, podobně jako brambory. Smutným rekordmanem bylo máslo, za které se proti
loňsku platilo o 31,9 procenta více. Na vině je hlavně ruská agrese na Ukrajině, která zvyšuje náklady.

Kotlíkové dotace pro chudé

Sledování marží prodejců potravin a pohonných hmot není jediný způsob, jak chce kabinet lidem pomoci s prudkým růstem cen.

Vláda také spouští kampaň ke kotlíkovým dotacím. Na program putuje 5,5 miliardy korun z evropských fondů, administrovat ho budou
kraje. „Kotlíkové programy běží každý rok a mají i jiné podmínky. Letos jsou zaměřeny na nízkopříjmové domácnosti, pro které zvedáme
výši podpory na 95 procent, umožňujeme zálohy na práce a výměnu kotle,“ sdělila ministryně životního prostředí Anna Hubáčková (za
KDU-ČSL) pro iDNES.cz. Lidé mohou žádat o dotace na výměnu starého kotle do 31. srpna letošního roku. Pokud mají příjmy do 14 242
korun měsíčně, stát jim pokryje 95 procent nákladů na výměnu. Dotace se dá využít na výměnu kotle na dřevo nebo uhlí nižší než 3. třídy
za kotel na biomasu, tepelné čerpadlo a plynový kondenzační kotel. Program administrují jednotlivé kraje, některé jej už spustily,
například Plzeňský kraj. Ostatní kraje by se měly přidat v květnu či červnu.

Vláda podle ministra práce a sociálních věcí Mariana Jurečky (KDU-ČSL) vytipovala 12 tisíc potenciálních příjemců těchto dotací, které
oslovila e-mailovou zprávou o možnosti výměny. „Kampaň ještě doprovodíme plakáty, umístěnými na 100 pobočkách po celé České
republice a zapojíme sociální sítě,“ dodal Jurečka.

Slova o kontrolách jsou pouze zdviženým prstem.

Zdeněk Nekula ministr zemědělství

Autor: Jan Drahorád redaktor MF DNES
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Kontroly marží u potravin  
  21. 4. 2022, 19:27, Pořad: Události, Stanice: ČT1, Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

Moderátor Marcela Augustová:

Nové jednání kvůli maržím a zdražování potravin. Ministr zemědělství se s obchodníky, výrobci i samotnými zemědělci shodl, že je
potřeba novela zákona o významné tržní síle. Ta by měla omezit nekalé praktiky. Kontroly marží v celém procesu, tedy od pole až po
prodejny, budou pokračovat tři měsíce.

Autor Michaela Nováková, redakce:

Zaměřují se tu na chov drůbeže. Třeba tyto kachny prodávají ve svém farmářském obchodě za 94 korun za kilo. Na jatka, ze kterých míří
maso do obchodů, ale tu samou kachnu musí dodat za cenu asi třetinovou.

Jiří Vacek, jednatel, Zephyr Františkovy Lázně:

Vůbec nevíme, za kolik zpracovatel v průměru statisticky dodává do obchodů. My jediný, co víme, že nám ekonomická ředitelka říká jsou
v červených číslech, že nám nemohou zaplatit za kačenu více než těch 30 korun 50.

Autor Michaela Nováková, redakce:

V obchodě pak lidé podle chovatele maso kupují zhruba za 125 korun. Někde na trase mezi farmou a zákazníkem tak kilo kachny
zdražilo na čtyřnásobek.

Jiří Vacek, jednatel, Zephyr Františkovy Lázně:

My se pohybujeme v maržích od - 10 do + 3 %.

Autor Michaela Nováková, redakce:

Celý řetězec od chovatelů a pěstitelů až po obchodníky se tak teď pře, kdo je viníkem současných rostoucích cen jídla. Pomoct má
kontrola marží.

Zdeněk Nekula /KDU-ČSL/ ministr zemědělství:

My chceme stabilitu na trhu s potravinami. My pouze chceme pořešit ty extrémy jak na straně slevových akcí, tak na straně těch
vysokých přirážek.

Tomáš Prouza, prezident, Svaz obchodu a cestovního ruchu ČR:

U každé potraviny a v každém okamžiku je to jiné. Jeden den máte maso v akci, v tu chvíli ta marže záporná, o dva dny později to máte
za plnou cenu. Tam ta marže bude třeba 20, 30 %.

Autor Michaela Nováková, redakce:

Jak zemědělci, tak i výrobci a obchodníci teď bojují s vysokými náklady. Zdražují energie, pohonné hmoty, ale i hnojiva. A to všechno se
nakonec propisuje i do cen v obchodech. Ministerstvo nechce, aby někdo situace zneužil.

Jan Doležal, prezident, Agrární komora:

Hnojiva, která vyskočila prakticky na pětinásobek běžné cenné a u živočišné výroby to jsou zase krmiva. To znamená, my v této chvíli
prostě nemůžeme zabránit dalšímu zdražování. A jestli můžeme zabránit nebo zbrzdit ten dopad na spotřebitele, tak je to právě nějaké
sledování marží.

Dana Večeřová, prezidentka, Potravinářská komora:

O to jde, aby se ukázalo tedy, kdo vlastně ne, za to může, ale kdo ty ceny takto navyšuje.

Autor Michaela Nováková, redakce:

Opozice pak vládu kritizuje a říká, že má podnikatelům pomáhat spíše s vysokými náklady.

Karel Havlíček /ANO/ 1. místopředseda strany:
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Pokud chceme pomoci, ta situace, tak musíme začít zde, a to účinnými energetickými opatřeními, případně pokud chceme pomoci ještě
zákazníkům, tak snížením daně z přidané hodnoty.

Autor Michaela Nováková, redakce:

Z údajů statistiků vyplývá, že potraviny zdražují od začátku roku pomaleji než ostatní komodity. Třeba v březnu jejich ceny poskočily o
necelých 8 %, celková inflace se blížila 13 %.
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Nekula chce zklidnit ceny potravin. Slevy v nemilosti  
  21. 4. 2022, 19:27, Zdroj: cz-dbmonitor.echo24.cz , Vydavatel: Echo Media a.s., Autor: pp, Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

21. dubna 2022 , Politika

( Echo24.cz, E15, ČT , MFD, ČRo , SeznamZprávy.cz ) Velkou rozkolísanost cen vyřeší zákon o cenách, který by např. limitoval slevové
akce, řekl MZe Zdeněk Nekula (KDU-ČSL) ve čtvrtek po jednání se zástupci zemědělců, potravinářů a obchodníků. Schůzka se konala
poté, co ministr ve středu oznámil, že ÚOHS začal min. týden monitorovat ceny másla, vepřového a kuřecího masa a pečiva. "Všichni
chceme zklidnit situaci kolem cen potravin, nechci regulovat trh, nechci nikoho postihovat, za resort zemědělství říkám, že zvedáme
varovný prst," řekl. Jeho úřad a antimonopolní úřad sledují i dalších ceny komodit, více detailů ohledně kontrol nechtěl prozrazovat. Podle
Nekuly je třeba třeba co nejrychleji prosadit novelu zákona o významné tržní síle, jejíž projednávání v PS aktuálně přerušeno a která má
řešit nekalé obchodní praktiky. Tento zákon dle něj umožňuje sledovat celý dodavatelský řetězec. SOCR nepovažuje marži u potravin za
průkaznou hodnotu . Když chce MZe srovnávací veličinu, mělo by se zaměřit na ziskovost. Šéfka potravinářské komory Dana
Večeřová upozornila, že zvláště u vysoce zpracovaných potravin marže činí i 150 % a je prostor pro její snížení. Podle prezidenta AK ČR
Jana Doležela může sledování marží přimět obchodníky přirážky nezvyšovat, ale seznam sledovaných potravin by měl být mnohem širší.
Šéf ÚOHS Petr Mlsna Radiožurnálu řekl, že jeho úřad marže nekontroluje . Nemá k tomu zákonnou pravomoc.

Autor: pp
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Přirážka 250 procent na salámu je v pořádku? Marže není průkazná hodnota, tvrdí svaz  
  21. 4. 2022, 18:33, Zdroj: blesk.cz , Vydavatel: CZECH NEWS CENTER a.s., Autor: ČTK, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

Svaz obchodu a cestovního ruchu (SOCR) nepovažuje marži u potravin za průkaznou hodnotu. Pokud chce ministerstvo zemědělství
srovnávací veličinu, mělo by se zaměřit na ziskovost. Novinářům to ve čtvrtek řekl prezident SOCR Tomáš Prouza. Prezidentka
potravinářské komory Dana Večeřová upozornila, že zvláště u vysoce zpracovaných potravin marže činí i 150 procent a je prostor pro
její snížení. Podle prezidenta Agrární komory Jana Doležela může sledování marží přimět obchodníky přirážky nezvyšovat, ale seznam
sledovaných potravin by měl být mnohem širší.

Ministerstvo zemědělství v minulém týdnu s Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže začalo sledovat prodejní ceny vybraných
potravin. Zaměřuje se na máslo, pečivo, drůbeží a vepřové maso. Kvůli kontrolám se dnes šéf resortu zemědělství Zdeněk Nekula
(KDU-ČSL) sešel se zástupci zmíněných profesních organizací.

Obchodníci si u vybraných potravin mohou nyní podle Doležala dát pozor na výši marží, ale je pravděpodobné, že jejich hodnotu budou
kompenzovat u jiných. Výčet sledovaných potravin by měl proto zahrnovat alespoň desítky druhů potravin a oddělovat by se mělo zboží
prodávané v akci a za běžnou pultovou cenu, řekl Doležal. Doplnil, že i tak může sledování přinést jen výseč informací, ze kterých nelze
vyvozovat systémové závěry.

Ministerstvo by mělo zisk sledovat i u zemědělců a výrobců

„ Kontrola marží je totální nesmysl. Marže je rozdíl mezi tím, za jakou cenu nakoupím danou potravinu a za kolik ji prodám. Z toho rozdílu
platím prodavače, energie, pohonné hmoty, nájem v obchodech, “ uvedl Prouza . Smysl sledovat má podle něj ziskovost, která se v
českém maloobchodě pohybuje kolem čtyř procent, u potravinářů je často výrazně vyšší, řekl dále. Ministerstvo by proto mělo zisk
sledovat i u zemědělců a výrobců, souhlasí s názorem, že by měl být zahrnut celý sortiment, nejen několik položek.

SOCR vyzval rovněž ministra Nekulu, aby představil metodiku kontrol marží a legislativní rámec, na základě kterého je bude provádět.
Nekula dnes uvedl, že se uskutečnily náhodné nákupy, detaily kontrol nechtěl komentovat. Neobjasnil je podle Prouzy ani na dnešním
jednání zástupcům profesních organizací. „Bez jasné metodiky jsou to čísla vycucaná z prstu,“ dodal.

Obchod podle Prouzy brání skokovému nárůstu cen potravin. Tempo zdražování o 11,5 procenta je podle něj dlouhodobě nižší než
inflace na úrovni zhruba 13 procent. Ceny zemědělských produktů podle něj vzrostly až o 27,6 procenta. Prouza dále uvedl, že princip
ekonomického fungování maloobchodu je založen na nízké průměrné marži při vysokém obratu.

Večeřová řekla, že u základních potravin se průměrná přirážka pohybuje kolem 30 až 35 procent, což je standardní hodnota. Obchodníci
si podle ní ale počítají vysoké marže u dalších potravin, většina si jich přitom prodává ve výrazných slevách o 60 až 70 procent. Řešení
tak vidí v regulaci slev.

Před více než 25 lety obsahovaly tradiční salámy Junior přes 90 % masa. Dnes mají mít podle vyhlášky minimálně 40 %, čehož se
výrobci v souboji o nejlevnější salám zuby nehty drží.

Karel Kopáč

Zdražování potravin v Česku (19.4.2022)

Blesk:Jitka Pecharová

Potraviny v Česku zdražují, nejvíc nahoru jde maso (31.3.2022)

Blesk:Pavel Ryšlink

Blesk:Josef Slabý

Blesk:Michal Charbulák

Salám Poličan

Dan Černovský

Test Blesku - šunkové salámy

Blesk.cz

Test Blesku - turistický salám
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Už v pátek vyjde velký test turistických salámů.

Profimedia.cz

Ilustrační foto.

profimedia.cz

Jak poznáte kvalitní šunku?

Profimedia

Salámy Junior

archiv Blesku

Autor: ČTK
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Velkou rozkolísanost cen v obchodech vyřeší zákon o cenách, řekl Nekula  
  21. 4. 2022, 16:48, Zdroj: globe24.cz , Vydavatel: INCORP a.s., Autor: ČTK, Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

Velkou rozkolísanost cen vyřeší zákon o cenách, který by například limitoval slevové akce. Řekl to ministr zemědělství Zdeněk Nekula
(KDU-ČSL) po dnešním jednání se zástupci zemědělců, potravinářů a obchodníků. Schůzka se konala poté, co ministr ve středu oznámil,
že antimonopolní úřad (ÚOHS) začal minulý týden monitorovat ceny másla, vepřového a kuřecího masa a pečiva.

Nákupy a obchodní řetězce, ilustrační fotografie | foto: Adam Mráček / INCORP images

"Všichni chceme zklidnit situaci kolem cen potravin, nechci regulovat trh, nechci nikoho postihovat, za resort zemědělství říkám, že
zvedáme varovný prst," řekl. Ministerstvo a ÚOHS podle Nekuly sledují ceny i dalších komodit, více detailů ohledně kontrol nechtěl
prozrazovat.

Ministr už dříve uvedl, že si přeje rovnoměrné rozložení zisku mezi obchodníky, výrobce potravin a zemědělce. "Přejeme si více stabilitu
než rozkolísanost cen. To řeší zákon o cenách, kterému se budeme věnovat v následujícím období," dodal. Podle ministra dochází k
extrémním slevovým akcím, které likvidují české zemědělce, kteří nemohou dlouhodobě prodávat své produkty za podnákladové ceny.

Kontroly marží potravin už dříve kritizovali někteří obchodníci. Podle Asociace českého tradičního obchodu to nebude mít žádný efekt pro
zákazníky, prodejcům ale zvyšují administrativu.

Nekula dnes dále řekl, že se se zástupci Agrární komory, Potravinářské komory a Svazu obchodu a cestovního ruchu shodl, že je třeba
co nejrychleji prosadit novelu zákona o významné tržní síle, jejíž projednávání ve Sněmovně je aktuálně přerušeno a která má řešit
nekalé obchodní praktiky. "Nechceme tam žádné změny, chceme co nejrychleji novelu přijmout," doplnil. Zákon o významné tržní síle
podle něj umožňuje sledovat celý dodavatelský řetězec.

Podle vládního návrhu, který vychází z evropské směrnice, mají mít nově významnou tržní sílu podniky s obratem od dvou milionů eur,
tedy asi 50 milionů korun za poslední účetní rok. Dosud zákon předpokládal, že významnou tržní sílu má podnik s obratem nad pět
miliard korun. Ze zákona v případě jeho schválení zmizí dosavadní ustanovení, které definovalo významnou tržní sílu.

Podle nynějšího znění zákona je to takové postavení odběratele, v jehož důsledku si odběratel může vynutit bez spravedlivého důvodu
výhodu vůči dodavatelům v souvislosti s nákupem potravin nebo přijímáním nebo poskytováním služeb s nákupem nebo prodejem
potravin souvisejících. Významná tržní síla se nově bude posuzovat podle obratu odběratele vůči obratu dodavatele.

Ceny potravin v České republiky stouply v meziročním srovnání o desítky procent. V polovině dubna si lidé nejvíce podle dat Českého
statistického úřadu připlatili za pšeničnou hladkou mouku, která zdražila zhruba o 60 procent. Chléb a bílé pečivo proti loňskému
čtvrtému měsíci zdražily zhruba o třetinu, za máslo nebo brambory zaplatili lidé meziročně asi o čtvrtinu více.

Svaz: Marže není za průkazná hodnota, porovnávat lze ziskovost

Svaz obchodu a cestovního ruchu (SOCR) nepovažuje marži u potravin za průkaznou hodnotu. Pokud chce ministerstvo zemědělství
srovnávací veličinu, mělo by se zaměřit na ziskovost. Novinářům to dnes řekl prezident SOCR Tomáš Prouza. Prezidentka
potravinářské komory Dana Večeřová upozornila, že zvláště u vysoce zpracovaných potravin marže činí i 150 procent a je prostor pro
její snížení. Podle prezidenta Agrární komory Jana Doležela může sledování marží přimět obchodníky přirážky nezvyšovat, ale seznam
sledovaných potravin by měl být mnohem širší.

Ministerstvo zemědělství v minulém týdnu s Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže začalo sledovat prodejní ceny vybraných
potravin. Zaměřuje se na máslo, pečivo, drůbeží a vepřové maso. Kvůli kontrolám se dnes šéf resortu zemědělství Zdeněk Nekula
(KDU-ČSL) sešel se zástupci zmíněných profesních organizací.

Obchodníci si u vybraných potravin mohou nyní podle Doležala dát pozor na výši marží, ale je pravděpodobné, že jejich hodnotu budou
kompenzovat u jiných. Výčet sledovaných potravin by měl proto zahrnovat alespoň desítky druhů potravin a oddělovat by se mělo zboží
prodávané v akci a za běžnou pultovou cenu, řekl Doležal. Doplnil, že i tak může sledování přinést jen výseč informací, ze kterých nelze
vyvozovat systémové závěry.

"Kontrola marží je totální nesmysl. Marže je rozdíl mezi tím, za jakou cenu nakoupím danou potravinu a za kolik ji prodám. Z toho rozdílu
platím prodavače, energie, pohonné hmoty, nájem v obchodech," uvedl Prouza. Smysl sledovat má podle něj ziskovost, která se v
českém maloobchodě pohybuje kolem čtyř procent, u potravinářů je často výrazně vyšší, řekl dále. Ministerstvo by proto mělo zisk
sledovat i u zemědělců a výrobců, souhlasí s názorem, že by měl být zahrnut celý sortiment, nejen několik položek.

SOCR vyzval rovněž ministra Nekulu, aby představil metodiku kontrol marží a legislativní rámec, na základě kterého je bude provádět.
Nekula dnes uvedl, že se uskutečnily náhodné nákupy, detaily kontrol nechtěl komentovat. Neobjasnil je podle Prouzy ani na dnešním
jednání zástupcům profesních organizací. "Bez jasné metodiky jsou to čísla vycucaná z prstu," dodal.
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Obchod podle Prouzy brání skokovému nárůstu cen potravin. Tempo zdražování o 11,5 procenta je podle něj dlouhodobě nižší než
inflace na úrovni zhruba 13 procent. Ceny zemědělských produktů podle něj vzrostly až o 27,6 procenta. Prouza dále uvedl, že princip
ekonomického fungování maloobchodu je založen na nízké průměrné marži při vysokém obratu.

Večeřová řekla, že u základních potravin se průměrná přirážka pohybuje kolem 30 až 35 procent, což je standardní hodnota. Obchodníci
si podle ní ale počítají vysoké marže u dalších potravin, většina si jich přitom prodává ve výrazných slevách o 60 až 70 procent. Řešení
tak vidí v regulaci slev.

Na to, že marže není to samé, co zisk, upozornil i předseda Asociace soukromého zemědělství ČR Jaroslav Šebek. Kontroly podle něj
současnou situaci nijak nezhorší, ale spíše ji ani nezlepší a je to spíše krátkodobé řešení, které přinese další administrativu. "Je potřeba
jít cestou co nejpestřejšího trhu. Myslíme si, že chybí střední a menší zpracovatelské kapacity a větší podpora menších zemědělců," řekl.
Menší zemědělci by uvítali, kdyby se celý dodavatelský řetězec zkrátil a mohli by například prodávat část své produkce přímo z farmy. V
současnosti tomu ale podle Šebka brání hlavně složitá byrokracie.

Autor: ČTK
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Nekula: Velkou rozkolísanost cen vyřeší zákon o cenách  
  21. 4. 2022, 16:45, Zdroj: newsbox.cz , Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

Velkou rozkolísanost cen vyřeší zákon o cenách, který by například limitoval slevové akce. Řekl to ministr zemědělství Zdeněk Nekula
(KDU-ČSL) po dnešním jednání se zástupci zemědělců, potravinářů a obchodníků. Schůzka se konala poté, co ministr ve středu oznámil,
že antimonopolní úřad (ÚOHS) začal minulý týden monitorovat ceny másla, vepřového a kuřecího masa a pečiva.

Aktualizováno 21.4.2022, 18:32 21. dubna 2022, 16:45 — Autor: ČTK

Ilustrační foto

FOTO: Pixabay

"Všichni chceme zklidnit situaci kolem cen potravin, nechci regulovat trh, nechci nikoho postihovat, za resort zemědělství říkám, že
zvedáme varovný prst," řekl. Ministerstvo a ÚOHS podle Nekuly sledují ceny i dalších komodit, více detailů ohledně kontrol nechtěl
prozrazovat.

Ministr už dříve uvedl, že si přeje rovnoměrné rozložení zisku mezi obchodníky, výrobce potravin a zemědělce. "Přejeme si více stabilitu
než rozkolísanost cen. To řeší zákon o cenách, kterému se budeme věnovat v následujícím období," dodal. Podle ministra dochází k
extrémním slevovým akcím, které likvidují české zemědělce, kteří nemohou dlouhodobě prodávat své produkty za podnákladové ceny.

Kontroly marží potravin už dříve kritizovali někteří obchodníci. Podle Asociace českého tradičního obchodu to nebude mít žádný efekt pro
zákazníky, prodejcům ale zvyšují administrativu.

Nekula dnes dále řekl, že se se zástupci Agrární komory, Potravinářské komory a Svazu obchodu a cestovního ruchu shodl, že je třeba
co nejrychleji prosadit novelu zákona o významné tržní síle, jejíž projednávání ve Sněmovně je aktuálně přerušeno a která má řešit
nekalé obchodní praktiky. "Nechceme tam žádné změny, chceme co nejrychleji novelu přijmout," doplnil. Zákon o významné tržní síle
podle něj umožňuje sledovat celý dodavatelský řetězec.

Podle vládního návrhu, který vychází z evropské směrnice, mají mít nově významnou tržní sílu podniky s obratem od dvou milionů eur,
tedy asi 50 milionů korun za poslední účetní rok. Dosud zákon předpokládal, že významnou tržní sílu má podnik s obratem nad pět
miliard korun. Ze zákona v případě jeho schválení zmizí dosavadní ustanovení, které definovalo významnou tržní sílu.

Podle nynějšího znění zákona je to takové postavení odběratele, v jehož důsledku si odběratel může vynutit bez spravedlivého důvodu
výhodu vůči dodavatelům v souvislosti s nákupem potravin nebo přijímáním nebo poskytováním služeb s nákupem nebo prodejem
potravin souvisejících. Významná tržní síla se nově bude posuzovat podle obratu odběratele vůči obratu dodavatele.

Ceny potravin v České republiky stouply v meziročním srovnání o desítky procent. V polovině dubna si lidé nejvíce podle dat Českého
statistického úřadu připlatili za pšeničnou hladkou mouku, která zdražila zhruba o 60 procent. Chléb a bílé pečivo proti loňskému
čtvrtému měsíci zdražily zhruba o třetinu, za máslo nebo brambory zaplatili lidé meziročně asi o čtvrtinu více.

Svaz: Marže není za průkazná hodnota, porovnávat lze ziskovost

Svaz obchodu a cestovního ruchu (SOCR) nepovažuje marži u potravin za průkaznou hodnotu. Pokud chce ministerstvo zemědělství
srovnávací veličinu, mělo by se zaměřit na ziskovost. Novinářům to dnes řekl prezident SOCR Tomáš Prouza. Prezidentka
potravinářské komory Dana Večeřová upozornila, že zvláště u vysoce zpracovaných potravin marže činí i 150 procent a je prostor pro
její snížení. Podle prezidenta Agrární komory Jana Doležela může sledování marží přimět obchodníky přirážky nezvyšovat, ale seznam
sledovaných potravin by měl být mnohem širší.

Ministerstvo zemědělství v minulém týdnu s Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže začalo sledovat prodejní ceny vybraných
potravin. Zaměřuje se na máslo, pečivo, drůbeží a vepřové maso. Kvůli kontrolám se dnes šéf resortu zemědělství Zdeněk Nekula
(KDU-ČSL) sešel se zástupci zmíněných profesních organizací.

Obchodníci si u vybraných potravin mohou nyní podle Doležala dát pozor na výši marží, ale je pravděpodobné, že jejich hodnotu budou
kompenzovat u jiných. Výčet sledovaných potravin by měl proto zahrnovat alespoň desítky druhů potravin a oddělovat by se mělo zboží
prodávané v akci a za běžnou pultovou cenu, řekl Doležal. Doplnil, že i tak může sledování přinést jen výseč informací, ze kterých nelze
vyvozovat systémové závěry.

"Kontrola marží je totální nesmysl. Marže je rozdíl mezi tím, za jakou cenu nakoupím danou potravinu a za kolik ji prodám. Z toho rozdílu
platím prodavače, energie, pohonné hmoty, nájem v obchodech," uvedl Prouza. Smysl sledovat má podle něj ziskovost, která se v
českém maloobchodě pohybuje kolem čtyř procent, u potravinářů je často výrazně vyšší, řekl dále. Ministerstvo by proto mělo zisk
sledovat i u zemědělců a výrobců, souhlasí s názorem, že by měl být zahrnut celý sortiment, nejen několik položek.
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SOCR vyzval rovněž ministra Nekulu, aby představil metodiku kontrol marží a legislativní rámec, na základě kterého je bude provádět.
Nekula dnes uvedl, že se uskutečnily náhodné nákupy, detaily kontrol nechtěl komentovat. Neobjasnil je podle Prouzy ani na dnešním
jednání zástupcům profesních organizací. "Bez jasné metodiky jsou to čísla vycucaná z prstu," dodal.

Obchod podle Prouzy brání skokovému nárůstu cen potravin. Tempo zdražování o 11,5 procenta je podle něj dlouhodobě nižší než
inflace na úrovni zhruba 13 procent. Ceny zemědělských produktů podle něj vzrostly až o 27,6 procenta. Prouza dále uvedl, že princip
ekonomického fungování maloobchodu je založen na nízké průměrné marži při vysokém obratu.

Večeřová řekla, že u základních potravin se průměrná přirážka pohybuje kolem 30 až 35 procent, což je standardní hodnota. Obchodníci
si podle ní ale počítají vysoké marže u dalších potravin, většina si jich přitom prodává ve výrazných slevách o 60 až 70 procent. Řešení
tak vidí v regulaci slev.

Na to, že marže není to samé, co zisk, upozornil i předseda Asociace soukromého zemědělství ČR Jaroslav Šebek. Kontroly podle něj
současnou situaci nijak nezhorší, ale spíše ji ani nezlepší a je to spíše krátkodobé řešení, které přinese další administrativu. "Je potřeba
jít cestou co nejpestřejšího trhu. Myslíme si, že chybí střední a menší zpracovatelské kapacity a větší podpora menších zemědělců," řekl.
Menší zemědělci by uvítali, kdyby se celý dodavatelský řetězec zkrátil a mohli by například prodávat část své produkce přímo z farmy. V
současnosti tomu ale podle Šebka brání hlavně složitá byrokracie.

Autor: newsbox.cz

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 30

Rozkolísanost cen v obchodech podle Nekuly vyřeší zákon o cenách, může limitovat slevové akce  
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Velkou rozkolísanost cen vyřeší zákon o cenách, který by například limitoval slevové akce. Řekl to ministr zemědělství Zdeněk Nekula
(KDU-ČSL) po dnešním jednání se zástupci zemědělců, potravinářů a obchodníků. Schůzka se konala poté, co ministr ve středu oznámil,
že antimonopolní úřad (ÚOHS) začal minulý týden monitorovat ceny másla, vepřového a kuřecího masa a pečiva.

"Všichni chceme zklidnit situaci kolem cen potravin, nechci regulovat trh, nechci nikoho postihovat, za resort zemědělství říkám, že
zvedáme varovný prst," řekl. Ministerstvo a ÚOHS podle Nekuly sledují ceny i dalších komodit, více detailů ohledně kontrol nechtěl
prozrazovat.

Ministr už dříve uvedl, že si přeje rovnoměrné rozložení zisku mezi obchodníky, výrobce potravin a zemědělce. "Přejeme si více stabilitu
než rozkolísanost cen. To řeší zákon o cenách, kterému se budeme věnovat v následujícím období," dodal. Podle ministra dochází k
extrémním slevovým akcím, které likvidují české zemědělce, kteří nemohou dlouhodobě prodávat své produkty za podnákladové ceny.

Kontroly marží potravin už dříve kritizovali někteří obchodníci. Podle Asociace českého tradičního obchodu to nebude mít žádný efekt pro
zákazníky, prodejcům ale zvyšují administrativu.

Nekula dnes dále řekl, že se se zástupci Agrární komory, Potravinářské komory a Svazu obchodu a cestovního ruchu shodl, že je třeba
co nejrychleji prosadit novelu zákona o významné tržní síle, jejíž projednávání ve Sněmovně je aktuálně přerušeno a která má řešit
nekalé obchodní praktiky. "Nechceme tam žádné změny, chceme co nejrychleji novelu přijmout," doplnil. Zákon o významné tržní síle
podle něj umožňuje sledovat celý dodavatelský řetězec.

Podle vládního návrhu, který vychází z evropské směrnice, mají mít nově významnou tržní sílu podniky s obratem od dvou milionů eur,
tedy asi 50 milionů korun za poslední účetní rok. Dosud zákon předpokládal, že významnou tržní sílu má podnik s obratem nad pět
miliard korun. Ze zákona v případě jeho schválení zmizí dosavadní ustanovení, které definovalo významnou tržní sílu.

Podle nynějšího znění zákona je to takové postavení odběratele, v jehož důsledku si odběratel může vynutit bez spravedlivého důvodu
výhodu vůči dodavatelům v souvislosti s nákupem potravin nebo přijímáním nebo poskytováním služeb s nákupem nebo prodejem
potravin souvisejících. Významná tržní síla se nově bude posuzovat podle obratu odběratele vůči obratu dodavatele.

Ceny potravin v České republiky stouply v meziročním srovnání o desítky procent. V polovině dubna si lidé nejvíce podle dat Českého
statistického úřadu připlatili za pšeničnou hladkou mouku, která zdražila zhruba o 60 procent. Chléb a bílé pečivo proti loňskému
čtvrtému měsíci zdražily zhruba o třetinu, za máslo nebo brambory zaplatili lidé meziročně asi o čtvrtinu více.

Svaz: Marže není za průkazná hodnota, porovnávat lze ziskovost

Svaz obchodu a cestovního ruchu (SOCR) nepovažuje marži u potravin za průkaznou hodnotu. Pokud chce ministerstvo zemědělství
srovnávací veličinu, mělo by se zaměřit na ziskovost. Novinářům to dnes řekl prezident SOCR Tomáš Prouza. Prezidentka
potravinářské komory Dana Večeřová upozornila, že zvláště u vysoce zpracovaných potravin marže činí i 150 procent a je prostor pro
její snížení. Podle prezidenta Agrární komory Jana Doležela může sledování marží přimět obchodníky přirážky nezvyšovat, ale seznam
sledovaných potravin by měl být mnohem širší.

Ministerstvo zemědělství v minulém týdnu s Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže začalo sledovat prodejní ceny vybraných
potravin. Zaměřuje se na máslo, pečivo, drůbeží a vepřové maso. Kvůli kontrolám se dnes šéf resortu zemědělství Zdeněk Nekula
(KDU-ČSL) sešel se zástupci zmíněných profesních organizací.

Obchodníci si u vybraných potravin mohou nyní podle Doležala dát pozor na výši marží, ale je pravděpodobné, že jejich hodnotu budou
kompenzovat u jiných. Výčet sledovaných potravin by měl proto zahrnovat alespoň desítky druhů potravin a oddělovat by se mělo zboží
prodávané v akci a za běžnou pultovou cenu, řekl Doležal. Doplnil, že i tak může sledování přinést jen výseč informací, ze kterých nelze
vyvozovat systémové závěry.

"Kontrola marží je totální nesmysl. Marže je rozdíl mezi tím, za jakou cenu nakoupím danou potravinu a za kolik ji prodám. Z toho rozdílu
platím prodavače, energie, pohonné hmoty, nájem v obchodech," uvedl Prouza. Smysl sledovat má podle něj ziskovost, která se v
českém maloobchodě pohybuje kolem čtyř procent, u potravinářů je často výrazně vyšší, řekl dále. Ministerstvo by proto mělo zisk
sledovat i u zemědělců a výrobců, souhlasí s názorem, že by měl být zahrnut celý sortiment, nejen několik položek.

SOCR vyzval rovněž ministra Nekulu, aby představil metodiku kontrol marží a legislativní rámec, na základě kterého je bude provádět.
Nekula dnes uvedl, že se uskutečnily náhodné nákupy, detaily kontrol nechtěl komentovat. Neobjasnil je podle Prouzy ani na dnešním
jednání zástupcům profesních organizací. "Bez jasné metodiky jsou to čísla vycucaná z prstu," dodal.
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Obchod podle Prouzy brání skokovému nárůstu cen potravin. Tempo zdražování o 11,5 procenta je podle něj dlouhodobě nižší než
inflace na úrovni zhruba 13 procent. Ceny zemědělských produktů podle něj vzrostly až o 27,6 procenta. Prouza dále uvedl, že princip
ekonomického fungování maloobchodu je založen na nízké průměrné marži při vysokém obratu.

Večeřová řekla, že u základních potravin se průměrná přirážka pohybuje kolem 30 až 35 procent, což je standardní hodnota. Obchodníci
si podle ní ale počítají vysoké marže u dalších potravin, většina si jich přitom prodává ve výrazných slevách o 60 až 70 procent. Řešení
tak vidí v regulaci slev.

Na to, že marže není to samé, co zisk, upozornil i předseda Asociace soukromého zemědělství ČR Jaroslav Šebek. Kontroly podle něj
současnou situaci nijak nezhorší, ale spíše ji ani nezlepší a je to spíše krátkodobé řešení, které přinese další administrativu. "Je potřeba
jít cestou co nejpestřejšího trhu. Myslíme si, že chybí střední a menší zpracovatelské kapacity a větší podpora menších zemědělců," řekl.
Menší zemědělci by uvítali, kdyby se celý dodavatelský řetězec zkrátil a mohli by například prodávat část své produkce přímo z farmy. V
současnosti tomu ale podle Šebka brání hlavně složitá byrokracie.

Autor: ČTK

https://monitora.cz/
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Regionální potravina 2022 je tu. V Libereckém kraji nominaci získaly mimo jiné Mrkvánek a Andělský mošt  
  21. 4. 2022, 16:01, Zdroj: akcr.cz , Sentiment: Pozitivní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky

21. 4. 2022 - Třináctý ročník soutěže Regionální potravina odstartoval. Jako první se sešla porota v Libereckém kraji, kde se o prestižní
ocenění ucházelo celkem 82 produktů od 29 místních výrobců. Nominaci získalo devět výrobků, mezi nimi například zmrzlina Slaný
karamel od Davida Stárka nebo Vomáčka cuketová od Martiny Papežíkové.

Hodnotitelská komise navrhla udělit značku Regionální potravina Libereckého kraje pro rok 2022 těmto výrobkům:

:

Kategorie:

Výrobek a výrobce:

1

Masné výrobky tepelně opracované

TLAČENKA SVĚTLÁ

VÁŠA

2

Masné výrobky trvanlivé, tepelně neopracované, konzervy a polokonzervy

UČŇOVSKÉ VEPŘOVÉ MASO

STŘEDNÍ ŠKOLA HOSPODÁŘSKÁ A LESNICKÁ, FRÝDLANT

3

Sýry včetně tvarohu

LIBEREČÁK – ČESKÝ PAŘENÝ SÝR

WEISSER STERN

4

Mléčné výrobky ostatní

KOZÍ MLÉKO Z NOVÉHO DVORA

PAEDDR., ING. MILENA KREJZOVÁ

5

Pekařské výrobky včetně těstovin

MRKVÁNEK BEZLEPKOVÝ

IVANA HOLLANOVÁ

6

Cukrářské výrobky včetně cukrovinek

TVAROŽNÍK

NORDBEANS

7

Alkoholické a nealkoholické nápoje
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ANDĚLSKÝ MOŠT

GRAIN

8

Ovoce a zelenina v čerstvé nebo zpracované formě

VOMÁČKA CUKETOVÁ

MARTINA PAPEŽÍKOVÁ

9

Ostatní

SLANÝ KARAMEL

DAVID STÁREK

„Mám velkou radost, že se v letošním ročníku Regionální potraviny Libereckého kraje podařilo vyhlásit vítěze všech devíti kategorií. A co
víc, čtyři zlaté příčky obsadili výrobci, jejichž produkty získaly ocenění úplně poprvé. Nabídka regionálních potravin je tak zase o něco
širší a pestřejší. Překvapilo nás množství přihlášených pekařských výrobků – tato kategorie byla letos bezkonkurenčně nejsilnější,“
zhodnotil výsledky Václav Chábera, koordinátor soutěže Regionální potravina Libereckého kraje.

Nové kandidáty na značku navrhla hodnotitelská komise složená ze zástupců Ministerstva zemědělství ČR, Státního zemědělského
intervenčního fondu, Státní zemědělské a potravinářské inspekce, Státní veterinární správy, Agrární komory ČR, Potravinářské komory
ČR a Krajského úřadu Libereckého kraje.

„Označení Regionální potravina vnímám jako jednu z našich konkurenčních výhod, rozhodně nám logo na kysaných dobrotách při jejich
propagaci pomáhá. Věřím, že i naši zákazníci si uvědomují, k čemu nás právo toto označení nést zavazuje – dodržování a zlepšování již
tak vysoké kvality produktů,“ řekl Petr Matušík, majitel společnosti SAMIR Kysané zelí, jejíž výrobky získaly opakovaně v minulých letech
označení Regionální potravina Libereckého kraje. „Kromě marketingového přínosu si cením také skutečnosti, že projekt podporuje
produkci kvalitních potravin a napomáhá zachovávat tradice,“ dodal Petr Matušík.

Soutěž lokálních produktů probíhá opět ve všech krajích České republiky s výjimkou Prahy.Komisí navržené výrobky získají na základě
certifikátu potvrzeného ministrem zemědělství Zdeňkem Nekulou označení Regionální potravina.

Zdroj: Regionální potravina

Značku Regionální potravina můžou získat producenti zemědělských a potravinářských výrobků do 250 zaměstnanců. Oceněný výrobek
získává právo zdarma užívat značku po dobu 4 let.

Regionální potravina je projektem Ministerstva zemědělství. Státní zemědělský intervenční fond značku administruje. V současné době je
oceněno 419 produktů od 321 výrobců. Podrobnosti o soutěži jsou dostupné na webových stránkách regionalnipotravina.cz.

Miroslav Bína

tiskový mluvčí

Oddělení tiskové SZIF

e-mail: press@szif.cz

mobil: +420 733 696 550

Státní zemědělský intervenční fond (SZIF) je akreditovanou platební agenturou pro provádění opatření Společné zemědělské politiky
financovaných z Evropského zemědělského záručního fondu, Evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova a Evropského
námořního a rybářského fondu. Je zprostředkovatelem finanční podpory z Evropské unie a národních zdrojů. V současné době SZIF
administruje režimy podpor 1. a 2. pilíře Společné zemědělské politiky a Národní dotace. Konkrétně se jedná o přímé platby, tržní
opatření a Program rozvoje venkova. SZIF rovněž administruje národní značky kvalitních potravin KLASA a Regionální potravina.

Autor: AK ČR | www.akcr.cz
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Zprávy  
  21. 4. 2022, 14:00, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … zemědělství se zástupci zemědělců, zpracovatelů i prodejců. A to kvůli rostoucím cenám potravin už minulý týden.
Resort začal kontrolovat marže u vybraného zboží, a to hlavně u másla a pečiva nebo kuřecího a vepřového masa. Kontroly marží vítá
třeba Potravinářská komora. Jak ve vysílání Radiožurnálu řekla její prezidentka Dana Večeřová, spíš než na základní potraviny…
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ČRo Liberec: Zprávy ve 14  
  21. 4. 2022, 13:58, Zdroj: ČRo Liberec - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … Dana Večeřová nevíme kdo bude muset předložit co budou chtít po zemědělcích co budou chtít po potravinách co
budou chtít po prodejcích výrobci potravin vidí problém v maržích obchodníků podle prezidenta Svazu obchodu a cestovního ruchu
Tomáše Prouzy je to ale jinak tvrdí že díky konkurenci kterou mezi sebou řetězce mají zdražují potraviny pomaleji než roste…
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ČRo Sever: Zprávy ve 14  
  21. 4. 2022, 13:58, Zdroj: ČRo Sever - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … Potravinářské komory Dana Večeřová nevíme kdo bude muset předložit co budou chtít po zemědělcích co budou
chtít u potravinářů co budou chtít po prodejcích výrobci potravin vidí problém v maržích obchodníků podle prezidenta Svazu obchodu a
cestovního ruchu Tomáše Prouzy je to ale jinak tvrdí že díky konkurenci kterou mezi sebou řetězce mají zdražují potraviny pomaleji…
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Odpoledne s Dvojkou  
  21. 4. 2022, 13:23, Zdroj: ČRo Dvojka, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] …, což vysvětlovala ve vysílání ČRo prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová. Potravinářská komora se
skutečně opírá o dlouholetá sledování mezi svými členy. Za kolik do těch řetězců dodávají a za kolik se to prodává na pultě. A
koneckonců ta naše tvrzení, že ty obchodní přirážky nejsou vždy zcela optimální, je fakt. Můžou skutečně dosahovat až 100…
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ČRo Pardubice: Zprávy ve 13  
  21. 4. 2022, 12:59, Zdroj: ČRo Pardubice - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … a také co mají od kontrol přesně čekat vysvětluje prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová nevíme kdo
bude muset předložit co budou chtít po zemědělcích co budou chtít po potravinách co budou chtít po prodejcích výrobci potravin vidí
problém v maržích obchodníků podle prezidenta Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáše Prouzy je to ale jinak tvrdí že…
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ČRo Region: Zprávy ve 13  
  21. 4. 2022, 12:59, Zdroj: ČRo Region - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … čekat vysvětluje prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová nevíme kdo bude muset předložit co budou chtít
po zemědělcích co budou chtít po potravináři co budou chtít po prodejcích výrobci potravin vidí problém v maržích obchodníků podle
prezidenta Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáše Prouzy je to ale jinak tvrdí že díky konkurenci kterou mezi sebou…
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ČRo Brno: Zprávy ve 13  
  21. 4. 2022, 12:58, Zdroj: ČRo Brno - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … čekat vysvětluje prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová nevíme kdo bude muset předložit co budou chtít
po zemědělcích co budou chtít po potravinách co budou chtít po prodejcích výrobci potravin vidí problém v maržích obchodníků podle
prezidenta Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáše Prouzy je to ale jinak tvrdí že díky konkurenci kterou mezi sebou…
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ČRo Zlín: Zprávy ve 13  
  21. 4. 2022, 12:58, Zdroj: ČRo Zlín - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … pečiva drůbežího a vepřového masa a také co mají od kontrol přesně čekat vysvětluje prezidentka Potravinářské
komory Dana Večeřová nevíme kdo bude muset předložit co budou chtít po zemědělcích co budou chtít po potravinách co budou chtít
po prodejcích výrobci potravin vidí problém v maržích obchodníků podle prezidenta Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáše…
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Hlavní zprávy  
  21. 4. 2022, 12:00, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

Jana Gulda, reportérka:

Zemědělci, potravináři i prodejci budou chtít odpoledne slyšet podrobnosti o kontrolách cen některých potravin. Ministerstvo zemědělství
s nimi začalo minulý týden, chce tak zabránit skokovému zdražování zboží a příliš vysokým maržím některých obchodníků. Anna
Horáčková, reportérka: Potravináři chtějí vědět, proč ministerstvo hlídá ceny právě u másla, pečiva, drůbežího a vepřového masa. A taky,
co mají od kontrol přesně čekat, vysvětluje prezidentka potravinářské komory Dana Večeřová. Dana Večeřová, prezidentka
potravinářské komory: Nevíme, co budou chtít předložit, co budou chtít po zemědělcích, co budou chtít po potravinářích, co budou chtít
po prodejcích. Anna Horáčková, reportérka: Výrobci potravin vidí v problém v maržích obchodníků. Podle prezidenta obchodu a
cestovního ruchu Tomáše Prouzy je to ale jinak. Tvrdí, že díky, konkurenci, kterou mezi sebou řetězce mají, zdražují potraviny pomaleji
než roste inflace, a tím podle něj obchodny chrání zákazníky. O to jde i ministrovi zemědělství Zdeňku Nekulovi z KDU-ČSL. Zdeněk
Nekula, ministr zemědělství: Nechceme a priori dopředu někoho odsuzovat, ale zdviháme varovný prst. Anna Horáčková, reportérka:
Kontroly marží mají trvat nejméně 3 měsíce. Anna Horáčková, radiožurnál.
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ČRo Ostrava: Zprávy ve 12  
  21. 4. 2022, 11:59, Zdroj: ČRo Ostrava - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … třeba Potravinářská komora ve vysílání ČRo to řekla její prezidentka Dana Večeřová spíš než na základní potraviny
by se ale ministerstvo podle ní mělo zaměřit na ty zpracované tedy například na Sýrii anebo jogurty kde bývají přirážky vyšší druhá věc je
že bychom se také měli ale bavit o tom co udělat proto aby vlastně se ty ceny takto nezvyšovaly osm a tady…
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ČRo Vysočina: Zprávy ve 12  
  21. 4. 2022, 11:59, Zdroj: ČRo Vysočina - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … dnes ministr zemědělství Zdeněk Nekula z KDU-ČSL setká se zástupci zemědělců zpracovatelů i prodejců už minulý
týden resort začal kontrolovat marže u vybraného zboží a to hlavně u másla a pečiva nebo kuřecího a vepřového masa kontroly marží
vítá třeba Potravinářská komora ČRo to řekla její prezidentka Dana Večeřová spíš než základní potraviny by se ale…
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ČRo Olomouc: Zprávy ve 12  
  21. 4. 2022, 11:59, Zdroj: ČRo Olomouc - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … vítal třeba Potravinářská komora jak ve vysílání ČRo řekla její prezidentka Dana Večeřová spíš než na základní
potraviny by se ale ministerstvo podle ní mělo zaměřit na ty zpracované tady například na sýry nebo jogurty kde bývají přirážky vyšší
druhá věc je že o bychom se také měli ale bavit o tom co udělat proto aby vlastně se ty ceny takto nezvyšovaly osm a…
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ČRo České Budějovice: Zprávy ve 12  
  21. 4. 2022, 11:58, Zdroj: ČRo České Budějovice - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … třeba Potravinářská komora jak ve vysílání ČRo řekla prezidentka Dana Večeřová spíš než na základní potraviny by
se ale ministerstvo podle ní mělo zaměřit na té zpracované tady například na sýry nebo jogurty kde bývají přirážky vyšší druhá věc je že
obě jsme se také měli ale bavit o tom co udělat proto aby vlastně se ty ceny takto nezvyšovaly osm a tady určitě…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747608334/a50564858b0bed7c8cac?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NjA4MzM0LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.OpaMO6Jbj-sBHL2pZGVPig0qIivDs-Aw1lYPo_7gU3Y


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 47

Studio ČT24  
  21. 4. 2022, 10:00, Pořad: Studio ČT24, Stanice: ČT24, Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Potravinářská komora

České republiky, Dana Večeřová

[strojový přepis] … tři měsíce a dnes o nich bude jednat ministr Zdeněk Nekula se zástupci zemědělců, zpracovatelů a taky obchodu. A
my jsme teď ve spojení s Danou Večeřovou, prezidentkou Potravinářské komory ČR, tedy zástupkyní zpracovatelů. Dobré dopoledne.
Přeji. Dobré dopoledne vám i divákům. Možná na úvod pojďme prosím říct, s čím na to dnešní jednání s ministrem zemědělství…
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Studio ČT24: 21. duben  
  21. 4. 2022, 10:00, Pořad: Studio ČT24 , Stanice: ČT24, Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Téma: Potraviny v Česku dál zdražují

Host: Dana Večeřová, ředitelka, Potravinářská komora ČR (živý vstup)

Téma: Britští poslanci o klamání Borise Johnsona

Host: Ivan Kytka, spolupracovník ČT, Londýn, Velká Británie (živý vstup)

Téma: Zrušení povinné výuky druhého cizího jazyka na ZŠ

Host: Tibor Hájek, ředitel, ZŠ a MŠ Josefa Šíra, Horní Branná, Asociace ředitelů základních škol (živý vstup)

Téma: Vliv sankcí na Rusko

Host: Martin Chovančík, politolog, katedra mezinárodních vztahů a evropských studií, Fakulta sociálních studií, Masarykova univerzita
(živý vstup)

Téma: Nová dřevostavba místo domku zničeného tornádem

Hosté: Barbora Sittová, redaktorka ČT (živý vstup)

Zdeněk Kaňa, jednatel, Úsporné bydlení (živý vstup)

Téma: Potraviny v Česku dál zdražují

Host: Jan Doležal, prezident, Agrární komora (živý vstup)

Téma: Debata prezidentských kandidátů ve Francii

Host: Jan Šmíd, zpravodaj ČT ve Francii (živý vstup)

Téma: Zrušení povinné výuky druhého cizího jazyka na ZŠ

Host: Markéta Šafránková, viceprezidentka, Sdružení učitelů francouzštiny (SUF), ZŠ Brána jazyků s rozšířenou výukou matematiky (živý
vstup)

Téma: Situace v regionech

Vstupy z regionálních studií ČT

Moderuje: Jiří Václavek
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ČRo Liberec: Zprávy v 10  
  21. 4. 2022, 9:59, Zdroj: ČRo Liberec - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … rostoucím cenám potravin Asad NASA lidovecký ministr zemědělství Zdeněk Nekula setká se zástupci zemědělců
zpracovatelů i prodejců už minulý týden resort a začal kontrolovat Mareše u vybraného zboží a to hlavně u másla a pečiva nebo kuřecího
a vepřového masa potravinářská komora kontroly vítá její prezidentka Dana Večeřová ČRo řekla že ministerstvo by se ale spíše…
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ČRo Karlovy Vary: Zprávy v 10  
  21. 4. 2022, 9:58, Zdroj: ČRo Karlovy Vary - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … zemědělců zpracovatelů i prodejců už minulý týden resort začal kontrolovat marže u vybraného zboží a to hlavně u
másla a pečiva nebo kuřecího a vepřového masa kontroly marží vítá třeba i Potravinářská komora jak ve vysílání ČRo řekla její
prezidentka Dana Večeřová spíše na základní potraviny by se ale ministerstvo podle ní mělo zaměřit na ty zpracované tedy…
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Obchodníci a zemědělci se obviňují z přílišných marží na potravinách. Spolu si stěžují na drahé energie  
  21. 4. 2022, 9:40, Zdroj: pro-energy.cz , Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav Koberna

21. 04. 2022

Ministr zemědělství Zdeněk Nekula řekl, že antimonopolní úřad kontroluje, o kolik obchodníci navyšují ceny pro spotřebitele, a obvinil je,
že si v některých případech přidávají i stovky procent. Předseda ÚOHS Petr Mlsna avizoval, že po přijetí zákona o významné tržní síle
začne rozkrývat celý dodavatelský řetězec, který označil za „černou skříňku“.

Že se mohou v obchodech vyskytovat výrobky prodávané s velmi vysokou marží – Nekula se zmínil o 246 procentech u točeného salámu
a 255 procentech u šunky, neprozradil však kde –, je podle Miroslava Koberny z Potravinářské komory možné. Obchodníky viní z
toho, že pultové ceny, které považuje vzhledem k příjmům obyvatel za vysoké, standardně snižují výraznými slevovými akcemi, což si
však chtějí jinde vynahradit.

„Obchodníci dávají množství zboží do slev, do akcí. Pak se snaží marži dohnat na výrobcích, kde si myslí, že je to možné. Jsou to
vesměs výrobky s vysokou přidanou hodnotou,“ poznamenal Koberna.

Naopak prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza zapochyboval o původu čísel, o nichž hovořil Nekula. „Pan ministr
vyřkl nějaké číslo. Nevíme, kde ho vzal, na základě čeho, doteď neměl odvahu se s námi potkat a říct, co přesně bude dělat. (…) Kdyby
se pan ministr choval férově, musel by také říct, že je řada potravin, které se prodávají se zápornou marží,“ prohlásil Prouza.

Obchodníci odmítají, že by to byli oni, kdo by měl rozhodující slovo při stanovení konečných cen pro spotřebitele. Mluvčí skupiny Coop
Lukáš Němčík uvedl, že po začátku války na Ukrajině stoupla cena obilí, i když to bylo totéž obilí z týchž skladů jako dříve. „Zemědělci se
zachovali tržně, prodali to dráž do mlýna, mlýny prodaly dráž obchodníkům a cena se objevila na prodejnách. Není to tak, že by
obchodníci najednou něco upravovali,“ uvedl.

I zemědělci však tvrdí, že oni ceny nestanovují, a odmítají, že by mohli za zdražování. „Zemědělci jsou dlouhodobě nejslabším článkem
potravinové vertikály. Cenu neurčujeme, v řadě případů nám je diktována aktuální situací na trhu nebo při vyjednávání s obchodními
řetězci. Obchodní řetězce mají výrazně silnější postavení a mohou si cenu diktovat,“ řekl prezident Agrární komory Jan Doležal.

Poukázal, že „zemědělství je dlouhodobě jedním z nejméně výnosných sektorů a je závislé na dotačních podporách“. Obchodníci ale
odmítají, že by na tom byli výrazně lépe. „Pokud by obchodníci byli tak za vodou, jak pan ministr naznačuje, zřejmě by stát nepodporoval
malé prodejny v obcích,“ poznamenal Němčík.

Stejně tak zpracovatelé odmítají, že by peníze, které platí lidé za jídlo navíc oproti minulosti, končily v jejich kapsách. „Určitě z dat
nevyplývá, že by zpracovatelé, a to ani velcí, vydělávali enormním způsobem,“ zdůraznil Miroslav Koberna.

Stížnosti na cenu energií a zelenou politiku

Přestože je patrné, že se zemědělci, potravináři a obchodníci sotva na čem shodnou, společně považují za klíčový faktor ceny
zdražování energií. Na ně by se měl podle Koberny stát zaměřit, pokud chce ceny dostat pod kontrolu. „Pokud porostou ceny
zemědělských komodit a ceny energií, tak logicky musí růst i ceny potravin. Někdo to musí zaplatit,“ zdůraznil. Kompenzace podle něj
mohou mít podobu plateb z nějakého fondu, případně snížení daní. „Anebo to musí zaplatit spotřebitel, víc možností není,“ dodal.

Jan Doležal ovšem míní, že by mohlo pomoci i přesměrování části dotací, které jdou do zemědělství. „Chceme, aby alespoň na dva roky
bylo možné dát až 20 procent zemědělských podpor na podporu produkce, třeba pěstování brambor, ovoce, zeleniny nebo živočišnou
výrobu,“ vyzval.

Miroslav Koberna dává zdražení energií do souvislosti hlavně s evropskou zelenou politikou. „Situace je hodně vyostřená, hledají se
pachatelé. Celé mně to přijde zbytečné, problém vznikl mnohem dříve než v letošním roce, teď jenom eskaluje. Upozorňujeme na něj od
roku 2019 kompetentní instituce, že přesně k těmto důsledkům povede evropská Zelená dohoda,“ řekl. I prezident Agrární komory
naznačil, že má podobný postoj. Chtěl by, aby se Evropa nepouštěla do „šílených zelených experimentů, které nám teď leží na stolech“.

Ceny zvyšuje i válka, výpadek z Ukrajiny bude svět podle děkana z ČZU nahrazovat pomalu

Kromě cen energií je příčinou dražších potravin i válka na Ukrajině, podotkl děkan Fakulty agrobiologie, potravinových a přírodních zdrojů
České zemědělské univerzity Josef Soukup. Válka omezuje vývoz ukrajinského obilí. „Už začíná chybět, je to vidět na rostoucích cenách.
Začíná chybět hlavně rozvojovému světu,“ poukázal.

Varoval, že i kdyby válka skončila, nepodařilo by se situaci napravit ihned. Problém vidí i v tom, že chybějí průmyslová hnojiva nebo že
Ukrajina kromě omezení produkce nebude moci obilí snadno vyvážet. Poukázal, že její přístavy jsou buď uzavřené, nebo
vybombardované.
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Stejně tak několik let potrvá, než se podaří zajistit dodávky tam, kde bude chybět ukrajinské obilí, od jiných velkých výrobců. Jmenoval
zejména Austrálii a severoamerické i jihoamerické státy.

Česku by však podle Soukupa nemělo chybět kvůli válce samotné obilí. „Nebyli jsme velkými importéry ukrajinského zboží. Zrniny jsme
prakticky nedováželi. Omezením ukrajinského exportu nejsme ohroženi,“ ujistil. Na druhé straně Česká republika rozhodně není podle
něj zemí, která by mohla situaci zvrátit v globálním měřítku, na to je příliš malým producentem.

https://monitora.cz/
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Právě dnes  
  21. 4. 2022, 9:00, Pořad: TV Prima - další pořady, Stanice: Prima televize, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … seniory. Teď to bude skutečně několikaměsíční rozkrývání vlek boxu, ať už na úrovni výkyvů cen, zdali jsou objektivní,
odložitelné také na základě toho, jak fungují vztahy mezi prvovýrobou, zpracovateli a maloobchodu. Kontroly se zaměří na máslo,
drůbeží a vepřové maso a pečivo. Podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové potřeba kontrolovat i více…
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https://app.monitora.cz/article/747587424/46bbd76d929114cb953f?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NTg3NDI0LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.6jesOsLbksv6b70rJf3aXn7U2Qows39EwnqcvgZTFHw
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Dva na Dvojce  
  21. 4. 2022, 9:00, Zdroj: ČRo Dvojka, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … týden. Resort začal kontrolovat marže u vybraného zboží, a to hlavně u másla a pečiva nebo kuřecího a vepřového
masa. Kontroly marží vítá třeba Potravinářská komora. Jak ve vysílání ČRo řekla její prezidentka Dana Večeřová, spíš než na základní
potraviny by se ale ministerstvo podle ní mělo zaměřit na ty zpracované, třeba na sýry nebo jogurty, kde bývají…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747541859/6d320643116d8f9ef8be?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NTQxODU5LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.hcdbA3SJp-3j9aeR7LqcacpJnkrzhYcLj92vlrn0TDg
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ČRo Sever: Zprávy v 9  
  21. 4. 2022, 8:59, Zdroj: ČRo Sever - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … zemědělců zpracovatelů i prodejců už minulý týden resort začal kontrolovat marže u vybraného zboží a to hlavně u
másla a pečiva nebo kuřecího a vepřového masa kontroly marží vítá třeba Potravinářská komora jak ve vysílání ČRo řekla její
prezidentka Dana Večeřová spíš než na základní potraviny by se ale ministerstvo podle ní mělo zaměřit na ty zpracované tedy…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747443637/5096ec9002945a312acd?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDQzNjM3LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.9UwxI8Bd_Q7buzipVADuWcrQQmxhsrNKGmcpue0jWb4
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Jak to vidí...  
  21. 4. 2022, 8:30, Zdroj: ČRo Dvojka, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … zemědělství Zdeněk Nekula KDU-ČSL sejde se zástupci zemědělců, zpracovatelů i prodejců už minulý týden. Resort
začal kontrolovat marže u vybraného zboží, a to hlavně u másla a pečiva nebo kuřecího a vepřového masa. Kontroly marží vítá třeba
Potravinářská komora. Jak ve vysílání ČRo řekla její prezidentka Dana Večeřová, spíš …

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747440371/da1270ff1216e6d2e3f1?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDQwMzcxLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.fJo2dh07O0V59MKrbW0zTxsHHgxuEbOlLPhzPAQ_T-0


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 57

Obchodní přirážky jsou někdy až 100 %, upozorňují potravináři. Vláda chce s vysokými cenami bojovat kontrolami
marží  

  21. 4. 2022, 8:24, Zdroj: ČRo Radiožurnál , Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Autor: Věra Matulíková, Jiří Chum, Věra
Masopustová, Sentiment: Pozitivní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

Ministerstvo zemědělství chce zamezit neúměrně vysokým cenám potravin. Spustilo kontroly marží u másla, pečiva, kuřecího a
vepřového masa. „Obchodní přirážky nejsou vždy zcela optimální, mohou dosahovat až sta procent. Měli bychom se taky bavit o tom, co
udělat pro to, aby se ceny nezvyšovaly. Stát může kompenzovat náklady, které se zvedly v celém řetězci. Kompenzace zvýšených cen
energií by pomohla stabilizaci cen,“ říká prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová.

Autor: autoři: || autoři: | Jiří Chum | , | vma || Věra Matulíková

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747460581/080c12c043d96ba69c6e?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDYwNTgxLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.rovpo_0v9UvSUPtUutj6o9wMSePS04PwAZt5VrIYaMA
https://app.monitora.cz/article/747460581/080c12c043d96ba69c6e?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDYwNTgxLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.rovpo_0v9UvSUPtUutj6o9wMSePS04PwAZt5VrIYaMA
https://radiozurnal.rozhlas.cz/obchodni-prirazky-jsou-nekdy-az-100-upozornuji-potravinari-vlada-chce-s-vysokymi-8728495
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ČRo Zlín: Zprávy v 8  
  21. 4. 2022, 7:58, Zdroj: ČRo Zlín - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Helena

Kavanová

[strojový přepis] … proti tomu zasáhnout podle Potravinářské komory si prodejci u základních potravin zpravidla účtují marže do třiceti
% pokračuje mluvčí komory Helena Kavanová jinak to je ale u vysoce zpracovaných potravin například sýry jogurty masné výrobky zde
obchodní přirážka dosahuje i sto % a více Svaz obchodu a cestovního ruchu přesto tvrdí že kvůli velké konkurenci na…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747402021/fa964edf867182ee61ac?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDAyMDIxLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.IGb4wuKPOF6N9U5R9NJxzgQudoGDf6v38va-jFREJlY
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Ranní Radiožurnál  
  21. 4. 2022, 7:55, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … právě ty náklady, které se zvedly v celém tom řetězci zemědělcům, potravinářům a samozřejmě i obchodníkům.
Takže určitě nějaké kompenzace těch zvýšených cen energií, které vlastně se pro musí logicky promítnou jak do prodejní ceny, tak do
výrobní ceny těch výrobků, tak určitě by to pomohlo stabilizaci cen. Říká. Prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747440374/9beee0d7688860547131?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDQwMzc0LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.e_oDJ6jnBJqMcPWvERdMBbRWJGoNg0SEElcmAjEQbW4
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Ranní interview  
  21. 4. 2022, 7:51, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … zjistil, jaké obchodní přirážky si v reálu v reálu účtují. Detaily probereme s prezidentkou Potravinářské komory Danou
Večeřovou. Přeji vám dobrý den. Dobré ráno vám i posluchačům toho dnešního jednání s ministrem zemědělství se zúčastní taky
potravináři. Tak co by si od schůzky slibujete? Ano, zúčastníme se také. Určitě si slibujeme to, že si tam probereme…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747440375/cc2368e340bd25242398?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDQwMzc1LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.bXgwZyAIFTLjZ433m2Wu71lovhTdsiMgzV93HhRuzQs


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 61

Ranní Radiožurnál  
  21. 4. 2022, 7:06, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … nejméně tři měsíce. Jak přesně vlastně ty kontroly vypadají, to Nikola nechtěl komentovat. Podle prezidentky
Potravinářské komory Dany Večeřové je potřeba hledat příčiny toho zdražování u obchodních řetězců. S tím ale nesouhlasí prezident
Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza. Potraviny podle něj díky konkurenci obchodů zdražují pomaleji, než roste inflace…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747440373/2815b63451ac6be38ff6?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDQwMzczLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.I1c9WD7ukDNJaaPc5DZa3bkgzH8XL2zn9ECmhrVgNKw
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Nový den  
  21. 4. 2022, 6:00, Pořad: Nový den, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová, Helena Kavanová

[strojový přepis] … několikaměsíční rozkrývání vlek boxu, ať už na úrovni výkyvů cen, zdali jsou objektivní, odložitelné také na základě
toho, jak fungují vztahy mezi prvovýrobou, zpracovateli a maloobchodem. Kontroly se zaměří na máslo, drůbeží a vepřové maso a
pečivo. Podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové by bylo potřeba kontrolovat i více zpracovatelské výrobky, jako jsou…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747440377/a1e82f2479c73b845091?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3NDQwMzc3LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.VUuO4eVxPSlmDBzyId9GJHkItDyKakgxBgl4SnSFA-s


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 63

ČRo Pardubice: Zprávy v 5  
  21. 4. 2022, 5:00, Zdroj: ČRo Pardubice - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Helena Kavanová

[strojový přepis] … podle Potravinářské komory si prodejci u základních potravin zpravidla účtují marže do třiceti % pokračuje mluvčí
komory Helena Kavanová jinak to je ale o vysoce zpracovaných potravin například sýry jogurty masné výrobky zde obchodní přirážka
dosahuje i sto % a více Svaz obchodu a cestovního ruchu přesto tvrdí že kvůli velké konkurenci na trhu drží prodejci ceny…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747281003/8a3f8ee58cf0c6e3ad21?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3MjgxMDAzLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.8xJXbk7VNVtbaoFlFybJVUGCreOKdEC_NsIvKenmRsw
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ČRo Hradec Králové: Zprávy v 5  
  21. 4. 2022, 5:00, Zdroj: ČRo Hradec Králové - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Helena Kavanová

[strojový přepis] … stě čtyřicet šest % to už je totálně za hranou chceme proti tomu zasáhnout podle Potravinářské komory si prodejci u
základních potravin zpravidla účtují marže do třiceti % pokračuje mluvčí komory Helena Kavanová jinak to je ale o vysoce zpracovaných
potravin například sýry jogurty masné výrobky zde obchodní přirážka dosahuje i sto % a více Svaz obchodu a…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747290204/f3a82ccd58db864dd7b3?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3MjkwMjA0LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.RKxj3zRrXVYKISjLMW9tsLCVRXsGzW7lKrqfMDx-6c8
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ČRo Liberec: Zprávy v 5  
  21. 4. 2022, 5:00, Zdroj: ČRo Liberec - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Helena

Kavanová

[strojový přepis] … až nějakých dvě stě čtyřicet šest % to už je totálně za hranou chceme proti tomu zasáhnout podle Potravinářské
komory si prodejci u základních potravin zpravidla účtují marže do třiceti % pokračuje mluvčí komory Helena Kavanová jinak to je ale o
vysoce zpracovaných potravin například sýry jogurty masné výrobky zde obchodní přirážka dosahuje i sto % a více…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747280945/33ceb32456ce3a827d30?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3MjgwOTQ1LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.L_S1AoO1P1sdzOqVwW4znFPU97EW3l3wxohTr3avvQI
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Noční Radiožurnál  
  21. 4. 2022, 3:05, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Helena

Kavanová

[strojový přepis] … tržní síle nebo zákona o ochraně hospodářské soutěže, zejména zneužitím dominantního postavení na Františku. Jak
vysoké marže asi obchodníci zpravidla účtují? Záleží na druhu zboží. Praxe ukazuje, že marže u některých výrobků přesahují i 100 %,
dodává mluvčí potravinářské komory Helenou Helena Kavanová. U základních potravin si obchody drží nižší obchodní…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/747249092/11de96857e7034262dce?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTIsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQ3MjQ5MDkyLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.mN3GlWsdQd0tT4v3M-xOtaeprX3e7-o3TK9uXFiKs6c


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 67

Akce dne 21. 04. 2022  
  21. 4. 2022, 0:40, Zdroj: agrocr.cz , Sentiment: Pozitivní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: PK ČR

21. 04. 2022

Jednání 31. sněmu AK ČR (BVV, Rotunda)

TÓNY JARA

Webinář: Jednotná žádost 2022 pro žadatele z okresů Beroun, Kladno, Příbram, Rakovník

Webinář: Jednotná žádost 2022 pro žadatele z Olomouckého kraje

POZVÁNKA na seminář: Stabilita produkce brambor postupy šetrnými k životnímu prostředí a hospodaření s vodou v půdě - Choustník

XXII. Konference POZEMKOVÝCH ÚPRAV 2022

Webinář k příspěvku na podporu adaptace lesních ekosystémů na klimatickou změnu

Webinář: Jednotná žádost 2022 pro žadatele z Kraje Vysočina

Odborný seminář PK ČR: Povinnosti potravinářských provozoven plynoucí z environmentální legislativy

Pozvánka na odborný webinář PK ČR: Povinnosti potravinářských provozoven plynoucí z environmentální legislativy

Odebírejte e-mailem denní nebo týdenní přehled zveřejněných zpráv.

denní přehled

Pro dnešní den není žádná anketa definována.
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Personalizované a reklamní cookies
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zájmům.

Autor: AK ČR | www.akcr.cz
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Akce dne 21. 04. 2022  
  21. 4. 2022, 0:21, Zdroj: akcr.cz , Sentiment: Pozitivní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: PK ČR

21. 04. 2022

Jednání 31. sněmu AK ČR (BVV, Rotunda)

TÓNY JARA

Webinář: Jednotná žádost 2022 pro žadatele z okresů Beroun, Kladno, Příbram, Rakovník

Webinář: Jednotná žádost 2022 pro žadatele z Olomouckého kraje

POZVÁNKA na seminář: Stabilita produkce brambor postupy šetrnými k životnímu prostředí a hospodaření s vodou v půdě - Choustník

XXII. Konference POZEMKOVÝCH ÚPRAV 2022

Webinář k příspěvku na podporu adaptace lesních ekosystémů na klimatickou změnu

Webinář: Jednotná žádost 2022 pro žadatele z Kraje Vysočina

Odborný seminář PK ČR: Povinnosti potravinářských provozoven plynoucí z environmentální legislativy

Pozvánka na odborný webinář PK ČR: Povinnosti potravinářských provozoven plynoucí z environmentální legislativy
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Zprávy  
  21. 4. 2022, 0:00, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Helena

Kavanová

[strojový přepis] … za hranou. Chceme proti tomu zasáhnout. Podle Potravinářské komory si prodejci u základních potravin zpravidla
účtují marže do 30 %, pokračuje mluvčí komory Helena Kavanová. Jinak to je ale u vysoce zpracovaných potravin. Například sýry,
jogurty, masné výrobky. Zde obchodní přirážky dosahuje i 100 % a více. Svaz obchodu a cestovního ruchu přesto tvrdí, že…
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Zprávy ve 23  
  20. 4. 2022, 23:05, Pořad: Zprávy ve 23, Stanice: ČT24, Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav Koberna

[strojový přepis] … i na další zdražování. Vanda Kofroňová a Michaela Nováková, ČT. Krize na trhu s potravinami vyostřila i vztahy mezi
zemědělci a potravináři, kteří její produkty zpracovávají. Ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory Miroslav Koberna
ale odmítl, že by za zdražováním stále rostoucí marže zpracovatelů. Ukrajina to pouze akcelerovat ten výboj…
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Zprávy  
  20. 4. 2022, 23:00, Pořad: Zprávy, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] …, drůbeží a vepřové maso a pečivo. Podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové by bylo potřeba
kontrolovat i více zpracovatelské výrobky, jako jsou třeba sýry a jogurty. Čím vyšší přidaná hodnota na tom výrobku, čím více práce při
tom zpracování o tom výrobku, tak potom ty obchodní přirážky mohou být vyšší a skutečně není třeba vůbec výjimkou přihrávka 100…
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Obchodníci a zemědělci se obviňují z přílišných marží na potravinách. Spolu si stěžují na drahé energie  
  20. 4. 2022, 22:33, Zdroj: ct24.ceskatelevize.cz , Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE, Autor: mld, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Miroslav Koberna

Velmi odmítavou reakci obchodníků vyvolalo oznámení ministra zemědělství Zdeňka Nekuly (KDU-ČSL), že stát začal kontrolovat výši
marží u některých potravin. Podle prezidenta Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáše Prouzy marže pouze pokrývají náklady a zisk
obchodníků je tří- až čtyřprocentní. Potravináři či Agrární komora však hovoří jinak, prezident Agrární komory Jan Doležal považuje
kontrolu marží hlavně za psychologický nástroj, viní velké obchodní řetězce, že si ceny diktují. Ceny potravin a kontroly marží v celém
výrobním řetězci byly tématem 90' ČT24.

90' ČT24: Sníží ceny potravin kontrola jejich marží?

Ministr zemědělství Zdeněk Nekula řekl, že antimonopolní úřad kontroluje, o kolik obchodníci navyšují ceny pro spotřebitele, a obvinil je,
že si v některých případech přidávají i stovky procent. Předseda ÚOHS Petr Mlsna avizoval, že po přijetí zákona o významné tržní síle
začne rozkrývat celý dodavatelský řetězec, který označil za „černou skříňku“.

Že se mohou v obchodech vyskytovat výrobky prodávané s velmi vysokou marží – Nekula se zmínil o 246 procentech u točeného salámu
a 255 procentech u šunky, neprozradil však kde –, je podle Miroslava Koberny z Potravinářské komory možné. Obchodníky viní z
toho, že pultové ceny, které považuje vzhledem k příjmům obyvatel za vysoké, standardně snižují výraznými slevovými akcemi, což si
však chtějí jinde vynahradit.

„Obchodníci dávají množství zboží do slev, do akcí. Pak se snaží marži dohnat na výrobcích, kde si myslí, že je to možné. Jsou to
vesměs výrobky s vysokou přidanou hodnotou,“ poznamenal Koberna.

Naopak prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza zapochyboval o původu čísel, o nichž hovořil Nekula. „Pan ministr
vyřkl nějaké číslo. Nevíme, kde ho vzal, na základě čeho, doteď neměl odvahu se s námi potkat a říct, co přesně bude dělat. (…) Kdyby
se pan ministr choval férově, musel by také říct, že je řada potravin, které se prodávají se zápornou marží,“ prohlásil Prouza.

Obchodníci odmítají, že by to byli oni, kdo by měl rozhodující slovo při stanovení konečných cen pro spotřebitele. Mluvčí skupiny Coop
Lukáš Němčík uvedl, že po začátku války na Ukrajině stoupla cena obilí, i když to bylo totéž obilí z týchž skladů jako dříve. „Zemědělci se
zachovali tržně, prodali to dráž do mlýna, mlýny prodaly dráž obchodníkům a cena se objevila na prodejnách. Není to tak, že by
obchodníci najednou něco upravovali,“ uvedl.

I zemědělci však tvrdí, že oni ceny nestanovují, a odmítají, že by mohli za zdražování. „Zemědělci jsou dlouhodobě nejslabším článkem
potravinové vertikály. Cenu neurčujeme, v řadě případů nám je diktována aktuální situací na trhu nebo při vyjednávání s obchodními
řetězci. Obchodní řetězce mají výrazně silnější postavení a mohou si cenu diktovat,“ řekl prezident Agrární komory Jan Doležal.

Poukázal, že „zemědělství je dlouhodobě jedním z nejméně výnosných sektorů a je závislé na dotačních podporách“. Obchodníci ale
odmítají, že by na tom byli výrazně lépe. „Pokud by obchodníci byli tak za vodou, jak pan ministr naznačuje, zřejmě by stát nepodporoval
malé prodejny v obcích,“ poznamenal Němčík.

Stejně tak zpracovatelé odmítají, že by peníze, které platí lidé za jídlo navíc oproti minulosti, končily v jejich kapsách. „Určitě z dat
nevyplývá, že by zpracovatelé, a to ani velcí, vydělávali enormním způsobem,“ zdůraznil Miroslav Koberna.

Stížnosti na cenu energií a zelenou politiku

Přestože je patrné, že se zemědělci, potravináři a obchodníci sotva na čem shodnou, společně považují za klíčový faktor ceny
zdražování energií. Na ně by se měl podle Koberny stát zaměřit, pokud chce ceny dostat pod kontrolu. „Pokud porostou ceny
zemědělských komodit a ceny energií, tak logicky musí růst i ceny potravin. Někdo to musí zaplatit,“ zdůraznil. Kompenzace podle něj
mohou mít podobu plateb z nějakého fondu, případně snížení daní. „Anebo to musí zaplatit spotřebitel, víc možností není,“ dodal.

Jan Doležal ovšem míní, že by mohlo pomoci i přesměrování části dotací, které jdou do zemědělství. „Chceme, aby alespoň na dva roky
bylo možné dát až 20 procent zemědělských podpor na podporu produkce, třeba pěstování brambor, ovoce, zeleniny nebo živočišnou
výrobu,“ vyzval.

Miroslav Koberna dává zdražení energií do souvislosti hlavně s evropskou zelenou politikou. „Situace je hodně vyostřená, hledají se
pachatelé. Celé mně to přijde zbytečné, problém vznikl mnohem dříve než v letošním roce, teď jenom eskaluje. Upozorňujeme na něj od
roku 2019 kompetentní instituce, že přesně k těmto důsledkům povede evropská Zelená dohoda,“ řekl. I prezident Agrární komory
naznačil, že má podobný postoj. Chtěl by, aby se Evropa nepouštěla do „šílených zelených experimentů, které nám teď leží na stolech“.

Ceny zvyšuje i válka, výpadek z Ukrajiny bude svět podle děkana z ČZU nahrazovat pomalu

Kromě cen energií je příčinou dražších potravin i válka na Ukrajině, podotkl děkan Fakulty agrobiologie, potravinových a přírodních zdrojů 
České zemědělské univerzity Josef Soukup. Válka omezuje vývoz ukrajinského obilí. „Už začíná chybět, je to vidět na rostoucích cenách.
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Začíná chybět hlavně rozvojovému světu,“ poukázal.

Varoval, že i kdyby válka skončila, nepodařilo by se situaci napravit ihned. Problém vidí i v tom, že chybějí průmyslová hnojiva nebo že
Ukrajina kromě omezení produkce nebude moci obilí snadno vyvážet. Poukázal, že její přístavy jsou buď uzavřené, nebo
vybombardované.

Stejně tak několik let potrvá, než se podaří zajistit dodávky tam, kde bude chybět ukrajinské obilí, od jiných velkých výrobců. Jmenoval
zejména Austrálii a severoamerické i jihoamerické státy.

Česku by však podle Soukupa nemělo chybět kvůli válce samotné obilí. „Nebyli jsme velkými importéry ukrajinského zboží. Zrniny jsme
prakticky nedováželi. Omezením ukrajinského exportu nejsme ohroženi,“ ujistil. Na druhé straně Česká republika rozhodně není podle
něj zemí, která by mohla situaci zvrátit v globálním měřítku, na to je příliš malým producentem.

Autor: mld
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360°  
  20. 4. 2022, 21:30, Pořad: 360°, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Helena

Kavanová

[strojový přepis] … se zaměří na máslo, drůbeží a vepřové maso a pečivo. Podle prezidentky Potravinářské komory …
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Zprávy  
  20. 4. 2022, 21:00, Pořad: Zprávy, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … Potravinářské komory Dany Večeřové by bylo potřeba kontrolovat i více zpracovatelské výrobky, jako jsou třeba sýry
a jogurty. Čím vyšší přidaná hodnota na tom výrobku, čím více práce při tom zpracování o tom výrobku, tak potom ty obchodníci látky
mohou být vyšší a skutečně není třeba vůbec výjimkou přirážka 100 %. Třeba u eidamu je podle Českého statistického úřadu…
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90’ ČT24: Sníží ceny potravin kontrola jejich marží?  
  20. 4. 2022, 20:05, Pořad: 90’ ČT24 , Stanice: ČT24, Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE, Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Miroslav Koberna

Ministr Zdeněk Nekula se sešel se šéfem antimonopolního úřadu Petrem Mlsnou – řeší možnosti dohledu nad maržemi u vybraných
potravin. Kontrola marží začala již minulý týden, konkrétně se týká marží u másla, pečiva a kuřecího nebo vepřového masa. Jsou marže
příliš vysoké? Přijme ministerstvo zemědělství opatření na ochranu spotřebitelů? Sníží se tím ceny potravin?

S našimi hosty budeme na tyto dotazy odpovídat po 20 hodině v 90´ČT24. Ptejte se i vy a dívejte se!

<m-stt> Příjemný dobrý večer.

Noc na dnešek byla podle očekávání studená.

Po včerejších přeháňkách se tvořily mlhy i mrznoucí s tvorbou jinovatky.

Nejchladněji bylo jako obvykle za těchto situacích ve vyhlášených mrazových lokalitách, v šumavských pláních a dalších horských
údolích.

Nic méně mrzlo také v nížinách, kde teploty místy klesly pod - 3 °C.

Mráz místy poškodil kvetoucí ovocné stromy.

Po východu slunce bylo zprvu slunečno, severovýchodu začalo rychle mraků přibývat.

Postupně se zatáhlo.

Odpoledne se hlavně v severní polovině Čech přidal déšť, i když spíše slabší.

Na horách sněžilo.

Teploty byly poměrně nízké.

Hlavně na severu při velké oblačnosti zůstaly vesměs pod hranicí 10 °C.

Při dalším slunečním svitu přesáhly 12 °C.

Noc na zítřek se obejde většinou bez mrazů díky velké oblačnosti.

Ta, kde bude oblaků méně, což se týká hlavně Moravy, tam může slabě mrznout.

Přes den vyšplhají teploty o pár stupňů výše než dnes.

Zejména při slunečnější počasí.

To čekáme hlavně na jihu, kde slunce bude svítit šest až 10 hodin.

Nejslunečnější by měl být jižní Morava.

Sever Čech naopak zítra slunce vůbec neuvidí.

Zato tam bude slabě pršet.

Na horách bude zprvu sněží.

Vydatnější srážky čekáme v závěru týdne.

V pátek a v sobotu budou přeháňky výjimečné.

V pátek by mohlo být o něco více na východě.

V neděli by se mělo rozpršet téměř všude.

Na většině území se déšť anebo přeháňky objeví také v pondělí.

Zamíříme do světa.
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Mexiko zažívá výraznou vlnu veder.

Na mnoha místech teploty přesáhly 40 °C i ve výšce dvou km naměřili 35 °C.

Horko trápí zvířata v zoologických zahradách.

Proto dostala na ochlazení mražené pamlsky.

Vraťme se k fotkám.

Jsou ve znamení mrazivého rána.

Bylo docela slunečno po ránu.

Na některých mých se místech se objevily mlhy.

Zatímco na Šumavě svítilo slunce po většinu dne, na většině území přibývalo oblaků.

Bylo skoro zataženo nebo úplně zataženo.

A tady je ostatně vidět oblačnost, která směřovala během dnešního dne přes Polsko k nám do ČR.

Souvisí s poměrně rozsáhlou oblastí tlak vzduchu nad východní Evropou.

Další tlaková níže se prohlubuje nad západním středomořím.

A tyto dvě oblasti nízkého tlaku vzduchu se v podstatě propojí a vytvoří takovou rozsáhlou oblast nižšího tlaku vzduchu, která bude
počasí u nás ovlivňovat nejen zítra, ale také v dalších dnech.

Až do začátku příštího týdne.

A jak to bude jinde v Evropě, to vidíme tady.

Pršet bude zejména v centrálním Středomoří, Itálii, ve Španělsku nebo směrem na severovýchod a východ od ČR.

Ostatně tam budou nejnižší teploty.

Detailní model potvrdí, že méně oblaků bude na Moravě.

Zítra odpoledne a večer postupně od jihu začne ubývat oblaků na většině území ČR.

Pátek bude přechodně polojasno.

Později zase bude oblačnosti přibývat.

Častěji až na zataženo.

Hlavně na jihovýchodě může k večeru místy sprchnout.

A v sobotu to bude půl na půl.

Na zítřek čekáme zatažené až oblačné nebe a na Moravě místy polojasno nebo skoro jasno.

Na severozápadě se místy a jinde ojediněle objeví déšť nebo mrholení.

Od 900 m čekáme sněžení a teploty klesnou na pět až jeden stupeň, při malé oblačnosti až k - 2 °C.

Vítr bude slabý, proměnlivý.

Nebo bude úplně klidno.

Severní polovině území se místy bude vyskytovat občasný slabý déšť nebo mrholení, či slabé přeháňky.

Na Moravě bude zpočátku většinou polojasno.

Odpoledne a večer bude celkově déšť a mrholení ustávat a oblaků bude s výjimkou severu a severovýchodu ubývat.
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Tam zůstane pravděpodobně po celý den zataženo až oblačno.

Maxima mezi devíti až 13 °C.

Kde bude delší dobu slunečno, tam bude až 16 °C.

Zejména na jihu nebo jihovýchodě Moravy.

A na horách v 1000 metrech se zítra teploty dostanou na hodnoty kolem šesti °C.

Vítr bude zpočátku slabý, proměnlivý.

Během dne bude postupně zesilovat a změní se na mírný, východní až severovýchodní.

Tlak vzduchu bude v průběhu dne slabě klesat.

Biozátěž zítra mírná, na stupni jedna.

Index záření je střední, na čtyřce.

Jak to bude dále?

V pátek čekáme polojasno až oblačno.

Během dne místy až zataženo.

Ojediněle s přeháňkami nebo deštěm.

Hlavně na východě a jihovýchodě ve večerních hodinách.

Teploty v noci od pěti do jednoho °C.

V noci v sobotu bude sedm až tři °C.

Ojediněle by mělo pršet, ojediněle se objeví přeháňky.

V neděli to bude jiné.

Čekáme zataženo až oblačno a postupně s občasným deštěm nebo přeháňkami.

Ojediněle se může objevit také bouřka.

Teploty v noci na neděli klesnou na sedm až tři °C.

Nejvyšší denní teploty by se měly pohybovat mezi 12 až 16 °C.

Vyšší spíš na jihovýchodě a nižší na severozápadě ČR.

V pondělí ještě zataženo až oblačno.

Na většině území občas déšť anebo přeháňky.

Teploty v noci devět až pět, přes den mezi 11 a 15 °C.

A v dalších dnech to vypadá, že se k nám bude rozšiřovat postupně nevýrazný hřeben vyššího tlaku vzduchu.

Počítáme zpočátku s oblačnou oblohou, převážně.

Místy budou přeháňky.

Postupně bude oblačno až polojasno a přeháňky by se měly objevit jen ojediněle.

Teploty potom během noci budou klesat na sedm až tři anebo dva °C.

Ty nejvyšší denní v úterý mezi 12 až 16 °C, ve středu 14 až 18 a ve čtvrtek mi mohlo být 16 až 20 °C.
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Tolik informace o počasí a přeji vám dobrý večer.

Hezký večer také ode mě.

Pojďme rovnou k tématům dnešní Devadesátky.

Začaly kontroly marží u potravin.

Ministerstvo zemědělství chce monitorováním dosáhnout toho, aby obchodníci nezneužívali současné situace.

Potraviny podle statistiků zdražují.

V porovnání s celkovou cenovou hladinou asi polovičním tempem.

Až o desítky % zdražuje maso, mouka nebo máslo.

A samozřejmě rostou ceny také pohonných hmot a energií.

Až 80 % podnikatelů proto zřejmě bude muset zvednout ceny svých výrobků.

Inflace by tak mohla růst až do poloviny letošního roku.

Podle šéfa světového potravinového programu hrozí globální nedostatek některých potravin.

Kromě pšenice jde také o kukuřici nebo slunečnicový olej.

Konkrétně Česko je potravinově soběstačné u cukru, mléka nebo hovězího masa.

Rezort zemědělství začal spolu s Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže kontrolovat ceny vybraných potravin v obchodech.

Dohled se týká másla, pečiva, kuřecího nebo vepřového masa.

Rezort chce monitorováním dosáhnout toho, aby obchodníci a další členové dodavatelského řetězce nezneužívali současné situace a
uměle nezvyšovaly svoje marže.

Kontroly potrvají nejméně tři měsíce.

Kdybychom udělali krátkodobé, krátkodobý monitoring, tak jakmile by skončil, tak předpokládáme, že by zkoušeli někteří hráči na trhu
zase, kde je práh bolesti a začali by ceny šponovat.

Současná nejistá situace prostě vyžaduje to, abychom v řádu několika měsíců vytrvali a neustále monitorovali trh.

Ke kontrolám chce rezort vedle Antimonopolního úřadu přizvat ministerstvo financí.

O spravedlivějším rozdělení zisku mezi zemědělce, zpracovatele a obchodníky usiluje ministr zemědělství Nekula.

Přispět by k tomu měla novela zákona o významné tržní síle, která měla platit v Česku od loňského května.

Dosud jí Parlament ale neschválil.

Ten zákon umožní rozkrýt v podstatě celý potravinářskou dodavatelský řetězec od prvovýroby až po maloobchod.

Dnes to je uzavřená černá skříňka, do které není vidět.

O praktikách, ať už jsou nekalé anebo jiného druhu se pouze hovoří.

Nicméně neexistují pro to žádná exaktní data.

Pojďme debatu začít se zástupci obchodníků.

Tomáš Prouza, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu.

Dobrý večer.

Dobrý večer.

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 80

Zdravím Lukáše Němčíka, mluvčího skupiny Coop dobrý večer.

Už začínají někteří obchodníci zlevňovat marže?

Jde o pojmy marže a zisk.

Já bych chápal, kdyby vláda chtěla kontrolovat řetězec zemědělců, potravinářů, jestli někdo nemá nadměrný zisk a nezneužívá situace.

Jenže marže je pouze rozdíl mezi tím, za co nakoupíte, za co prodáte a za co zaplatíte zaměstnance, energie, prodejny.

To, co má smysl sledovat, je ziskovost.

U obchodu je průměrná ziskovost tři až čtyři %.

U velkých potravinářů je to 15 až 20 %.

Takže asi úplně jasné, na koho by si ministr měl došlápnout.

Jenže on není ministr pečující o lidi.

Je to ministr pečující o agrobarony.

Možná uznáte, že z pohledu spotřebitele je úplně jedno, co je marže nebo zisk.

Zásadní je konečná cena.

Vrátím se k úvodní otázce.

Už zlevňujete?

Obchody nemohou zlevňovat, když rostou všechny vstupy nahoru.

Klíčové je, kdo zdražuje a to nejsou obchody.

Když se podíváte na vyjádření Potravinářské komory, tak už měsíc říká, že se bude masivně zdražovat.

Antimonopolní úřad dokonce musel velmi tvrdě zasáhnout proti Českému svazu zpracovatelů masa, který začal dělat kartelové dohody,
jak mají zvyšovat ceny dodavatelé masa.

Zásah byl nebývale důrazný.

A slyšíme představitele Agrární komory, kteří vyhrožují rohlíkem za 15 korun.

A to je pouze snaha vyvolat paniku stejně jako v minulosti.

Budeme mluvit také se zástupci Agrární komory a samozřejmě se zástupci potravinářů, aby debata byla opravdu vyrovnaná.

Na druhou stranu to, co zmiňoval ministr zemědělství Nekula, tak marže natočeném salámu jsou 246 % u obchodníků a na standardní
šunce 255 %.

To vám přijde v pořádku?

Já mám problém v tom, že pan ministr vyřkl číslo, ale my nevíme, kde ho vzal, na základě čeho.

Doteď neměl odvahu se s námi vůbec potkat, aby řekl, co chce dělat.

Pardon, vy tomu nevěříte?

Vy jste ochotný si myslet, že ta čísla jsou, omlouvám se za ten pojem, vycucaná z prstu?

Jsem o tom přesvědčen.

Kdyby se pan ministr choval férově, musel by říci, že je zde řada potravin, které se prodávají se zápornou marží.

Obchody nabízí základní potraviny co nejníže.
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Nikdy nebylo tolik slevových akcí, protože lidé mají hluboko do kapsy.

Ministr vytáhne odněkud číslo.

Nevíme, jak ho spočítal.

Neřekne celý obrázek.

To je můj největší problém.

Zítra budete mít možnost si to vyříkat osobně na jednání.

K tomu se ale také ještě dostaneme.

Pane Němčík, jak to vidíte vy?

Ten obraz, který představilo Ministerstva zemědělství respektive ministr zemědělství, který naznačoval poměrně jasné, že pokud někdo
vydělává má současné situaci, jsou to obchodníci.

Nejsou to ani tak potravináři a už vůbec ne zemědělci, ale jsou to obchodníci.

Jak to vidíte?

Nevidím to tak jednoduše jako pan ministr.

Já bych v tomto směru souhlasil s Tomášem Prouzou.

Ten pohled je velmi zkratkovitý a jednoduchý.

Pan ministr vyřkl pár komodit, které by se měly kontrolovat.

Tyto komodity v podstatě jsou tvořeny celým řetězcem, od zemědělce, přes výrobce a obchodníka se tvoří cena.

Obchodník neurčuje celkovou cenu.

Je to tvořené nákupní cenou na začátku.

Pokud se budeme bavit takto, mohli bychom říct, proč vyrostla v posledních týdnech cena obilí, když začala válka na Ukrajině.

V jeden okamžik byl sklad obilí za určitou cenu, ale druhý den začala válka a cena obilí vzrostla dvojnásobně.

To bylo proto, že najednou vzrostly vstupy, vzrostla cena energie?

Nevzrostla.

Ovlivnilo to cenu na trhu, zemědělci se zachovaly tržně a prodávali dráže do mlýnů, mlýny prodávaly dražší mouku.

Cena se objevila na prodejnách.

Takže to není ta, že by najednou obchodníci něco upravovali.

Promiňte, že vám do toho vstoupím.

Proč nemáte důvod věřit tomu, že kontroly budou rovnoměrně rozvržené na všechny segmenty?

Nejen na obchodníky, ale také na zemědělce nebo potravináře.

Proč se domníváte, že to bude cílené primárně na obchodníky?

Naprosto jednoduše.

Dosud nám nikdo nevysvětlil metodiku.

My jsme dodnes neslyšeli, jaká má být metodika měření.

My jsme samozřejmě pro to, aby byly ceny férové.
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Propagujeme je dlouhou dobu.

Potom si ale jasně řekněme, jak se to má měřit a změřme celý řetězec.

A také bychom měli měřit položky plošně, ne vyzobávat něco.

Nám to připadá spíš jako populistické gesto.

Čekali jsme, že budeme řešit spíš potravinovou soběstačnost republiky.

Máme tady vysokou inflaci a půjdeme na ruku zemědělcům?

Řadu let řešíme obchodní obslužnost regionů.

Kdyby obchodníci byli tak za vodou, jak pan ministr naznačuje, zřejmě by stát nepodporoval malé prodejny třeba na obcích.

Pan ministr říká, že obce, které provozují třeba malé prodejny, to dělají zřejmě špatně, protože to neumí.

Zítra se pan Prouza předpokládám bude ptát na metodiku při jednání s ministrem zemědělství.

Mimochodem vy jste už dříve říkal, pane Prouzo, že je nutné, aby kontroly byly zaměřené na celý řetězec, nejen na jeden segment.

Také jste řekl, že je zásadní, aby výsledky kontrol nebyly důvodem pro lobby vybraných zemědělských velkopodnikatelů, kteří o umělé
zvyšování cen měsíce usilují.

Zajímá mi, kdo jsou ti vybraní zemědělští velkopodnikatele, kteří chtějí navyšování cen?

Většina z nich sedí na vedení Agrární komory.

Moc prosím, opusťme dojemné příběhy o tom, jak zemědělci trpí.

Když se podíváte na čísla Českého statistického úřadu, tak loni měli čeští zemědělci třetí největší zisk v historii ČR.

Měli největší objem dotací, které kdy dostali.

Letos ministr Nekula chce dotace zemědělcům ještě navyšovat.

Posílá je do segmentu, které nedávají vůbec smysl.

Místo toho, aby pomohl třeba pekařům, na které brutálně dopadá masivní navyšování cen plynu, tak na ně úplně kašle.

Tam navyšování cen energií nechá úplně promítnout do ceny, ale chce poslat peníze třeba chovatelům prasat.

Přitom vepřové bez problémů dovezete odjinud z Evropy.

Když se budeme bavit pouze o maržích, dokážete třeba u vepřového rozdělit poměr jednotlivých marží ve třech etapách zemědělec -
zpracovatel - obchodník?

Co nakonec udělá výslednou cenu?

Kde je ten největší díl a ten nejmenší?

Není podstatné, kde je marže, ale kde zůstává nejvíce zisku.

Dobře, kde je největší zisk?

Já si pomohu jednou věcí a to je rok 2018. Pamatujete si máselnou krizi.

Masivní nárůst ceny másla, panické nákupy, plné mrazáky kostek másla.

Specializovaný finanční úřad šel do konkrétních faktur mlékáren, výrobců másla a obchodu.

A co zjistili?

Že pro mlékaře se nezměnilo nic.
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Výkupní cena mléka byla pořád stejná.

Tam, kde byl masivní nárůst ceny, byli velcí čeští výrobci másla v čele se Madetou a obchodníci to kopírovali.

To je jediná důvěryhodná metodika.

Dá se z toho odvodit, že situace je u všech komodit přibližně stejná?

Nejvíce tedy vydělává prostředek řetězce, ti výrobci?

Nebude to tak vždy.

U každé potraviny je to úplně jiné.

Ať už jste výrobce nebo obchodník, tak když budete automobilka, každá varianta auta, kterou vyrábíte, má jinou marži.

Podle toho, jaká je výbava, jaká je poptávka.

Když se podívám na velkovýrobce potravin, tak bude mít jeden jogurt s marží 20 % a jiný, po kterém je výrazně větší poptávka, bude mít
marži 60 %.

Nedá se to určit průměrně v celém koši?

Ano, ale to musíte zkontrolovat třeba 20 000 položek, které má průměrný obchod.

A kdo vydělává nejvíce v celém koši?

Kdo z toho řetězce?

Zemědělec, zpracovatel, obchodník?

Musí vydělat ten, aby se pokryl náklady.

V obchodu jsou největší náklady, protože musíte potravin dovážet, skladovat, máte obrovské náklady na lidi, energie, provozy prodejen.

Klíčový je zisk.

Jestli si někdo v tom řetězci nenechává výrazně více než někdo jiný.

A naše zkušenost ukazuje, že to jsou velcí čeští potravináři, kteří na tom vydělávají.

Budeme tady mít zástupce potravinářů.

Předpokládám, že budou ukazovat na všechny ostatní než na sebe.

Mimochodem, pane Němčík, dotaz divačky.

O kolik by se mohla cena pečiva snížit?

Naráží na kontroly.

Vracíme se ke kontrolám marží.

Je možné u pečiva čekat nějakou změnu ceny směrem dolů?

Bohužel to není otázka na mě, ale je to opravdu otázka na výrobce.

V dnešní době za poslední měsíce vzrostly energie o desítky %.

My nemáme z čeho zlevňovat.

Můžeme to dělat na úkor naší marže.

To by znamenalo, že hospodaření půjde do ztráty a znamenalo by to nějaké případné personální postihy.
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Hlavně nevím, proč se snaží pan ministr vyvolávat tuto diskuzi, kdy hledáme několik dní viníka místo toho, abychom mluvili opravdu o to,
že odpovědně každý má dostat zaplaceno za svojí práci.

Zemědělec, výrobce i obchodníky.

Samozřejmě ne příliš, ale odpovědnou částku.

Možná situace není taková, jakou popisujete.

Možná je to případ, který zmiňoval ministr zemědělství.

Marže u obchodníků 200 %, přes 100 %.

Možná to není ojedinělý případ.

My nemáme marži 250 %.

Ať pan ministr řekne, kde to je.

Stejně tak může říci, že když mají v gastru marže 150 %, neměli by provozovat restaurace.

To, že mají vysoké náklady, nikoho nezajímá.

Cena je opravdu tvořena náklady.

Potřebujeme to rozklíčovat, potřebujeme jasnou metodiku a pak se můžeme bavit o konkrétních příkladech.

Pokud nějaký obchodník někde cenu nastavil špatně, tak ať to pan ministr jasně řekne.

Pane Prouzo, poslední dobou mě ani tak v obchodě nepřekvapuje cena másla nebo mléčných výrobků, masa, ale hlavně cena zeleniny.

Je opravdu nezbytně nutné, aby okurka hadovka stála 26 korun, když nedávno stála 14 korun?

Bohužel ano, protože zatím nejsou české okurky.

Musíte je buď dovážet, kdy masivně roste cena dopravy, anebo pokud se objevují první skleníky na okurky, jako máme skleníky na
cherry rajčata, tak při ceně energií je skleníková okurka luxusní zboží.

Pokud by s tím pan ministr chtěl něco dělat, musel by pomoci s cenami energií pro celý výrobní řetězec.

A druhá věc, kterou sliboval pan ministr, bylo snížení DPH na potraviny.

Česko má prostě jedno z nejvyšších DPH na potraviny.

Pan ministr nejprve všem slíbil s velkým mediálním potleskem toto, ale najednou se nic neděje.

Kontroly marží z vašeho pohledu budu mít nějaký efekt?

Poznám to třeba u pultu s okurkou?

Myslím, že nepoznáte.

Nerozumím zadání.

Pokud má být zadání dívat se na to, jestli někdo nemá přehnané zisky a nezneužívá situace, tak to by pomohlo.

Ale co komu řekne, když neznáte náklady proti tomu?

Ve finální ceně to poznám na nějakých potravinách?

Když opustíme debatu o tom, co je marže, co je zisk, jaké jsou náklady.

Bude to mít takový efekt, aby to poznal spotřebitel?

Když si poslechnete, co říkal pan ministr zemědělství Nekola, tak on neříkal, že chce snížit ceny.
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Ano řekl, že chce převést více zisku k zemědělcům.

To není ministr, který hájí zákazníky.

To je ministr, který hájí agrobarony a chce jim dávat více peněz, než na jaké mají nárok.

Mluvil o zdviženém prstu.

To bylo také závěrečné poselství tiskové konference.

Pane Němčík, dotaz divačky.

Jak moc bude kontrola marží transparentní.

Víte o tom něco?

Nevíme.

Zpět k metodice, o které nevíme nic.

ÚOHS by to měl řešit.

S námi nikdo nekomunikoval.

Pan ministr by se měl setkat s panem Prouzou zítra, nicméně do této doby komunikujeme skrz média pouze.

To je velmi málo.

Chtěl bych jen podotknout jeden detail.

Dlouhodobě se snažíme uspořit tím, že snižujeme náklady na energie, fotovoltaiky, úspory osvětlení.

Tak, abychom zvedání cen od dodavatelů co nejméně promítaly do cen.

To jsou úspory, které děláme dnes a denně.

To není o tom, že bychom zlevňovaly, snažíme se nezdražovat.

Kolegům z obchodu každý týden přijde nový ceník s novou cenou daného výrobku.

To není o to, že bychom si někde sedli a ceny vymýšleli, jak se nám hodí.

Zpět k transparentnosti.

Co by pro vás byla záruka toho, že kontroly jsou transparentní a naprosto zjevné?

Čeho se týkají?

Proč probíhají tak, jak probíhají?

Je potřeba splnit dvě podmínky.

Neměl by to dělat ministr zemědělství, který chce jen přerozdělit zisk.

Vypadá to, že hlavním hráčem by mohl být Antimonopolní úřad.

Na druhou stranu když si přečtete tiskovou zprávu, kterou vydal Antimonopolní úřad po jednání s ministrem zemědělství, je to velmi
opatrné.

ÚOHS říká, že se budou dít, jestli někdo nepáchá nekalé obchodní praktiky nebo jestli nevzniká nějaká kartelová dohoda.

Už bylo několik pokusů kartelové dohody u zpracovatelů masa, proti kterým ÚOHS už zasahoval.

Když se podíváme na vyjádření potravinářské komory, která říká, co se zvedne o 15 % nebo o 20 %, tak to je cenová signalizace.

To je zakázané.
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Pokud bude ÚOHS jednat, je to jen dobře.

Jediné, co je pro mě důvěryhodné, tak udělat to stejně, jako když se kontrolovali ceny másla.

Speciální Finanční úřad půjde do konkrétních faktur a z toho doloží, jak se vyvíjela cena.

To je jediné, čemu budu věřit.

Možná to tak trochu avizuje, že ke kontrolám má být přizváno Ministerstva financí.

Na začátku byla paralela.

Provedli jsme to u pohonných hmot a to samé chceme provést u potravin.

Zítra se dozvíme detaily.

Co říkáte dnešní výzvě předsedy Antimonopolního úřadu Mlsny směrem k hráčům v řetězci, od zemědělců po obchodníky?

Pokud máte pocit, že se děje něco nekalého, nahlaste to.

Je to v pořádku.

Není možné trpět kartely.

Není možné trpět zneužívání situace.

To je jediné, po čem s Lukášem volám.

Aby kontrola byla v celém řetězci.

Ale na to pan ministr Nekula nemá odvahu.

Má úplně jiný zájem než je ochrana zákazníků.

Pokud tedy někomu máme věřit, nemůže to být Ministerstva zemědělství.

Já jsem se ptal pana Němčíka.

Omlouvám se, že se kolem toho točíme pořád dokola.

Vyjádření od ministra zemědělství vyznívalo tak, že tratí zemědělci a vyhrávají obchodníci.

Co vás vede k tomu, že kontrola bude pouze u obchodníků a nikoliv v celém řetězci?

Protože to bylo vidět dnes na to, co říkal pan ministr.

Vytáhl číslo, o kterém nikdo neví, kde ho vzal a jak vzniklo.

Má zveřejnit, jaký to byl obchodník, v jakém to bylo obchodě.

Má k tomu oprávnění?

Já myslím, že pokud po někom chce mazat špínu, nemůže to dělat po celém obchodě.

A on během pěti minut pomluvil všechny obchodníky.

Měl to být zdvižený prst.

Když budu říkat, že pan ministr jezdí pěti auty, tak to zanechá také nějakou stopu.

To, co řekl pan ministr, považuji za neférové.

Narovná tržní prostředí v oblasti potravin v Česku zákona o významné tržní síle, o kterém dnes mluvili oba pánové?

Mlsna i pan ministr zemědělství.

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 87

Tedy zákon, který je ve sněmovně?

Je to něco, co by mohlo pomoci k rozšíření okruhu potenciálně kontrolovaných subjektů antimonopolním úřadem?

Myslím si, že tento zákon se řeší už poměrně dlouhou dobu a není zdaleka u konce.

Jsem k tomu spíš skeptický.

A vy pane Prouzo?

Nic to nezmění v situaci obchodu.

Pro obchod se tím zákonem nic nemění.

Ochrana bude v celém dodavatelském řetězci.

Malý zemědělec konečně dostane ochranu před dominantní potravinářem.

To je ta změna, která se stane.

To může narovnat situaci mezi zemědělce a potravináře.

Pro obchod to není nic nového.

Ještě poslední věc, kdybychom to shrnuli v kostce.

S čím zítra půjdete na schůzku s ministrem Nekulo?

Vy jste něco už naznačil.

Pojďme to shrnout do třech bodů.

Na co se budete ptát?

Chci poslouchat, čeho chce pan ministr dosáhnout.

Musí říct, co je jeho cílem.

Buď chce vzít část příjmu obchodu a přesunout někam jinam, tudíž budeme omezovat provoz a zřejmě budeme muset omezit růsty platů
nebo propouštět.

Anebo pan ministr řekne, že chce snížit ceny.

Ale potom ať dotáhne do konce to, co sliboval.

A to je snížení DPH na potraviny.

To je jediný způsob.

Řeknete mu, že poškodil dobré jméno obchodníků?

Ano.

Zítra se zeptáme, jak to dopadlo.

Moc vám děkuji oběma.

Děkuji za pozvání a hezký večer.

Hezký večer, na shledanou.

Podle Mezinárodního měnového fondu by kvůli rostoucím cenám potravin měly jednotlivé vlády podpořit nízkopříjmové domácnosti.

Třeba daňovými úlevami.

Češi utrácejí za jídlo průměrně asi pětinu svých příjmů.
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S rostoucími cenami se poměr zvyšuje.

Podívali jsme se na některé položky, které sleduje statistický úřad.

Potraviny.

Dlouhodobě jeden z největších výdajů českých domácností.

Průměrný účet na osobu za měsíc dělal v roce 2022 1362 korun.

Toto je nákup ze seznamu základních potravin, u kterých srovnává změny cen i statistický úřad.

My jsme k němu přidali ještě výběr z ovoce a zeleniny.

Teď spočítáme, kolik za takový nákup lidé zaplatili před rokem a kolik platí dnes.

Těchto 11 druhů potravin teď vyšlo přesně na 681 korun, 20 haléřů.

Z celého nákupu zlevnila jedna jediná položka.

Jablka.

My jsme koupili kg za 23 korun.

Naopak rajčata v březnu stála průměrně přes 80 korun.

Loni to bylo jen 50. Na kg si zákazník připlatí 32. Na každého Čecha připadá v průměru šest kg másla ročně.

Za něj teď zákazníci dají více.

Z měření statistického úřadu vyplývá, že v březnu průměrně stála kostka 44,70 korun.

Mouka a energie jsou hlavní důvody současných potíží pekařů.

Promítnout je musí do koncových cen zákazníků.

Jsou dobré?

Ano.

Vůbec největší část rodinných rozpočtů na potraviny spolkne maso.

V roce 2020 to bylo 560 korun na osobu měsíčně.

V posledním roce částka roste.

Řezníci zdražují vepřové i drůbeží.

Teď sečteme všechno dohromady.

V cenách, které zprůměroval statistický úřad.

Loni by nákup stál 512 korun.

Letos už 592 korun.

Nákup, který jsme udělali my, vyšel ještě dráž.

Také proto, že jsme byli v obchodním řetězci v Praze.

Statistici berou v úvahu dotaz celé republiky.

Zákazníci se musí připravit na další zdražování.

Mluvili jsme se zástupci obchodníků.
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Teď se zástupci potravinářů.

Miroslav Koberna z Potravinářské komory.

Zdravím vás, dobrý večer.

Dobrý večer.

Slyšeli jsme, že potravináři vydělávají možná až přespříliš z celého řetězce.

Od zemědělců po obchodníky.

Jak vy byste se hájil?

Myslím, že se snad hájit nepotřebuji.

Já jsem vás poslouchal teď půl hodiny a musím říct, že jsem občas nevěřil svým uším.

Bohužel ta situace a klima je hodně vyostřené.

Hledají se pachatelé.

Mně to celé přijde trochu zbytečné, protože problém vznikl mnohem dříve než v letošním roce.

Teď jen eskaluje.

My na ten vývoj upozorňujeme asi od roku 2019. Zelená dohoda, evropská, povede k těmto důsledkům.

A ona k nim povede.

Situace na Ukrajině akcelerovala celý vývoj.

Teď hledáme, kdo za to může, ale podívejte se na to, že na začátku byly ceny energií.

My na ně upozorňujeme.

Samozřejmě na nás dopadá stejně jako na všechny, takže představa, že zpracovatelé na současné situaci vydělávají, je zcela mylná.

Opravdu nechápu, jak na to kolega Prouza přišel.

S vědomím, že se o tom budeme dnes bavit, jsem si vytáhl řadu dat během dne a musím říci, že to, co správně řekl, že jediným
ukazatelem je ziskovost, hospodářský výsledek podniku nebo daného sektoru, tak ten potravinářský na tom není o nic lépe než obchod.

U obchodů se ziskovost pohybuje od dvou do osmi % a já jsem si vytáhl některé sektory a v podstatě se to příliš neliší.

Jsou některé, které jsou na tom hůř, některé lépe.

Nejvíce to dnes dopadá hlavně na malé a střední podniky.

Určitě z těch dat nevyplývá, že by zpracovatelé, ani ty velcí na současné situaci vydělávali enormním způsobem.

Kde se podle vás bere v Ministerstvo zemědělství ten pocit, že v celém řetězci přece jen je někdo, kdo na té situaci vydělává?

Někdo, kdo situace zneužívá.

A je ten pocit úplně mylný anebo je zpráva?

Bohužel všechno je vždy třeba zapasovat do určitého časového úseku.

Náš spor s obchodními řetězci byl tvrdý a letitý, ale to neznamená, že na náš úkor vydělávají ohromné sumy.

Samozřejmě vydělávají a my s nimi vedeme trvalý spor.

Marže jsou obchodní přirážky u konkrétních výrobků.
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Na druhé straně popravdě musím říci, že to není úplná praxe, že nízko zpracované komodity, které jsou na trhu, jako mléko, pečivo,
výsekové maso, mají marže daleko nižší.

Pohybuje se to někde na úrovni od 20 do 30 až 35 %.

Prostě jsou tady i výrobky se stovkami % a to je vůči výrobcům nefér.

Já jako spotřebitel také nechci běhat jen po slevových akcích a vyhledávat, co bylo zrovna zlevněno.

Chci si koupit kvalitní zboží s přiměřenou marží v denním obchodě.

Kdo tedy prodával točený salám s marží 246 % a šunku s marží 255 %?

Já vám neřeknu konkrétní jména.

Jsou tu ale výrobci, kteří dodávají do konkrétních obchodů, kde jejich výrobky jsou prodávány s takovou přirážkou.

Je to exces nebo běžná praxe?

Není to běžná praxe.

Musíme se na to dívat tak, že obchod se tak trochu chytil do vlastní pasti a to jsou poměrně vysoké ceny standardních regálových
výrobku.

Vidíte to ve všech srovnáních, které dělá také televize nebo média.

Porovnáme ceny výrobků v regálech v Německu, Rakousku, u nás a zjistíme, že jsou v podstatě stejné.

Někdy jsou u nás vyšší.

Když se podíváme na průměrný příjem českých občanů, měl by být ceny nižší než v Německu, ale nejsou.

Jsou prostě srovnatelné.

Ale potom nastoupí fenomén slevových akcí a najednou ty výrobky jsou ve slevách se 40 nebo 60 procentní slevou a tím se ta cenová
hladina výrazně snižuje.

Bohužel to má ten problém, že se musíte v podstatě zabývat tímto nákupem a běhat po obchodech a vyhledávat slevové akce.

Tento postup mi nepřijde fér.

Pochopil jsem správně, že pokud je někdo, kdo marže, i když ne pravidelně zvedá a hodně, jsou to obchodníci?

Pokud bychom měli ukázat na někoho z toho řetězce, ukázal byste na obchodníky?

Když se budeme bavit o průměrných marží, protože z hrubé marže musí obchodníci pokrýt veškeré náklady spojené s obchodem,
výrobou, tak to, co je pro sektor rozhodující, je ziskovost na konci nikoliv výše marže.

Je třeba si uvědomit, že bohužel dochází k tomu, že obchodníci skutečně dávají obrovské množství zboží do slev a akcí.

Pak se snaží marži dohnat na výrobcích, kdy si myslí, že to je možné a to jsou vesměs výrobky s vysokou přidanou hodnotou.

Kvalitní výrobky.

Určité výrobky to potom diskvalifikuje, protože spotřebitel se na ně dívá jako na předražené.

Rozumím.

Pojďme ke kontrolám.

To je důvod, proč se o tématu bavíme.

Budou mít avizované kontroly marží kýžený efekt, který by z pohledu spotřebitele a podle slibů ministerstva zemědělství měli mít?

Že by měly srazit ceny potravin, které se šroubují vzhůru?
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Bude to mít ten efekt?

Aby se nešroubovali ceny potravin vzhůru přes marže, tak je nezbytně nutné regulovat nějakým způsobem vstupy.

Pokud nám porostou ceny zemědělských komodit a porostou nám ceny energií, logicky musí růst také ceny potravin.

Prostě někdo to musí zaplatit.

Buď to kompenzuje stát tím, že výrobcům bude kompenzovat část nákladů třeba zrovna na elektrickou energii nebo jiné energie, které
může ovlivnit, ať už by to bylo z fondu obnovy nebo cestu snížení DPH, spotřební daní.

Někdo to musí kompenzovat nebo to zaplatí spotřebitel.

Více možností tady není.

Když se zaměříme na konkrétní komodity, kterých se budou kontroly týkat, pojďme to rozklíčovat i pro diváka.

Začneme pečivem.

Co v tuto chvíli tlačí vzhůru ceny pečiva?

Ceny pečiva tlačí cena mouky.

Letí nám nahoru cena obilí, takže jde nahoru razantně cena mouky.

Objevilo se to ve sdělovacích prostředcích opakovaně.

Jestli stálo kilo mouky před rokem šest korun, tak dnes 13. Každý výrobek má nějakou svou strukturu nákladů a v té struktuře nákladů je
prostě nějaký podíl energií a podíl odpisů investičních celků, podíl lidské práce, obalů a všeho možného dalšího.

A také zemědělských komodit.

Samozřejmě v potravinářských výrobcích je největší podíl zemědělských komodit.

Je minimálně 50 %, ale často i 75 %.

Pokud se nezmění anebo dále porostou ceny zemědělských komodit, porostou ceny potravinářských výrobků.

Stejně odpovíte na drůbeží a vepřové maso?

Nebo se bude kontrolovat i máslo?

Kontrolovat se může.

Takové akce jsem zažil a i jsem se jich svým způsobem zúčastnit.

Nejsem moc velký optimista.

Jinak se bude kontrolovat celý řetězec a to je asi jen dobře.

S čím zástupce Potravinářské komory půjde na zítřejší jednání s ministerstvem zemědělství?

Je třeba najít řešení, co s tím dále.

Není to o tom, že se strany budou obviňovat, kdo za to může, jako se to tady děje.

Jde o to najít východisko.

Východiska jsou skutečně na konci.

Na konci je spotřebitel, který by z toho měl profitovat.

Ani jeden z těch článků to nemůže nést na svých bedrech.

Když se podíváme na ziskovost, tak dnes není tak obtížné rozklíčovat, kdo je na tom v řetězci nejlépe.
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Předpokládám, že se budeme bavit hlavně o tom.

Pojďme najít řešení ve prospěch českého spotřebitele, abychom se přestali hádat.

Zdvižený prst nikdy neškodí.

Víme, co se tady v minulosti dělo.

Motivoval jste mě k poslední otázce.

Když voláte po společné cestě ve prospěch spotřebitele, co nabídne potravinářská?

Potravinářská komora nabídne určit, aby se řešily ceny energií.

Je to dnes velice klíčová otázka.

Bylo tady hodně řeči o pečivu.

Pojďme se tím zabývat.

Určitě chceme, aby probíhal monitoring, jak jsme na tom se zásobami zemědělských komodit, abychom se nedivili, že nám dojdou
některé.

Pak by to mělo další cenové dopady.

To, co předvádí překupníci s obilím a obchodníci s obilím, to tady ještě nebylo.

To je asi všechno.

Dobře, vám děkuji.

Miroslav Koberna.

Hezký večer.

Vám také a na shledanou.

Pojďme se podívat, jaký vliv má ruská invaze na Ukrajinu na konkrétní komodity.

Za poslední rok vzrostla na burze cena pšenice o 50 %.

O necelých 40 % dražší je oproti loňsku také cena kukuřice.

Nárůst cen postihl také jiné komodity jako cukr nebo vybrané druhy masa.

A míříme za zástupce zemědělců.

Jan Doležal je prezident Agrární komory ČR.

Dobrý večer.

Dobrý večer.

Z toho, co říkal ministr zemědělství, to opravdu vypadá tak, že to jsou zemědělci, kteří nejvíce tratí na celém výrobním řetězci od
zemědělců k obchodníkům.

Proč by tomu měl spotřebitel věřit, že ti zlí jsou potravináři a obchodníci, ale nikoliv zemědělci?

Zemědělci jsou dlouhodobě nejslabším článkem potravinového, kde se vytváří konečná cena pro spotřebitele.

Nám je cena diktována aktuální situací na trhu anebo při vyjednávání s obchodními řetězci.

Obchodní řetězce mají výrazně silnější postavení a mohou si cenu diktovat.

Často se hovoří o to, že zemědělství je koncentrovaným sektor.
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Když se podíváme na maloobchod, máme tam osm nejsilnějších hráčů, kteří de facto ovládají 75 % maloobchodu s potravinami.

Tím pádem si mohou diktovat podmínky.

Máme tady jednotný trh a jak se říká, kdekoliv je možné si cokoliv dovézt.

Zemědělci bohužel obchodují s komunitami, které podléhají zkáze.

Musíme prodávat v daném čase a místě a nemůžeme čekat na lepší cenu.

Proto prodáváme za cenu, která je nám nabídnuta.

Na druhou stranu také obchodujete a musíte si počínat jako obchodníci.

Nejste jen altruisté a nejste jen v roli obětí v celém řetězci.

Tak jak zvyšujete zisk?

Primární úlohou každého podnikatele a nejen zemědělského podnikatele, je vytvářet zisk.

Nicméně zemědělství je dlouhodobě jedním z nejméně výnosných sektoru a bohužel je závislé na dotačních podporách.

Velmi správně to pojmenoval pan ředitel Koberna, když řekl, že ve finále to musí někdo zaplatit.

V zemědělství jsou to často veřejné rozpočty.

U drůbežího masa je cena 30 let stejná.

Jedinou záchranou pro nás byly podpory.

Tyto podpory jsou v poslední době vázané především na ne produkci, na mimoprodukční funkce zemědělství.

Tím pádem motivace celého sektoru něco nějakým způsobem produkovat s rizikem, že to neprodáte, je trochu nižší.

Je v silách zemědělců přispět k tomu, aby výsledná cena potravin v obchodech přece jen nerostla tak dramatickým tempem?

Můžete pro to něco konkrétního udělat?

Zemědělci jsou v tíživé situaci.

Když se podíváme, jak nám narostly ceny vstupů, ať už to jsou pohonné hmoty nebo energie anebo hnojiva,, která jsou na pětinásobku,
tak nemůžeme dělat nic jiného než akceptovat tržní cenu zemědělských komodit.

Nicméně my můžeme přehodnotit dotační politiku, kterou se EU bude dále ubírat zejména příštího roku.

Bude asi 100 000 ha půdy, kde nebude možné cokoliv pěstovat.

Největším lékem na drahotu je zemědělská pro.

Platí základní ekonomický zákon, když je něčeho dostatek, cena není extrém.

Když je toho nedostatek, cena stoupá.

Pojďme se bavit o tom, jak udržitelně produkovat v Evropě.

Tam, kam se řítíme, tak to je otázka závislosti.

Snižování produkce a závislost na dovozech.

Ať už to bylo na Ukrajině nebo Ruské federaci.

Evropa se bude stávat dovozcem potravin a to bude znamenat pro spotřebitele vyšší ceny.

Takže rozšířit osevní plochu, to zvýší produkci a vyvolá tlak na snižování cen?

To je konkrétní návrh?
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Nepouštět se do extrémních zelených experimentů, které nám leží na stole.

Máme další konkrétní návrhy.

Dnes je pouze 15 % podpor vázáno na nějakou produkci.

85 % zemědělských podpor vlastně vůbec nehovoří o produkci.

Řeší se takové záležitosti typu půdní eroze, biodiverzita atd.

Jsou to chvályhodné věci, ale pak ztrácíme motivační prvek dotací v tom, aby podporoval skutečně zemědělskou produkci.

Chceme, aby alespoň na dva roky se tento parametr změnila bylo možné dát až 20 % zemědělských podpor na podporu produkce.

Třeba na pěstování brambor nebo ovoce, zeleniny anebo na živočišnou výrobu.

Extrémním způsobem nám narůstají náklady živočišné výroby, ať už je to chov prasat nebo produkce mléka.

Přes tyto vázané podpory můžeme produkce mléka podpořit.

To jste řešili při schvalování programového prohlášení vlády v oblasti zemědělství.

Tam je vaše vidění světa trochu jiné než vidění malých zemědělství současného vedení ministerstva zemědělství.

Kontrola marží něco změní?

Pozná to spotřebitel?

Může to přece jen vytvořit nějaký tlak na udržení cen potravin v rozumných mezích?

Je to nástroj pro vytvoření tlaku, psychologický efekt.

Nástroj pro větší informovanost spotřebitele, aby věděl, kde se vytváří hodnota a jak se rozdělí mezi jednotlivé články potravinové
vertikály.

Tedy mezi maloobchod, potravináře, zemědělce.

Uvedu příklad.

Sousední Slovensko se rozhodlo v březnu, respektive tamní zástupci maloobchodu se rozhodli, že nebudou u 15 položek základních
potravin po určitou dobu navyšovat marže.

V ČR jsme zatím nic takového nezaznamenali a předpokládám, že Ministerstvo zemědělství tímto krokem míří k tomu, aby maloobchod
situace v současné době nezneužíval.

Co maďarská cesta?

Zastropování cen některých potravin.

Já jsem se nedávno vrátil ze společného jednání agrárních komor země Visegrádské čtyřky a tam jsme se o tomto tématu bavili.

Má to svoji stinnou stránku.

Bavili jsme se o konkrétním příkladu rostlinných olejů, kde cena v posledních měsících značně narostla a pokud se za stropu je třeba
někde na 1,50 euro, řetězec je nucený nakupovat oleje za dvě eura, což je běžná cen, tak se rozhodne, že tento výrobek vůbec na pult
nedá, protože by na každém výrobku vykázal ztrátu půl eura.

Toto není úplně dobrá cesta.

Spíš je potřeba soustředit se na to, co jsem řekl.

Pojďme rozvázat ruce zemědělcům.

Pojďme podpořit produkční zemědělce.

Pokud je něčeho dostatek, tak to prostě není drahé.
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Dotaz diváka.

Vnímám to jako psychologický nástroj, informovanost spotřebitele.

Spotřebitel má právo tyto věci vědět.

Baví se o tom v posledních měsících a letech také EU.

Něco takového tady prostě chybí.

Řada diváků si asi vzpomene na případ roamingu v rámci EU, kdy jsme platili nehorázné sumy za to, že jsme platili za hovory na
Slovensko.

Teď už tady roamingové platby nejsou v rámci jednotného trhu.

Přesto operátoři nezkrachovali.

Je tedy možné některé věci řešit minimálně tím, že se o tom začne diskutovat.

To je úplně to nejlepší a potom je možné řešit to informační kampaň vzhledem ke spotřebiteli.

To je právě tato kontrola marží.

Pak se to dá řešit regulací.

My jsme na tom posledním stupni a vzhledem k závažnosti situace si myslím, že je to dobře.

Na co se zeptáte zítra ministra zemědělství Nekuly na tom plánovaném jednání?

Předpokládám, že budeme hovořit o tom, kterých položek by se to mělo týkat a jak dlouhé bude období, po které se budou marže
sledovat a jestli se to bude týkat slevových akcí.

Pan ředitel Koberna hovořil o tom, že jsou excesy a potom slevové akce.

Slevové akce jsou často na vrub dodavatele.

Konkrétně třeba na vrub pěstitelů jablek nebo brambor.

Uvedu konkrétní příklad našich členů.

Často jsou nuceni dodávat zboží pod nákladové ceny a je potřeba se tímto zabývat a pokud bychom tam zahrnuli třeba slevové akce,
může to být nějakým způsobem zkreslené a potom to může vypovídat ne úplně přesně o tom, jaká situace ve skutečnosti je.

Jan Doležal.

Moc vám děkuji.

Mějte se hezky.

Hezký večer a na shledanou.

Vysoké ceny potravin nejsou jen český problém.

Ceny rostou napříč Evropou.

Inflace v Eurozóně se přehoupla přes sedm % a to je nejvíce od zavedení společné měny.

Rekordní růst cenové hladiny je v celé sedmadvacítce.

Přesáhl šest %.

Jednotlivé vlády proti zdražování bojují odlišně.

Ovocný trh v Rijece anebo rybárna v Dubrovníku.

Od začátku roku tam lidé utratí za jídlo o třetinu více než dříve.
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Nepomohlo ani snížit DPH.

Katastrofa.

Polsko zašlo v lednu ještě dále.

Základní potraviny osvobodilo od daně z přidané hodnoty úplně.

Přijde to státní pokladnu v přepočtu na 40 miliard korun.

Ceny mezitím rostly dále.

Maso třeba o 30 až 40 %.

Vejce o pětinu.

Máslo a mléko o desetinu.

Maďarská vláda kvůli zdražování ceny vybraných základních potravin zastropovala už v únoru, třeba mouky, cukru, mléka nebo kuřecích
prsou.

Bylo to jedno ze sociálních opatření premiéra Viktora Orbána během předvolební kampaně.

Tehdy opozice rozhodnutí kritizovala.

Požadovala snížení DPH.

Zdražování potravin se dotýká také Německa.

Jejich ceny v únoru průměrně vzrostly o více než 20 %.

Ruský útok na Ukrajinu situaci výhledově ještě zhorší.

Odbory proto volají po zvyšování mezd.

Zadělává jako každý den těsto na bagety.

Letos je už jednou zdražoval a teď váhá.

Bojí se, že jeho pekařství v Normandii přijde o zákazníky.

Válka v Ukrajině vystřelila cenu pšenice na rekordní úroveň.

Ve Francii ceny rostou nejpomaleji v unii a inflace je tam čtyři %.

Nejhůře si vede Litva s více než 14 %.

I když se tempo zdražování liší, za každodenní nákupy zaplatí více všichni Evropané.

Tak tolik některé zahraniční recepty.

Česko zatím volí cestu kontrol marží u vybraných potravin.

Konkrétně vepřového masa, kuřecího nebo másla.

Týká se to také dalších komodit, třeba pečiva.

Michal Kučera, předseda zemědělského výboru z TOP 09. Dobrý večer.

Zástupce opozice Karel Tureček Hnutí ANO.

Člen zemědělského výboru.

Dobrý večer.

Dobrý večer vám a divákům.

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 97

Pánové, pojďme prosím začít kontrolami marží.

Pane Turečku, věříte tomu, že kontroly marží u vybraných potravin zkrotí tuzemskou drahotu potravin?

Na toto opatření vlády a ministra jsem skeptický.

Vláda to řeší od konce příběhu.

Chci zdůraznit, že prvopočátek řešení problému, který jsme navrhovali v průběhu ledna jako hnutí ANO, bylo nejprve zastropovat ceny
pohonných hmot a energie, které vytváří tlak na růst cen potravin.

V druhé fázi jsme navrhovali snížení z 15 % DPH na nula %.

Teprve jako součást balíčku je třetí část a to je kontrola marží.

Nicméně kontrola marží jasně definovaná novou legislativou.

A to se bohužel neděje.

K těm dalším receptům se dostaneme.

Koneckonců v dnešní devadesátce těch receptů zaznělo několik.

Pane poslanče Kučero, dotaz divačky.

Jedná se o skutečný pocit.

Staráme se o válkou postižené Ukrajince, kteří přišli o své domovy.

Připravme to naprosto samozřejmé a povinnost všech zodpovědných lidí v ČR.

To jen k tomu, že se starám o Ukrajince.

To je naprosto správné.

Současně se tu dělají kroky proto, aby v ČR ohrožené skupiny českých občanů mohli přečkat krizi, která se tady objevila kvůli válce.

Dobře, pojďme to vztáhnout k potravinám.

Proč by tito lidé, o kterých mluvíte, měli věřit, že kontrola marží jednoduše pomůže v jejich situaci, když nakupují potraviny nebo
nenakupují, protože na to nemají.

Kontrola marží je jeden z kroků.

Překvapil mě kolega Tureček, který tomu příliš nevěří.

Kontrola marží u velkoobchodu je vlastně původně součástí usnesení zemědělského výboru, které bylo přijato po vzájemné shodě
koalice i opozičních poslanců.

Kontrola marží má totiž dva důvody a tím prvním je podívat se, zda nezneužívají dominantního postavení na trhu.

Jde o to, aby cena pro spotřebitele byla férová.

Prvovýrobci, kteří dodávají do řetězců, by měli mít férovou nákupní cenu.

Je podezření, že řetězce zneužívají dominantního postavení i vůči prvovýrobcům, mlékařům, výrobcům masa, kterým se zvedly náklady.

Zvedly se jim náklady kvůli energetické krizi i z dalších vstupů.

Nejsou schopni navýšit prodejní cenu do velkoobchodu.

To je důvod, proč kontrola marží dává smysl a víceméně má obdobu v tom, co udělal ministr Stanjura při kontrole marží na čerpacích
stanicích, kde se to osvědčilo.

Zástupce vládní koalice situaci vidí tak, že ten, kdo vydělává na situaci, jsou obchodníci.
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Ti zvyšují marže a svoje výdělky.

Ten, kdo tratí, jsou zemědělci.

Vidíte to podobně?

Je to správný náhled na situaci?

Já jsem vůbec nezpochybnil kontrolu marží jako jedno z opatření, ale je to další opatření, které může věci pomoci.

Nicméně jak to prezentuje pan ministr Nekula a vláda, tak to je jako se vším, co dělá teď vlád.

Dobře se to prodává v médiích, ale reálný dopad pro občana je nula.

Promiňte, ale pojďme odpovědět na otázku.

Je to tak, že vydělávají obchodníci a tratí zemědělci?

Já si to nemyslím.

V tuto chvíli je to prostě tak, že je potřeba kontrolu marží dopracovat legislativně a my jsme k tomu chtěli využít otevřený zákon o
významné tržní síle, který by se dopracoval o institut kontroly marží a to zmiňoval také kolega Kučera.

K tomu se hlásíme.

Je třeba k tomu dopracovat, aby příslušní viníci byli sankcionováni.

Dnes pan ministr Nekula uvedl obchodní marži natočeném salámu 246 % jako příklad.

Ano.

To je porušení veškerých pravidel obchodní soutěže.

Já se ptám, jaký bude druhý krok a kdo ponese sankce, kdo dostane pokuty a jaká budou nápravná opatření.

Třeba se to dozvíme zítra po jednání s potravináři, obchodníky, ministra zemědělství.

Zajímá mě, jestli jako zástupce vládní koalice můžete říci, že kontrola marží je opravdu pouze krok číslo jedna.

Chystají se další kroky typu snížení DPH nebo úlevy na cenách energií pro zemědělce nebo změna v dotacích atd.?

Jednoduše to, co jsme slyšeli opakovaně během 40 minut.

Vycházím z toho zmiňovaného usnesení zemědělského výboru, kde jsme po nějakých pracovních debatách v široké shodě dal soubor
návrhů opatření, které bychom měli udělat ve směru pomoci prvovýrobcům.

Jedna z nich je například zelená nafta.

90 %.

Měla by platit i pro výrobce rostlináře.

Mělo by to pomoci.

Samozřejmě jsme navrhovali odsun některých opatření, které by teď zatěžovaly zemědělce.

Jsou to většinou opatření administrativní a navrhovali jsme odsunout po dobu, než se vyřeší krize, která je vyvolaná ruskou válkou.

Slyšeli jsme volání po snížení DPH nebo zastropování cen některých potravin.

Tou cestou nepůjdeme?

To je samozřejmě cesta, která musí být naše prokonzultovaná s ministrem financí To si nedovolím sám navrhnout jako jediné možné
řešení.

Vím, že ty debaty probíhají.
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Nakolik budou účinné, největší obava je ta, aby se skutečně snížení DPH projevilo v konečné ceně a nezůstalo opět někde v maržích.

Snížení DPH má výrazný dopad pro domácnosti.

Pokud by se to projevilo v ceně, je to výrazná pomoc.

Obava, že to zůstane pouze někde v obchodním řetězci, je veliká.

Pane poslanče Turečku, prosím velmi slušně, opatření, která zmiňoval pan poslanec Kučera, to by pomohlo situaci zemědělců?

Mohlo by se to projevit v cenách potravin?

Je to jedno ze souboru opatření, které pomohou situaci zlepšit.

Samostatně ke opatření situaci nevyřeší.

Ano, domluvili jsme se na zemědělském výboru na snížení třeba spotřební daně, zelené naftě.

Nicméně realizace je nulová.

Vláda do Sněmovny nepředložila zatím zákon o spotřební dani, který by řešil ten problém.

Těch věcí tady, které zmiňuje kolega Kučera, tak jeden z našich návrhů je udělat to jako v Polsku, kde je přímo nařízeno obchodníkovi
udat cenu s 15 % DPH a nulovým %.

Tak, aby spotřebitel měl přímou kontrolu nad tím obchodníkem, jestli si nějakým způsobem hraje s DPH.

To je nejúčinnější.

Jen pod čarou.

Snížení spotřební daně u pohonných hmot vláda schválila minulý týden.

Možná to bude někde ve sněmovních tiscích.

Děkuji a hezký večer.

Děkuji, hezký večer.

Na shledanou.

Na shledanou.

Letošní ukrajinská sklizeň bude zhruba poloviční než v předchozích letech.

Důvodem je aktuální ruská invaze na Ukrajinu a také nedostatek hnojiv a paliva pro zemědělské stroje.

Tyto problémy vyhnaly minulý měsíc ceny obilí na historická maxima.

Ukrajina patří k nejvýznamnějším světovým producentům obilí.

Zásadní je ukrajinský vývoz dalších komodit a ty budou teď světu chybět.

Posledním hostem dnešní Devadesátky je Josef Soukup, děkan fakulty agrobiologie, potravinových a přírodních zdrojů ČZU v Praze.

Vítejte a dobrý večer.

Hezký večer vám a divákům.

Jak výrazně světu bude chybět ukrajinská pšenice a další plodiny?

Už začíná chybět.

Je to vidět na rostoucích cenách a chybí hlavně rozvojovému světu, který si nedokáže pšenici vyrobit, protože na to nemá ani přírodní
podmínky.
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Rostoucí ceny jsou vyšší.

Poptávka po komoditách, ať už to jsou zrniny, obilniny, tady je.

Jana Matesová, dlouholetá zástupce Česka při Světové bance řekla, že ruská invaze na Ukrajinu spustí hladomor v některých zemích.

Jste podobně skeptický?

Nebo je to spíš realistický pohled?

Do určité míry je to realistický pohled.

Z důvodu nějakých válečných eskalací hladomor vyskočí.

Jsou tam různé politické nepokoje.

Dnes k tomu přispěje samozřejmě to, že závislost těchto trhu na vývozech z ukrajinského regionu je z Jemenu a dalších zemí.

Tento objem se tam může objevit.

Je hlavně problém v tom, že se pšenice nepovede nebo nepodaří vypěstovat anebo je problém v tom, že i kdyby se vypěstovala, bude
obtížné ji exportovat vzhledem k tomu, že Ukrajina ztratila přístup k většině přístavů v Černém moři?

Obojí.

V relaci před dvěma týdny jsme měli ho mého kolegu, který o tom hovořil.

Velká část Ukrajiny především za Dněpr, tam je situace odlišná a promítne se celá řada věcí.

Nebude možné poskytnout porostům to, co běžně.

Schází podobně jako v ČR i v celé Evropě průmyslová hnojiva, zdražují se energie, dostupnost pohonných hmot.

Do značné míry jsme slyšeli, jak je zničená síť, železnice, skladovací prostor.

A nakonec přístav, které byly zmiňované.

Buď jsou uzavřené nebo vybombardované.

Víceméně vypěstované obilí se nemůže na destinace dostat.

Je možné najít rychle adekvátní náhradu za ukrajinskou pšenici a další plodiny?

Vlastně i za ty ruské.

Ukrajina a Rusko jsou velkými vývozci.

A jsou tady další velcí hráči jako Austrálie, Severní Amerika a v posledních 10 letech i Jižní Amerika.

Především Brazílie a Argentina, které se z olejninami, sója, zrninami snaží dostat na trhy a jsou významnými dovozci do Evropy.

Část toho výpadku budou schopny vykrýt.

Je otázkou, do jaké míry, protože exportní kanály se nevytvoří ze dne na den.

Trvá to nějakou dobu, než se vytvoří obchodní vazby.

Víme, že lodní doprava je také ohrožena.

Stoprocentní substituce během takto krátkého období možná asi nebude z hlediska logistického.

I jste, že často porosty byly zaseté v té době.

Nejde najednou změnit výrobu a říct, jestli budu mít nového zákazníka v těchto regionech.

V jakém časovém horizontu je reálné najít a uskuteční náhradu za ukrajinské plodiny?
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To budou určitě roky.

Situace se ani tady nestabilizuje úplně hned.

Kdybychom se vrátili o 10 let zpět, tak Rusko ani Ukrajina nebyly významnými dovozci.

Pokud byli schopni zdokonalit technologie díky západní technice, biotechnologií a určitým poznatkům, které přišly ze západu, mohly
navýšit produkci na to, že se stali velkými světovými exportéry, trojkou a čtyřkou.

Pakliže tam dojde k obnově výroby k obnově ekonomické, dá se to nastartovat.

Bude to ale trvat velmi dlouho.

Budeme hovořit o potravinové soběstačnosti.

Když to odstartujeme, můžeme situaci nějak řešit doma?

Je to v našich silách v některých segmentech?

Myslíte celosvětovou situaci?

Myslím náhradu za to, co zřejmě vypadne z Ukrajiny.

Naštěstí nám toho příliš nevypadne.

My jsme nebyli velkými importéry ukrajinského zboží.

V některých letech sem přicházeli především olejniny.

Buď jako komodita nebo jako oleje.

Zrniny jsme prakticky z Ukrajiny nedovážel, takže my nejsme omezeni z tohoto pohledu.

Ale určitě některé evropské země budou.

Především jižní Evropa v případě nedostatku importovalo a také vzhledem k příznivějším cenám.

Určitě to tam vidět bude a už je.

Nasměroval jste mě na další cestu a to je globální dopad.

Můžeme ho doma něčím srazit?

Myslím v oblasti produkce.

My jsme z hlediska zemědělského nechci říci zanedbatelní producenti, ale relativně mladí producenti.

Máme kolem 3 milionů ha orné půdy, na které se pěstují zemědělské plodiny.

Z těch zrnin, které vypěstujeme, což je v řádu milionů tun, tak máme malé objemy a nemůžeme saturovat velký svět, můžeme se ale do
jisté míry postarat o sebe a o nejbližší okolí.

Ale že bychom byli výraznými hráči do budoucna, k tomu asi nesměřuje ani politika EU, abychom byli výraznými exportéry.

Pojďme k té soběstačnosti a pojďme připomenout, že Česko je potravinově soběstačné u cukru a mléka.

Spotřeba Čechů lze pokrýt u hovězího.

U drůbežího je Česko soběstačné ze 60 %.

Podívejte se na přehled za rok 2020. Pojďme ještě dále.

Podle nich nebylo tuzemsko soběstačná v produkci vajec, jablek, mouky nebo pečiva.

Pane profesore, ve kterých oblastech stojí za to usilovat o zvýšení soběstačnosti?
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Máme nejlepší podmínky pro uskutečňování zemědělské výroby, pokud to srovnáme s ostatními zeměmi a patří to k tomu, aby
ekonomicky vyspělé a jaksi vzděláním na úrovni země si zajistili jistou míru potravinové soběstačnosti.

Nechci říkat, že to musí být 100 % ve všech komoditách.

Není to ale tak, že bychom měli vyspělá odvětví průmyslu a mohli bychom si potraviny všechny nakoupit.

To by mohla dělat celá západní Evropa.

Vyspělé země jsou někde kolem 100 % nebo 150 % své soběstačnosti.

V dobách krizových je to určitá přednost.

Jsme otevřená ekonomika.

Je za této situace vůbec možné zaručit soběstačnost v produkci některých komodit?

Je to vynutitelné?

Nechci, aby to vyznělo tak, že je někdo schopný to zaručit.

To není schopna žádná vláda zaručit, ale je možné vytvářet k tomu podmínky.

Z hlediska dlouhodobého zcela určitě podpořit nějaké konkurenceschopné struktury zemědělství, které tady budou existovat.

Aby zemědělství zkrátka neumřelo v tradičních komoditách, které jsme byli schopni vyrábět.

Nepouštět se do experimentů, které nebudou konkurenceschopné.

Konečné fázi by to zaplatil spotřebitel buď vyšší cenu anebo nějakou dotací.

To je hledisko dlouhodobé.

Potom jsou střednědobé plány.

Také mnohokrát zaznělo v relacích že Evropa má sedmiletá plánovací období.

Bohužel jak zmínil Ing.

Doležal z Agrární komory, teď výhled s útlumem zemědělské výroby a s akcentem na zezelenání nám nezapadá do této situace.

To se hledí spíš na soběstačnost, produkce.

To bude jedna z věcí, kterou budu muset řešit Evropa i ČR.

Slyšeli jsme dnes večer celou škálu návrhů, jak alespoň nějak zkrotit rostoucí ceny potravin.

Pokud byste měl vybrat jedno opatření, zvolil byste jako prioritu?

Nikdo nemá sílu na to, aby současný stav příliš výrazně zkrotí.

Mluvilo se tady dnes hodně o kontrolách marží a dalších věcech.

To je určité opatření, které psychologicky může přispět.

Neumím si ale představit tu armádu úředníků, která by byla schopna to realizovat u všech komodit a u všech článku řetězce.

Myslím si, že z tohoto pohledu asi ne.

Zkrátka teď je taková situace, že na jedné straně je to nákladová inflace, růst cen vstupů, na druhé straně velká kupní síla.

Myslím si, že žádná administrativní opatření do příliš nezabrzdí.

Děkuji vám, že jste přišel a přeji hezký večer.
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Připomínám, že jednání o kontrolách marží budeme zítra sledovat na ČT 24. Jednat bude ministr zemědělství se zástupci potravinářů,
obchodníků a zemědělců.

Devadesátky je to všechno.

Děkuji za pozornost.

Živé titulky ve spolupráci se ZČU Inovace podpořená TA ČR Mluvčí: Naděžda Zajíčková </m-stt>
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Kontrola marží u potravin  
  20. 4. 2022, 19:03, Pořad: Zprávy FTV Prima, Stanice: Prima televize, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Sentiment: Pozitivní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Moderátor Klára Doležalová:

Marže až 250 % na salámu nebo 255 % na šunce. To jsou první zjištění kontrol cen potravin. Přezkoumávat je začalo ministerstvo
zemědělství společně s antimonopolním úřadem. Kontrolou marží u potravin chtějí zamezit nepřiměřenému zvyšování cen u obchodníků.
Prověrky mají trvat minimálně tři měsíce.

Zdeněk Nekula /KDU-ČSL/, ministr zemědělství:

U běžné záležitosti, jako je točený salám, je marže až nějakých 246 %. To už je totálně za hranou. A my chceme jako za Ministerstvo
zemědělství, ochránit ty konečné spotřebitele. A nejvíce to dopadá na rodiny s dětmi, případě na seniory.

Petr Mlsna, předseda Úřadu pro ochranu hospodářské soutěže:

Teď to bude skutečně několikaměsíční rozkrývání black boxů, ať už na úrovni výkyvů cen, zdali jsou objektivní, podložitelné, tak i na
základě toho, jak fungují vztahy mezi prvovýrobou, zpracovateli a maloobchodem.

Autor redakce a Pavlína Fabiánová:

Kontroly se zaměří na máslo, drůbeží a vepřové maso a pečivo. Podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové by bylo
potřeba kontrolovat i více zpracovatelské výrobky, jako jsou třeba sýry a jogurty.

Dana Večeřová, prezidentka Potravinářské komory ČR:

Čím vyšší přidaná hodnota na tom výrobku, čím více práce při tom zpracování na tom výrobku, tak potom ty obchodní přirážky mohou být
vyšší. A skutečně není třeba vůbec výjimkou přihrávka 100 %.

Autor redakce a Pavlína Fabiánová:

Třeba u eidamu je podle Českého statistického úřadu rozdíl mezi cenou výrobce a cenou pro spotřebitele 60 %. Podobné kontroly od
zemědělce přes výrobce až po obchod se odehrávaly v roce 2017 u másla.

Tomáš Prouza, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu ČR:

V době máselné krize v roce 2017, kdy se jasně ukázalo, že ten, kdo zneužíval situaci a uměle si ji navyšoval, tak byli výrobci potravin.

Autor redakce a Pavlína Fabiánová:

Podle zemědělského analytika Petra Havla ale kontroly marží ceny potravin nesníží.

Petr Havel, agrární analytik:

Protože marže není zisk, ale marže je vlastně rozdíl mezi cenou za kterou nakoupil obchodník a za kterou prodá. Ale v tom rozdílu jsou
započteny veškeré náklady toho obchodníka na pracovní sílu, na energie, jejich ceny stoupají pro všechny i pro obchodníky, na
skladování, na pronájmy.

Autor redakce a Pavlína Fabiánová:

Ministr usiluje o spravedlivější rozdělení zisku mezi zemědělce, zpracovatele a obchodníky. K tomu by měla přispět i připravovaná novela
zákona o významné tržní síle.
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ČRo Vysočina: Zprávy v 18  
  20. 4. 2022, 18:00, Zdroj: ČRo Vysočina - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Helena Kavanová

[strojový přepis] … záležitosti jako je točený salám je marže až nějakých dvě stě čtyřicet šest % to už je totálně za hranou chceme proti
tomu zasáhnout podle Potravinářské komory si prodejci u základních potravin zpravidla účtují marže do třiceti % pokračuje mluvčí
komory Helena Kavanová jinak to je ale o vysoce zpracovaných potravin například sýry jogurty masné výrobky zde obchodní…
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Hlavní zprávy  
  20. 4. 2022, 18:00, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Helena Kavanová

Tereza Tomášková, moderátorka:

Ministerstvo zemědělství začala kontrolovat ceny u vybraných potravin, nechce tak zabránit skokovému zdražování a neúměrně vysokým
maržím obchodníků.

Zuzana Švejdová, reportérka:

Máslo, pečivo a také vepřové a kuřecí maso, výběr zboží, u kterého teď Ministerstvo zemědělství sleduje cenovky, dodává šéf resortu
Zdeněk Nekula z KDU-ČSL.

Zdeněk Nekula, KDU-ČSL, ministr zemědělství:

Například u běžné záležitosti jako je točený salám je marže až nějakých 246 procent, to už je totálně za hranou. Chceme proti tomu
zasáhnout.

Zuzana Švejdová, reportérka:

Podle potravinářské komory si prodejci u základních potravin zpravidla účtují marže do 30%. Pokračuje mluvčí komory Helena
Kavanová.

Helena Kavanová, mluvčí Potravinářské komory:

Jinak to je ale u vysoce zpracovaných potravin, například sýry, jogurty, masné výrobky, zde obchodní přirážka dosahuje i 100% a více.

Zuzana Švejdová, reportérka:

Svaz obchodu a cestovního ruchu přesto tvrdí, že kvůli velké konkurenci na trhu drží prodejci ceny potravin stále nízko. Zuzana
Švejdová, Radiožurnál.
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ČRo DAB Praha: Zprávy v 18  
  20. 4. 2022, 17:58, Zdroj: ČRo DAB Praha - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Helena Kavanová

[strojový přepis] … komory si prodejci u základních potravin zpravidla účtují marže do třiceti % pokračuje mluvčí komory Helena
Kavanová jinak to je ale o vysoce zpracovaných potravin například sýry jogurty masné výrobky zde obchodní přirážka dosahuje i sto % a
více Svaz obchodu a cestovního ruchu přesto tvrdí že kvůli velké konkurenci na trhu drží prodejci ceny potravin stále nízko…
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ČRo Liberec: Zprávy v 17  
  20. 4. 2022, 16:58, Zdroj: ČRo Liberec - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … komory Dany Večeřové je potřeba příčiny zdražování potravin hledat u obchodních řetězců s tím nesouhlasí
prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza potraviny podle něj díky konkurenci obchodů a zdražují pomaleji než roste
inflace když se podívám na data statistického úřadu tak tam je vidět že ceny zemědělských produktů vzrostly za poslední rok o…
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ČRo Hradec Králové: Zprávy v 16  
  20. 4. 2022, 15:59, Zdroj: ČRo Hradec Králové - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … zaměří na máslo drůbeží a vepřové maso a také pečivo kontroly mají podle něj zabránit umělému zvyšování marží
jednotlivých členů dodavatelského řetězce třeba podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové je potřeba příčiny zdražování
potravin hledat u obchodních řetězců s tím nesouhlasí prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza potraviny…
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Odpolední Radiožurnál  
  20. 4. 2022, 15:06, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Helena

Kavanová

[strojový přepis] … zákona o významné tržní síle nebo zákona o ochraně hospodářské soutěže, zejména zneužitím dominantního
postavení. Jak vysoké marže se tedy zpravidla obchodníci účtují? Záleží na druhu zboží. Praxe ukazuje, že marže u některých výrobků
přesahují i 100 %, dodává mluvčí potravinářské komory Helena Kavanová. U základních potravin si obchody drží nižší obchodní…
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ČRo Vysočina: Zprávy v 15  
  20. 4. 2022, 15:00, Zdroj: ČRo Vysočina - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … komory Dany Večeřové je potřeba příčiny zdražování potravin hledat u obchodních řetězců s tím nesouhlasí
prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza potraviny podle něj díky konkurenci obchodů zdražují pomaleji než roste
inflace když se podívám na data statistického úřadu tak tam je vidět že ceny zemědělských produktů vzrostly za poslední rok o dvacet…
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Zprávy  
  20. 4. 2022, 15:00, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … víme, co se děje. Ministerstvo zemědělství začalo v minulém týdnu sledovat prodejní ceny vybraných potravin. Šéf
resortu Zdeněk Nekula z KDU-ČSL řekl, že se zaměří na máslo, drůbeží a vepřové maso a pečivo. Kontroly mají podle něj zabránit
umělému zvyšování marží jednotlivých členů dodavatelského řetězce. Třeba podle prezidentky Potravinářské komory Dany…
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ČRo Brno: Zprávy v 15  
  20. 4. 2022, 14:59, Zdroj: ČRo Brno - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … něj mají zabránit umělému zvyšování marží jednotlivých členů dodavatelského řetězce třeba podle prezidentky
Potravinářské komory Dany Večeřové je potřeba příčiny zdražování potravin hledat u obchodních řetězců s tím nesouhlasí prezident
Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza potraviny podle něj díky konkurenci obchodů zdražují pomaleji než roste inflace…
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Odpolední Radiožurnál  
  20. 4. 2022, 14:06, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] …, drůbeží a vepřové maso a pečivo. Kontroly mají podle něj zabránit umělému zvyšování marží jednotlivých členů
dodavatelského řetězce. Třeba podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové je potřeba příčiny zdražování potravin hledat u
obchodních řetězců. S tím ale nesouhlasí prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza. Potraviny podle něj díky…
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Odpoledne s Dvojkou  
  20. 4. 2022, 13:53, Zdroj: ČRo Dvojka, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové je potřeba příčiny zdražování potravin hledat u obchodních
řetězců. S tím nesouhlasí prezident obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza. Potraviny podle něj díky konkurenci obchodů zdražují
pomaleji, než roste inflace. Když se podívám na data statistického úřadu, tak tam je vidět, že ceny zemědělských produktů vzrostly za…
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17. Fórum celiaků – GLUTEN FREE PRAGUE EXPO 2022 ODBORNÝ PROGRAM 21.květen 2022  
  20. 4. 2022, 13:25, Zdroj: celiak.cz , Autor: Ivana Lášková, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Potravinářská komora

České republiky

20. 4. 2022

DISKUZNÍ FÓRUM „CELIAKIE NEJEN ZDRAVOTNÍ PROBLÉM“

HLAVNÍ SÁL (VSTUP PŘES HALU Č.6)

10:30 DOPOLEDNÍ BLOK DIAGNÓZA CELIAKIE

10:40 MUDr. Peter Szitányi, Ph.D., zástupce přednosty kliniky pro výuku pediatrie Klinika pediatrie a dědičných poruch metabolizmu
KPDPM VFN a 1LF UK

Celiakie u dětí a projekt CD-SKILLS

11:20 Doc. MUDr. Iva Hoffmanová, Ph.D., Interní klinika 2. lékařské fakulty Univerzity Karlovy a Fakultní nemocnice v Motole

Celiakie: genetika, diagnostika a léčba

12:30 – 13:00 polední přestávka

13:00 ODPOLEDNÍ BLOK ŽIVOT S BEZLEPKOVOU DIETOU

13:00 Ing. Petr Cuhra, Státní zemědělská a potravinářská inspekce, ředitel inspektorátu v Praze

Výsledky kontrol bezlepkových potravin prováděných SZPI

13:30 Ing. Dana Gabrovská, Ph.D., Potravinářská komora ČR

Inovativní bezlepkové výrobky

13:50 Ing. Jana Rysová, Výzkumný ústav potravinářský Praha

Analýzy obsahu lepku v potravinách a význam nutričních údajů

14:20 Jitka Dlabalová, Společnost pro bezlepkovou dietu z.s.

Sociální otázky spojené se životem na bezlepkové dietě

14:40 Ing. Tereza Ferenčíková Lášková, Společnost pro bezlepkovou dietu z.s.

Informace z AOECS a CYE

15:00 VALNÁ HROMADA Společnosti pro bezlepkovou dietu z.s.

GLUTEN FREE PRAGUE EXPO 2022

10:00 – 15:00 Výstava a prodej, bezlepkové občerstvení

seznam vystavovatelů a objednávkové formuláře (bude doplněno)

PROGRAM KE STAŽENÍ (bude doplněno)

Společnost pro bezlepkovou dietu. © Copyright 2020. Všechna práva vyhrazena.

Užíváme cookies, abychom vám zajistili co možná nejsnadnější použití našich webových stránek. Pokud budete nadále prohlížet naše
stránky předpokládáme, že s použitím cookies souhlasíte. Souhlasím

Autor: Ivana Lášková
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Zprávy  
  20. 4. 2022, 13:00, Pořad: Zprávy, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … prst, ale pan předseda úřadu pro ochranu hospodářské soutěže má více než jen varovný prst. Prezidentka
Potravinářské komory Dana Večeřová je teď naším hostem. Dobré odpoledne. Dobré odpoledne. Zajímá mě Ministerstvo zemědělství
začalo tedy sledovat prodejní ceny určitých vybraných potravin už minulý týden. Věděli jste o tom a co tomu říkáte? Ano, věděli jsme o…
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K věci  
  20. 4. 2022, 12:30, Pořad: K věci, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … obchodníky, takže budeme činit další kroky. My v současné době zdviháme varovný prst, ale pan předseda úřadu pro
ochranu hospodářské soutěže má více než jen varovný prst. Prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová je teď naším hostem.
Dobré odpoledne. Dobré odpoledne. Zajímá mě Ministerstvo zemědělství …
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Hlavní zprávy - rozhovory a komentáře  
  20. 4. 2022, 12:10, Zdroj: ČRo Radiožurnál , Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Cena potravin v obchodech výrazně roste. Ministerstvo zemědělství proto začalo spolu s Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže v
minulém týdnu sledovat prodejní ceny vybraných potravin. Kontroly mají trvat nejméně tři měsíce a zaměřují se hlavně na máslo, drůbeží
a vepřové maso a pečivo. Ministerstvo chce kontrolami dosáhnout toho, aby obchodníci a další členové dodavatelského řetězce
nezneužívali současné situace a nezvyšovali uměle své marže. Prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová už dříve
Radiožurnálu řekla, že příčiny zdražování je třeba hledat u obchodních řetězců a kontrola výše marží je proto namístě.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Já si myslím, že když byl stát schopen kontrolovat obchodní přirážky vlastně na pumpách, tak si myslím, že úplně stejný mechanismus
by se dal použít i u těch obchodní řetězců.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Je tedy za růstem cen potravin jen růst cen energií, pohonných hmot a zemědělských surovin, nebo i vyšší marže u obchodníků? Budu o
tom teď mluvit s Tomášem Prouzou, prezidentem Svazu obchodu a cestovního ruchu. Dobrý den.

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

Dobrý den.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Vy máte tu informaci, že ministerstvo už začalo s kontrolami?

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

Tuto informaci nemám. Pan ministr s námi nekomunikuje, o ničem takovém nás neinformoval.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Já mám pocit, že zítra máte mít schůzku s panem ministrem.

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

Ano, ale to, že nejdříve něco říká do médií a možná zítra nám k tomu něco sdělí, to prostě není standartní běžný postup, jak se má
fungovat v civilizované společnosti.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

No a jak se na ty případné kontroly marží dívají obchodní řetězce?

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

My s nimi nemáme problém. Je potřeba říct možná tři důležité věci. Tou první je, že marže nerovná se zisk. Z marže platíme mzdy
zaměstnanců, energie, pronájmy obchodů, pohonné hmoty pro logistiku, která potraviny dováží. To všechno se z těch marží platí. Čili
tady já myslím dochází k zmatení pojmu. Pokud by ministerstvo chtělo kontrolovat zisk, tak je to samozřejmě v pořádku, ale musí také
kontrolovat celý dodavatelský řetězec, stejně jako v roce 2018. V době máselné krize, kdy stát zkontroloval ceny zemědělců, výrobců
másla a obchodu. A zjistil, že ten, kdo tehdy zneužíval situace a napakoval se na těch rostoucích cenách másla, byli výrobci másla,
nikoliv obchody, které držely stále stejnou marži po celou dobu.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Já tady jen dodám, že je možné, že ministerstvo bude kontrolovat celý dodavatelský řetězec, protože mluvilo o tom, že chce dosáhnout
toho, aby obchodníci i další členové dodavatelského řetězce nezneužívali současné situace. Zatím tuto informaci nemáme.

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

Já myslím, že by to bylo dobře, protože když se podívám na data statistického úřadu, tak tam je vidět, že ceny zemědělských produktů 
vzrostly za poslední rok o 27 %. Zatímco finální ceny potravin jenom o 11 a půl. Čili méně než je celková inflace. A tady je jasně vidět, že
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právě obchody drží cenu výrazně níž, než by si producenti přáli. A proto i ten brutální tlak těch velkoproducentů potravin, aby si uměle
navyšovaly ceny. Ale my uděláme všechno pro to, aby ty ceny zůstaly tak nízké, jak to jen jde.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Je pravda, ale že ty potraviny opravdu výrazně zdražují, tak není potřeba zjistit, kde nastává ten problém, jestli je zatím opravdu jen
inflace nebo ještě něco jiného?

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

Jak říkám, my s tím nemáme naprosto žádný problém. Pokud ta kontrola bude v celém dodavatelském řetězci a pokud se bude dívat
samozřejmě na veškerý sortiment dohromady. Protože nejde a nemá smysl vytáhnout si jednu komoditu, ale je potřeba dívat se prostě
na průměrné zvyšování cen. Zase, když si vezmu data statistického úřadu, tak inflace u potravin je dneska 11 a půl procenta, inflace
celková 12,7. Čili tady naopak je vidět, že potraviny zdražují o něco méně, než je ta inflace celková v Česku. A je to právě díky té tvrdé
konkurenci, která nedovolí výrobcům to, co by si přáli. Čili, umělé navyšování cen.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Dá se říct obecně za svaz obchodu, jaká tedy je ta marže, což tedy není zisk u obchodních řetězců, průměrná?

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

Marže nikdo nesleduje. Všichni sledují samozřejmě to, co se děje s těmi příjmy, které jsou. A to co je klíčové, je právě to, jaké jsou zisky
na konci. A průměrné zisky obchodu jsou kolem tří až čtyř procent z obratu. Zatím co u výrobců potravin je to často 15 až 20 %. Čili ten,
kdo naopak vydělává na těch rostoucích cenách, jsou právě čeští výrobci potravin. A proto také tak masivně tlačí na to, aby jim stát
pomohl ty ceny ještě uměle navyšovat.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Jak si vysvětlujete to, že naopak potravináři říkají, že na některých výrobcích prodělávají, protože se jim cena těch, řekněme komodit
zvýšila až 80 %. Třeba u obilí apod.?

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

No, já si nejsem jistý, že někdo prodělává. Protože zase když se podívám na data, na čísla, když si otevřu účetní závěrky
potravinářských firem, všechny jsou ve vysokém zisku. A celý sektor zemědělství loni vydělal dvaadvacet miliard korun, což byl třetí
nejvyšší zisk sektoru zemědělství za dobu existence České republiky. Čili já prostě nevěřím tomu brečení, protože reálná čísla, finanční
výkazy ukazují úplně něco jiného.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

No a konec konců zítra je schůzka právě u ministra zemědělství, tak se budete moct zeptat napřímo. Tomáš Prouza, prezident Svazu
obchodu a cestovního ruchu. Děkuju.

Tomáš PROUZA, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu:

Díky za pozvání. Hezký den.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Dodám, že i my se na to samozřejmě budeme ptát ministerstva zemědělství. Náš rozhovor poslouchal Petr Holub, reportér serveru
Seznam Zprávy, který částečně pobývá i v Rakousku. Dobrý den.

Petr HOLUB, reportér serveru Seznam Zprávy:

Dobrý den.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Je v tuto chvíli podle vás kontrola marží u cen potravin smysluplná?

Petr HOLUB, reportér serveru Seznam Zprávy:
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Tak ona má jasný populistický význam, protože potraviny se zdražují, to všichni vidíme v supermarketech. A vláda musí dát najevo, že
nějak to hlídá a že zachrání zákazníky před nejhorším. Takže ten čistě politický, nebo populistický smysl bych viděl jako praktický
význam, že by se tím snad ty ceny nějak podařilo zadržet. Nevidím tam daleko, právě na českém trhu s potravinami hraje větší roli ta
neviditelná ruka trhu, protože u nás je opravdu velice silná konkurence mezi supermarkety. A ony skutečně jsou schopny držet cenu dole.
Tam tedy ještě hraje roli to, co právě se nelíbí českým výrobcům. A to je fakt, že oni jsou ty tuzemské řetězce schopny dovážet lacinější
potraviny z Německa a z Polska. A tím samozřejmě se ty ceny dále tlačí dolů.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Z druhé strany, když se zavedly kontroly marží u benzinu, tak cena dolů šla v České republice.

Petr HOLUB, reportér serveru Seznam Zprávy:

Ono se to dá takto velice těžko říci, protože to platí i u benzinu a zvlášť ještě u potravin. Že záleží také na té cenové politice jednotlivých
prodejců. Je jasné, že u různých benzinových pump se nakupovalo za různé ceny a je tedy jasné, že zvláště na těch největších
výpadovkách z velkých měst ty ceny šly opravdu zbytečně nahoru. Ale někde na nějakém zapadákově na Vysočině, když to tak řeknu,
tak tam se museli držet zpátky.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Vy máte přehled i o situaci v Rakousku, jak velké je tam zdražení potravin? A probíhají tam podobné dohady, jestli na té krizi někdo
nepřiměřeně nevydělává?

Petr HOLUB, reportér serveru Seznam Zprávy:

Já si myslím, že to zdražení potravin je tam zhruba stejné, i když opticky to tak nevypadá, protože tam jsou vyšší ceny. Takže to zdražení
jako nerelativně není tak vysoké. Ty debaty, jestli na tom někdo příliš nevydělává, se tam nevedou. A to je z toho důvodu, že Rakousko je
korporativní stát. Všichni to vědí. Tam je velice úzká spolupráce mezi zemědělci, zpracovateli, supermarkety a také s bankovními domy,
které to všechno financují. A tam se vedou velice podrobné debaty, jak by ta cena měla být vysoká, aby Rakušan dostal tu kvalitní
rakouskou potravinu za slušnou cenu. Rozhodně jeden z hlavních smyslů těchto debat je ten, aby do Rakouska nebyly dováženy
potraviny z ciziny. Takže tam je opravdu velice složitá korporativní struktura, kde se o těch cenách neustále diskutuje, kde se dohadují ty
spravedlivé marže nebo spravedlivý zisk pro každou část toho sektoru. A role státu je tam fakticky nulová už jen z toho důvodu, že
politické strany jsou právě tady na tom, řekněme potravinářsko-obchodním sektoru, plně závislé.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátor:

Petr Holub, reportér serveru Seznam Zprávy. Děkuju. Na slyšenou.

Petr HOLUB, reportér serveru Seznam Zprávy:

Těšilo mě. Na shledanou.
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Potravinářská komora ČR vyzývá vládu k urychlenému řešení situace na trhu s energiemi

Rubrika: z domova

Situace v potravinářské výrobě je kritická. Zvýšení cen energií a pohonných hmot zvyšuje náklady firem nad únosnou mez. Potravinářské
podniky nejsou schopné zvládat enormní zvyšování nákladů, které ale zatím nikde nekončí. Některé podniky jsou na pokraji krachu,
pokud to půjde takhle dál, nebude na výplaty, upozorňují majitelé malých a středních firem. Dle vyjádření zástupců konzervárenského
průmyslu bude meziroční nárůst přímých výrobních nákladů činit více než 61 %.

Potravinářská komora České republiky vyzývá vládu premiéra Fialy k urychlenému řešení energetické krize. Navrhujeme snížení DPH
na pohonné hmoty, plyn a energii, eventuálně zastropování cen energií jak pro firmy, tak i pro domácnosti, či omezení vývozu energie.
Současné zvyšování cen energií a pohonných hmot postihuje celý potravinářský průmysl, náklady na plyn se oproti loňskému roku zvedly
až tisícinásobně, elektrické energie pak o 300 %. Navíc současné skokové zdražování pohonných hmot rovněž zvyšuje náklady na
distribuci potravin a tyto náklady prakticky není možné promítnout do cen potravin takovým způsobem, aby nedošlo k jejich okamžitému
enormnímu zdražení.

Jde také o plán, jak bude fungovat náš průmysl při eventuálních omezených dodávkách plynu a ostatní energie, jaké budou priority pro
zásobování obyvatelstva z hlediska potravin, kdy by potravinářský průmysl měl být zařazen do přednostních kategorií pro dodávky, aby
nebylo ohroženo právě zásobování obyvatelstva potravinami. Už v době pandemie covidu čeští potravináři a zemědělci jasně dokázali,
že jsou připraveni a schopni vyrábět a dodávat za ztížených podmínek. Eventuální výpadky dodávek energií by se jednoznačně týkaly
celé Evropy, takže bude obtížné dovézt potraviny ze zahraničí, a když, tak rovněž za enormní ceny. Proto potřebujeme ze strany vlády
záruky, že nás nikdo „nehodí přes palubu“ při další krizi.

Potravináři v současné době pomáhají při zmírnění dopadů válečného konfliktu na Ukrajině dodávkami potravin, finančními sbírkami,
ubytováním i dopravou příbuzných ukrajinských zaměstnanců apod. Teď ale potřebují pomoci sami potravináři.

„Plně podporujeme naši vládu v čele s premiérem Petrem Fialou, která ve spolupráci s ostatními zeměmi demokratického světa
organizuje pomoc zasažené Ukrajině,“ uvedla Dana Večeřová, prezidentka Potravinářské komory České republiky. „Nicméně nyní je
třeba pomoci i našim výrobcům,“ dodala Večeřová.

Autor: Potravinářská komora ČR
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Pořadatelé:

Českomoravský svaz mlékárenský z. s. Sekce pro mléko při Potravinářské komoře České republiky Ústav technologie mléka, tuků a
kosmetiky, VŠCHT Praha

vyhlašují 19. ročník soutěže

Mlékárenský výrobek roku 2022

Vážení kolegové, mlékaři, níže Vám zasíláme pokyny k podání přihlášek do soutěže o Mlékárenské výrobky roku 2022.

I. Podmínky pro přihlášení výrobku

Do hodnocení Mlékárenský výrobek roku 2022 mohou výrobní společnosti přihlásit jakékoliv výrobky, které jsou vyráběny v České
republice a zde rovněž uváděny na trh.

Výrobky mohou být přihlášeny v těchto kategoriích:

tekuté mléčné výrobky nezakysané (konzumní mléka, smetany, mléčné a syrovátkové nápoje) Zakysané mléčné výrobky (jogurty, skyry a
další včetně kysaných nápojů) Másla a mléčné pomazánky Tvarohy a tvarohové výrobky Sýry (přírodní i tavené, včetně výrobků na
grilování) Mléčné speciality (mléčné dezerty, pudingy aj.) Organizátoři soutěže si vyhrazují právo uzpůsobit soutěžní kategorie podle
počtu a konkrétních přihlášených výrobků. Soutěžní výrobky se mohou ucházet také o ocenění Novinka roku, která může být udělena
pouze v případě výrobků uvedených na trh za poslední rok od minulé soutěže, tedy za období od 1. dubna 2021 do současnosti.

Za nový výrobek je považován mlékárenský produkt, který byl nově vyvinut nebo u něj byla zásadním způsobem změněna receptura
(výrobková reformulace) nebo technologie výroby, vzhled anebo je prodáván ve výrazně změněném obalu, který rovněž přináší inovační
změnu.

Každá společnost může přihlásit více výrobků. Přihlášky zasílejte na adresu: Českomoravský svaz mlékárenský, V Olšinách 75, 100 00
Praha 10 Přihlášku je možné zaslat také elektronicky na adresu: projekty@cmsm.cz

V přihlášce a doprovodném rodném listu přihlášeného výrobku uveďte obchodní název výrobku, kategorie, do které je přihlašován, popis
a charakteristiku výrobku, jeho rozšířenost v obchodní síti, případně informace o marketingové podpoře prodeje. S přihláškou zašlete
také obrázek výrobku ve formátu jpg, tif aj. v dobrém grafickém rozlišení.

V případě „Novinky roku“ je nutné vyznačit datum uvedení na trh a popsat inovační přínos.

II. Hodnocení

Výrobky budou hodnoceny komisí nezávislých odborníků a zástupců pořadatelů. Odborným garantem je VŠCHT, Ústav technologie
mléka, tuků a kosmetiky. Organizátor akce sdělí přihlášeným firmám data a podmínky pro předání vzorků k hodnocení. Za každý výrobek
uhradí výrobce správní poplatek ve výši 1500 Kč, který bude účastníkům soutěže vyfakturován po hodnocení.

Titul Mlékárenský výrobek roku 2022, resp. Novinka roku 2022 bude udělen v kategoriích, kde budou hodnoceny minimálně tři přihlášené
výrobky.

Termín odevzdání přihlášek: nejpozději do pátku 22. 4. 2022

Hodnocení výrobků se uskuteční na VŠCHT ve středu 4. května 2022.

Oceněné mlékárenské výrobky roku budou vyhlášeny u příležitosti letošních oslav Světového dne mléka (1. června), popularizovány v
odborném tisku a vítězným výrobcům budou předány tradiční diplomy.

III. Vyhlášení výsledků

Mlékárenské výrobky roku budou vyhlášeny v odborném tisku a on-line formou a oceněným výrobcům budou předány tradiční diplomy.

Ing. Jiří Kopáček, CSc., Českomoravský svaz mlékárenský, mobil: 602 271 315, e-mail: projekty@cmsm.cz
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Tomio Okamura: Velké zdražení teprve přijde.

Ale vláda Petra Fialy nic nedělá a na občany kašle! Březnovou rekordní inflací nárůst cen potravin nekončí. Už příští týdny přinesou
podle potravinářů další velké zdražení. Ačkoli zemědělci i potravináři vyzývají vládu, aby snížila daně u potravin či omezila vývoz obilí z
ČR, vláda nic nedělá! Opět se ukazuje, že je nutné, aby ČR byla soběstačná v základních komoditách, které lze u nás vypěstovat.

„Velké zdražení se teprve chystá. Ve smlouvách s řetězci výrobci mají, že musí tři měsíce dopředu oznámit cenu a o ní vyjednávat. Teď
to období končí. Obávám se, že v nejbližší době dojde k dalšímu zdražení,“ uvedla pro server SZ Dana Večeřová z Potravinářské
komory, která reprezentuje 90 % trhu. „Ta letos očekává zdražení potravin až o 25–30%.

V březnu meziročně zdražila na mouka o 30,3 %, máslo o 31,9 %, mléko o 20,1 % a brambory o 21,4 %. Ale zdražování není zdaleka
konec!

„Teď letí cena vepřového na německé burze raketově nahoru. Je o 80 % vyšší než třeba před měsícem. To se projeví i na masných
výrobcích,“ říká šéfka potravinářů. A v zelenině jsme soběstační jen ze 30 %. Česko má mezi sousedními zeměmi nejvyšší DPH na
potraviny. V Polsku je na přechodnou dobu 0 %, v Německu 7 %, na Slovensku a v Rakousku 10 %.

Podle hnutí SPD je krátkodobým řešením zdražování snížení daní na energie a pohonné hmoty a základní potraviny, což například
provádí vlastenecké vlády Polska a Maďarska, zatímco vláda Petra Fialy to odmítá. Systémovým řešením extrémního zdražování je
odstoupit od Green Dealu EU a systému obchodování s emisními povolenkami a přestat vyvážet naši elektřinu na nadnárodní burzy.

Je zároveň potřeba zajistit energetickou a potravinovou soběstačnost České republiky a dostavět nové bloky jaderných elektráren v
Dukovanech a Temelíně a zajistit strategické zásoby plynu. Podle hnutí SDP je zajištění energetické a potravinové bezpečnosti, levné
elektřiny a dostatku levných energetických zdrojů a levných potravin jedním ze základních pilířů suverenity, svobody a prosperity naší
země.
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VRACOV „Nevíme, jestli vydržíme týden, měsíc, nebo rok. Samozřejmě se může stát, že prostě zavřeme a skončíme,“ líčí Marián Nikl,
majitel Pekárny Vracov. Firma, která zaměstnává zhruba 70 zaměstnanců a pečivem zásobuje zejména okresy Hodonín, Uherské
Hradiště a další oblasti jižní Moravy, se ocitla v ekonomických problémech. Na existenční hranu ji dohnalo zdražení energií, surovin a
pohonných hmot. A jak uvádí Potravinářská komora ČR, není jediná – závažné potíže prý nyní řeší až čtvrtina malých a středních
producentů potravin. A má být hůř.

Zavedenou a stabilní pekárnu srazil do kolen zejména pád dodavatele energií Bohemia Energy loni na podzim. „Měli jsme u ní smlouvu.
Když skončila, spadli jsme do režimu dodavatele poslední instance a odebírali energie za zhruba desetinásobné ceny oproti dřívějšku.
Novou smlouvu jsme uzavřeli v listopadu. Bylo nám doporučeno, abychom ji podepsali na spotové ceny,“ vypráví Nikl. Zacílení na
spotové, tedy aktuální ceny na burze namísto fixních mělo zaručit, že až se situace uklidní, pekárna bude za energie platit už „jen“ nejvýš
trojnásobek původních cen. Spekulaci ale zhatil únorový vpád Ruska na Ukrajinu, po kterém ceny energií na burzách znovu vystřelily
vzhůru. Nyní za ně vracovská pekárna znovu platí desetinásobně víc než ještě před rokem a dál fungují v nejistotě.

„Nikdo nás nechce“

„V našem oboru je takové zvýšení cen energií fakt problém. Pro pekaře je plyn klíčová složka a jeho momentální ceny jsou pro nás
likvidační. Nemůžeme udělat ceník, nejsme schopni nic predikovat,“ říká Nikl. Podepsat smlouvu u jiného dodavatele je pro něj prý
nemožné – nikdo o ně nemá zájem, šanci mají jen odběratelé, kteří spotřebují do zhruba 60 megawatthodin ročně. Přitom pekárna má
odběr asi 1000 megawatthodin.

Vracovští zjišťovali, jak jsou na tom jiní v oboru. „Buď nebyli u Bohemia Energy, anebo byli, ale poté podepsali za fixní cenu. Díky tomu
vědí, na čem jsou, a mohou udělat ceníky. Sice se jim účty za plyn zvedly třeba pětinásobně, pořád ale znají částku, za kolik jej nakupují
a za kolik si mohou dovolit prodávat. Zatímco my se můžeme jenom modlit,“ konstatuje Nikl.

Dle dat Potravinářské komory vzrostly náklady na potravinářský výrobek od začátku roku o 30 až 60 procent. A to kvůli zdražení
energií, surovin a paliv. Zatím se do cen zcela nepromítly. Komora uvádí, že pokud by se v plné výši propsaly do spotřebitelských cen,
mnozí lidé by si nemohli dovolit nákup ani základních potravin.

„Zdražit musí určitě každý, nikdo nemá dlouhodobé ceníky. Ceny pečiva se budou zvedat postupně, cena rohlíku jako základního
pekařského výrobku bude v září pět korun,“ odhaduje vracovský pekař Nikl. Dle něj by vláda měla pomoci, zmiňuje třeba zastropování
cen plynu a pohonných hmot.

Podle premiéra Petra Fialy (ODS) se však kabinet nechce ubírat cestou plošných řešení. Zastropování cen paliv či výrazné snížení DPH
podle něj nakonec stejně musí někdo zaplatit, uvedl s tím, že podle něj ani není jisté, že by se takové plošné opatření promítlo do cen
pohonných hmot.

Jak dál? Pro pekaře je plyn klíčová složka a jeho momentální ceny jsou pro nás likvidační, říká Marián Nikl (vlevo) z Pekařství Vracov.
FOTO MAFRA – A. VAVRÍKOVÁ

Autor: HYNEK PAŠTĚKA
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Exministr zemědělství a poslanec Petr Bendl (ODS).

Seznam Zprávy získaly seznamy poradců z 15 ministerstev, dva ministři jména utajují. Na dosud neveřejných soupisech jsou k nalezení
například exministři Petr Bendl či Jan Blatný. Kdo pobírá honorář a kdo pracuje zdarma?

Článek si také můžete poslechnout v audioverzi.

Na patnácti ministerstvech, která po urgencích odpověděla, pracuje dohromady 79 poradců. Někteří berou padesát tisíc měsíčně nebo
mají i více než 600 korun na hodinu, jiní pracují pro stát zdarma.

A jsou mezi nimi jména, která na první pohled budí zájem.

Jde třeba o bývalého ministra zemědělství, exhejtmana Středočeského kraje a současného poslance Petra Bendla (ODS). Ten radí
ministru zemědělství Zdeňkovi Nekulovi (KDU-ČSL) od poloviny března v oblasti „rostlinné a živočišné výroby“.

„Myslím, že radím ve všem, čím se resort zabývá. Momentálně jsem řešil řadu věcí, které se týkají problematiky sucha, používání
přípravků na rostliny, věci evropského charakteru, strategický plán společné zemědělské politiky. Bylo to asi devět témat,“ popsal pro
server Seznam Zprávy.

Kromě více než 90tisícového poslaneckého platu si tak vydělá i další peníze za poradenskou činnost. Kolik přesně dostává, ministerstvo
nesdělilo. A ani on sám si prý z hlavy přesnou částku nepamatoval. „Mám tam paušál. Nevím přesně, kolik to je, asi 300 korun na
hodinu,“ odvětil. Zároveň si nemyslí, že by byl dvakrát placený za stejnou práci.

Spolu s ním dává doporučení ministrovi třeba šéf Ústavu zemědělské ekonomiky a informací Štěpán Kala, předseda Asociace
soukromého zemědělství Jaroslav Šebek, ředitel Zemědělského svazu Jan Ulrich, prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová
nebo vinař Josef Valihrach ml. Jakou dostávají odměnu, resort neuvedl.

V tabulce najdete přehled poradců jednotlivých ministrů s datumem jejich nástupu na resort:

Exministr Blatný

Bendl není jediným exministrem, který na seznamu figuruje. Šéfovi resortu zdravotnictví Vlastimilu Válkovi (TOP 09) dává mimo jiné
doporučení jeho předchůdce a primář v brněnské nemocnici Jan Blatný. Ten podle serveru iDnes.cz pomáhá ministrovi v oblasti
pediatrie.

Na rozdíl od Bendla ale Blatný – stejně jako ostatní poradci pod Válkovým vedením – nedostává za svou pomoc žádný honorář.

Kromě něj s ministrem Válkem spolupracuje například etik a kněz Marek Orko Vácha, jeden z předních brněnských onkologů Jiří
Vorlíček, vedoucí nemocniční lékárny ve Fakultní nemocnici Brno Šárka Kozáková, předsedkyně České asociace sester Martina
Šochmanová nebo kandidát na hejtmana Pardubického kraje a exposlanec Jiří Skalický, který je momentálně pověřen vedením
Pardubické nemocnice.

Exministr zdravotnictví Jan Blatný

A jako ministr v minulosti působil i poradce na resortu životního prostředí Ladislav Ambrozek. Na své bývalé působiště se vrátil po 16
letech a aféře s poslaneckými náhradami, kvůli které přišel v roce 2010 o místo vicehejtmana Jihomoravského kraje. Podle
Hospodářských novin totiž nedokázal vysvětlit, kde vzal deset milionů na stavbu domu.

Až později přiznal, že část náhrad, které mají usnadnit zákonodárcům práci, skutečně použil k soukromým účelům.

Podle údajů, které server Seznam Zprávy získal s pomocí zákona o svobodném přístupu k informacím, mu resort ministryně Anny
Hubáčkové (za KDU-ČSL) platí 500 korun na hodinu, a je tak nejlépe placeným poradcem na ministerstvu. Další z nich – mimochodem
manžel poslankyně ANO Jany Mračkové Vildumetzové – Jan Mraček dostává 350 korun za hodinu, a jeho kolega Ladislav Miko dokonce
vůbec nic.

Od ANO ke STAN

Jiná jména na první pohled nemusí být známá, jejich minulost ale poutá pozornost. Patří mezi ně i bývalý policista Jaroslav Vodný.

Jako poradce v otázkách bezpečnosti si ho před několika lety vybral i exministr obrany Lubomír Metnar (za ANO). Navíc pro něj podle
tehdejších vyjádření resortu zpracovával i stanoviska k Vojenské policii.
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Nic z toho mu nebránilo, aby si ho letos v lednu zvolil za poradce také současný místopředseda vlády a ministr vnitra Vít Rakušan
(STAN). „Na pana Vodného jsem měl velmi dobré reference jako na člověka, který zná prostředí Policie ČR a je schopen připravovat
kvalifikované podklady, což se jednoznačně potvrdilo,“ vysvětlil Rakušan pro server Seznam Zprávy.

„Rozhodovala odbornost“

Mezi třemi resorty se přesouval i poradce ministryně pro vědu, výzkum a inovace Pavel Doleček. Ten od roku 2014 působil na
ministerstvu školství, kde nejdřív pracoval jako referent odboru vysokých škol a v dobách ministra Roberta Plagy (za ANO) se z něj stal
náměstek ve stejném odvětví.

Letos v březnu se přesunul do týmu ministryně pro vědu, výzkum a inovace Heleny Langšádlové (TOP 09). „Protože agenda mého úřadu
je těsně spojená s resortem Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy, vybrala jsem si ho zejména kvůli jeho odbornosti ve sféře
univerzitního výzkumu,“ vysvětlila svou volbu.

Kromě něj na resortu pracují i čtyři spolustraníci ministryně Langšádlové, kteří v minulosti neúspěšně kandidovali ve volbách do
parlamentu i zastupitelstev. Jde o bývalou děkanku brněnského Vysokého učení technického Annu Putnovou, experta na dotační
problematiku Reda Ifraha a členku think-tanku TOPAZ Terezii Radoměřskou. Výzkumný pracovník Patrik Budský je potom člen
regionálního výboru TOP 09 na Praze 11.

Jejich politické preference ale podle Langšádlové nehrály roli. „Při výběru jsem se zaměřila na jejich odbornost, zkušenost a schopnost
se orientovat v problematikách, které jsou pro vědu, výzkum a inovace stěžejní,“ tvrdí. A dodává, že nemá oddělení parlamentní a vládní
agendy, a tak její poradci „zastřešují i tuto práci“.

Zdarma i za 50 tisíc

Server Seznam Zprávy na základě zákona o svobodném přístupu k informacím navíc zjistil, že se výrazně různí i odměny, které poradci
na resortech dostávají.

Třeba už zmíněný Jaroslav Vodný z resortu vnitra dostává měsíčně 50 tisíc korun. Stejně dostává i jeho kolega a právník Michal
Sniehotta. Podobná výplata – 48 tisíc korun – chodí na účet i dvěma poradcům ministra financí Zbyňka Stanjury (ODS), a to zdravotnici a
stranické kolegyni Lence Kohoutové a Martinu Šamajovi.

Odměny se mezi sebou nicméně těžko porovnávají, jelikož některé resorty je odmítly zveřejnit. A i mezi těmi, které údaje poskytly, jsou
odlišnosti. Některé úřady uvádějí mzdu za měsíc, jiné zase hodinový honorář.

A podobně problematické bylo i samotné získávání informací. Ačkoli redakce zaslala stejnou žádost na všech 17 resortů, jejich odpovědi
se výrazně lišily. Některé vyžadovaly takzvaný test proporcionality, ve kterém musí novinář vysvětlit, proč informace potřebuje a jestli je
jejich získání ve veřejném zájmu. Některé poslaly jen část informací a doplnily je až po urgencích.

Ministerstvo kultury potom odmítlo zveřejnit jména poradců a odkázalo na přehled poradců, poradních orgánů a jejich členů, který musí
resorty vyvěšovat na svých stránkách dvakrát do roka. A Ministerstvo dopravy se stejným odůvodnění nezaslalo i přes žádost o doplnění
žádné údaje.

Autor: Dominika Kubištová
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Studio ČT24  
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České republiky, Dana Večeřová

[strojový přepis] … Potravinářské komory ČR Danou Večeřovou. Vítám vás ve vysílání. Dobrý den. Dobrý den. Když budu konkrétní,
máslo a mouka jsou meziročně dražší o třetinu. Brambory a mléko pak o pětinu. Podle vás, kde se ty ceny zastaví? To bohužel v
současné době nikdo nemůže říci, protože k tomu, aby se ty celé nějakým způsobem stabilizovaly nebo to zdražování zastavilo, bylo
potřeba…
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Téma: Ceny pohonných hmot

Živý SKYPE: Petr Zajíc portfolio manažer, Amundi Asset Management

Téma: Potraviny v Česku zdražují

Živý ZOOM: Dana Večeřová, ředitelka, Potravinářská komora ČR
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Večeřová

[strojový přepis] …, říká její prezidentka Dana Večeřová. Problém já se v tom, že se tomu nějak nikdo systematicky nevěnuje, ti
spotřebitelé si vždy v tom obchodním řetězci najdou něco, co je levné. Přirážky jsou vidět hlavně na renomovaných západních značkách,
říká odborník na marketing Petr Král. U těch výrobků, kde vlastně existuje lokální produkce, jako jsou ty běžné potraviny…
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Večeřová

[strojový přepis] … ta cena ještě půjde nahoru pro členy tomto kontextu je vlastně docela dobrá. Na chce. Potravinářská komora už
několik let kritizuje nadstandardně vysoké přirážky v českých obchodech, říká její prezidentka Dana Večeřová. Problém já se v tom, že
se tomu nějak nikdo systematicky nevěnuje, ti spotřebitelé si vždy v tom obchodním řetězci najdou něco, co je levné…
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Komentář na facebookovém profilu k růstu cen potravin

Březnovou rekordní inflací nárůst cen potravin nekončí. Už příští týdny přinesou podle potravinářů další velké zdražení. Ačkoli zemědělci
i potravináři vyzývají vládu, aby snížila daně u potravin či omezila vývoz obilí z ČR, vláda nic nedělá! Opět se ukazuje, že je nutné, aby
ČR byla soběstačná v základních komoditách, které lze u nás vypěstovat.

„Velké zdražení se teprve chystá. Ve smlouvách s řetězci výrobci mají, že musí tři měsíce dopředu oznámit cenu a o ní vyjednávat. Teď
to období končí. Obávám se, že v nejbližší době dojde k dalšímu zdražení,“ uvedla pro server SZ Dana Večeřová z Potravinářské
komory, která reprezentuje 90 % trhu. „Ta letos očekává zdražení potravin až o 25–30%.

V březnu meziročně zdražila na mouka o 30,3 %, máslo o 31,9 %, mléko o 20,1 % a brambory o 21,4 %. Ale zdražování není zdaleka
konec!

„Teď letí cena vepřového na německé burze raketově nahoru. Je o 80 % vyšší než třeba před měsícem. To se projeví i na masných
výrobcích,“ říká šéfka potravinářů. A v zelenině jsme soběstační jen ze 30 %. Česko má mezi sousedními zeměmi nejvyšší DPH na
potraviny. V Polsku je na přechodnou dobu 0 %, v Německu 7 %, na Slovensku a v Rakousku 10 %.

Podle hnutí SPD je krátkodobým řešením zdražování snížení daní na energie a pohonné hmoty a základní potraviny, což například
provádí vlastenecké vlády Polska a Maďarska, zatímco vláda Petra Fialy to odmítá. Systémovým řešením extrémního zdražování je
odstoupit od Green Dealu EU a systému obchodování s emisními povolenkami a přestat vyvážet naši elektřinu na nadnárodní burzy.

Je zároveň potřeba zajistit energetickou a potravinovou soběstačnost České republiky a dostavět nové bloky jaderných elektráren v
Dukovanech a Temelíně a zajistit strategické zásoby plynu. Podle hnutí SDP je zajištění energetické a potravinové bezpečnosti, levné
elektřiny a dostatku levných energetických zdrojů a levných potravin jedním ze základních pilířů suverenity, svobody a prosperity naší
země.

Autor: Tomio Okamura

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/742114503/deb551146dcd9704cdc8?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTMyMDMzOTMsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzQyMTE0NTAzLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.JlNfB-mRINYAfp1aaTgxJG4VhzqT_UA6YhHhlAz0pjQ
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Tomio-Okamura-13074/clanek/Velke-zdrazeni-teprve-prijde-120854


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 135

Studio 6 víkend  
  15. 4. 2022, 7:00, Pořad: Studio 6 víkend, Stanice: ČT24, Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Potravinářská

komora České republiky, Dana Večeřová

[strojový přepis] …. Případě odlišných balení přepočítáváme cenu na velikost balení, které jsme zakoupili v Česku. Když se podíváme na
tu tabulku, tak vlastně vidíme, že v 8 20 položek je ČR suverénně nejdražší ze všech těch trhů které jsme srovnávali. My teď tématu
pokračujeme. Co si o srovnání cen u nás a v zahraničí myslí česká potravinářská komora? To nám teď prozradí i…
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Potraviny budou dál zdražovat. Na nemravné marže teď není vhodná doba, říká Večeřová  
  15. 4. 2022, 7:00, Pořad: DVTV , Stanice: České stanice, Vydavatel: Economia, a.s., Autor: Daniela Písařovicová, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … Ukrajině a může vláda proti zdražování dělat více otázky pro prezidentku Potravinářské komory Danu Večeřovou
dobrý večer vám přeju dobrý večer hrozí opravdu krach celého potravinářského průmyslu není to až příliš velké strašení já bych neřekl že
hrozí krach celého potravinářského průmyslu protože máme silný potravinářský průmysl ale co bohužel hrozí reálně že…
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Potraviny budou dál zdražovat. Na nemravné marže teď není vhodná doba, říká Večeřová  
  15. 4. 2022, 7:00, Pořad: DVTV , Stanice: České stanice, Vydavatel: Economia, a.s., Autor: Daniela

Písařovicová, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

„Kdyby se do zdražování propsaly všechny rostoucí náklady, tak někteří lidé budou mít opravdu velký problém zaplatit nákup základních
potravin. Třeba pekařům se náklady zvedly meziročně o 80 % a některé malé podniky už musely zavřít,” říká prezidentka Potravinářské
komory Dana Večeřová.

Autor: Daniela Písařovicová
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Celé rozhovory DVTV bez reklam v HD

Podcasty

Přístup do RSS kanálu pro poslech podcastů ve vašich zařízeních

Nový player, kontinuální přehrávání

Už máte účet? Přihlásit se

Omlouváme se, ale video není momentálně k dispozici.

Pokračovat na úvodní stránku

Potraviny budou dál zdražovat. Na nemravné marže obchodníků teď není vhodná doba, říká Večeřová

„Kdyby se do zdražování propsaly všechny rostoucí náklady, tak někteří lidé budou mít opravdu velký problém zaplatit nákup základních
potravin. Třeba pekařům se náklady zvedly meziročně o 80 % a některé malé podniky už musely zavřít,” říká prezidentka Potravinářské
komory Dana Večeřová. „V obchodech se můžeme dočkat nemravných marží, třeba u eidamské cihly je rozdíl mezi cenou producenta a
spotřebitele 60 %. Na takové přirážky teď opravdu není čas,” dodává.

Délka 19 min Přidáno: 15. 4. sdílet video:

00:00 / 19:24

Autor: ngs.cz
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